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Ordre del dia 
 
A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de l’1 de desembre de 2016. 

B) PART INFORMATIVA  

1. Despatx d’Ofici. 

2. Donar compte de l’acord de substitució del conseller Sr. Roger Puigví Fernàndez pel Sr. 
Marc Rodès i Salanqueda, i donar compte del cessament del conseller Jordi Bordas i 
Villalba. 

3. Informar del canvi de denominació del Grup Municipal de Convergència i Unió, 
actualment Grup Municipal Demòcrata (PDeCAT-Unió-Demòcrates). 

4. Informe de la regidora. 

5. Mesures de Govern: 

– Criteris per a la realització d’activitats a la via pública. 

– Programa per al foment de les relacions de proximitat i el veïnatge a les escales de 
veïns i a l’espai públic de Ciutat Vella.  

– Desenvolupament del Pla de Barris del Raval Sud i Gòtic Sud. 

C) PART DECISÒRIA 

1. Pla Especial escola bressol del carrer Aurora. 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què en el 
termini de 6 mesos se’ls presenti un informe que inclogui la situació actual de 
cadascun dels parcs infantils, junt amb les diferents actuacions de millora que s’hi 
pretengui dur a terme l’any 2018, amb el pressupost corresponents, les 
actuacions detallades i el calendari de consultes ciutadanes per aquest tema. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per atendre les 
necessitats policials de la Barceloneta, estabilitzant i incrementant els efectius de 
la Guàrdia Urbana que treballen en l’equipament policial de Joan de Borbó, sense 
les rotacions permanents que perjudiquen el coneixement del territori i de la seva 
problemàtica, amb la finalitat d’aconseguir així una policia de proximitat efectiva, 
sol·licitud a la Conselleria d’Interior de la Generalitat de la mateixa mesura per als 
mossos d’esquadra destinats a l’esmentat equipament policial i adopció de les 
mesures necessàries per a facilitar la recepció de denúncies en aquesta oficina. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem per 
a què s’iniciï immediatament un procés deliberatiu vinculant per al canvi de nom 
de la plaça Antonio López, on veïnes de Barcelona i entitats que hi estiguin 
interessades, prioritzant les panafricanes, puguin votar un nom que substitueixi la 
humiliació vigent a la dignitat humana que representa l’actual, i que sense esperar 
la realització d’aquest procés es retiri immediatament l’estàtua existent i sigui 
substituïda provisionalment per una placa que expliqui el context històric i polític 
que ha possibilitat la seva existència.  

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per tal 
que el Consell del Districte acordi que, un cop acabades les obres a la plaça Vuit 



 
 
 

3 

de Març, s’habiliti un accés per tal que el veïnat del barri gòtic pugui accedir 
directament al jardí romàntic des de la mateixa plaça.  

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata per a 
què el Govern del Districte de Ciutat Vella acordi que el Govern del Districte 
recuperi el Contracte per Ciutat Vella com a mecanisme de compensació de les 
activitats turístiques i de recuperació i millora d’espais per als veïns de Ciutat 
Vella.  

b) Precs 

6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què es faciliti a 
tots els Casals de Gent Gran fullets informatius en els quals s’expliqui de manera 
clara i fàcilment entenedora com deuen utilitzar la nova xarxa d’autobusos en els 
recorreguts més freqüents que realitzen les persones grans.  

7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què el Govern 
presenti en el proper Consell Municipal un pla de salubritat de Districte, junt amb 
un protocol d’actuació.  

8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per a què 
s’inspeccioni de forma immediata la Residència Assistida per a la Gent Gran 
Bertran Oriola de la Barceloneta per part dels serveis socials de l’Ajuntament de 
Barcelona, s’aixequi una acta documentada de totes les deficiències que trobin en 
el centre i es realitzi la consegüent denúncia al jutjat amb la finalitat que es 
depurin responsabilitats i es restableixi de forma immediata un servei digne per a 
totes les persones que viuen en aquest centre.  

9.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per a què en el 
proper Plenari de Districte se’ls presenti una auditoria completa de l’estat de les 
deficiències de manteniment i reparacions necessàries de tots els centres 
educatius i escoles bressol de Ciutat Vella, així com un cronograma per a resoldre-
les abans que comenci el següent curs escolar 2017-2018.  

10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per tal que el 
Districte de Ciutat Vella doti els Casals de Gent Gran d’una figura que realitzi 
tasques de consergeria en tots aquells centres que no comptin amb una persona 
que s’ocupi de la rebuda i la derivació dels usuaris 

11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per a què el 
Districte de Ciutat Vella insti a l’Institut de Barcelona Esports per a què en els 
propers concursos públics per a la gestió de les pistes esportives del nostre 
districte es garanteixi la gratuïtat d’aquestes pistes de dilluns a divendres entre les 
17 i les 22 hores, dissabtes de 9 a 20 hores i els diumenges de 9 a 14 hores, 
subvencionant aquests horaris a les entitats gestores de les pistes. 

12. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata per a què el 
Govern del Districte es comprometi a mantenir l’escultura Carmela de Jaume 
Plensa en el seu emplaçament actual.  

c) Preguntes 

13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem sobre 
quines mesures han pres el Districte per garantir els drets elementals de les 
veïnes i els veïns amenaçats, coaccionats i violentats per empreses com Desokupa 
i similars que van acumulant intervencions a Ciutat Vella.  
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14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata sobre 
quina va ser la seqüència que va seguir l’aprovació de la instal·lació dels carros de 
la compra al Fossar de les Moreres i per què no es va impedir des del Govern del 
Districte.  

d) Seguiment de Proposicions 

15. Seguiment de la Proposició presentada pel Grup Municipal ERC-AM aprovada al 
Consell de Districte del 12 de maig de 2016, sobre instar l’Ajuntament de 
Barcelona a garantir la realització de les obres de la façana de l’edifici d’estibadors 
del carrer Mar, 97, amb les ajudes en foment de la sostenibilitat de Paisatge Urbà 
(25% del cost de l’obra) i, d’altra banda, mitjançant els recursos del mateix sindicat 
i del Districte de Ciutat Vella.  

e) Seguiment de Precs 

16. Seguiment del prec presentat pel Grup Municipal PP, aprovat al Consell de Ciutat 
Vella el 20 d’octubre de 2016, amb relació a presentar un projecte d’ordenació de 
les terrasses dels pòrtics de la Boqueria de manera consensuada amb els 
restauradors i veïns, i en el termini de dos mesos a comptar des d’aquell Ple. 

E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 

 1. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal ERC-AM: 

Que l’Ajuntament de Barcelona emprengui les accions necessàries per denunciar i 
aturar la campanya que l’associació Hazte Oir preveu realitzar a Barcelona el 
proper dia 3 de març a Barcelona sota el lema «Los niños tienen pene. Las niñas 
tienen vulva. Que no te engañen», degut al seu missatge homòfob i transfòbic. 

Instar la Generalitat a donar compliment a la Llei 11/2014 comunicant aquesta 
campanya a la Fiscalia de Delictes d’Odi per si constitueix causa de delicte i a 
obrir un expedient, a banda de recollir denúncies de persones o col·lectius 
afectats. 

Sol·licitar al Ministeri Fiscal que actuï en cas que aquesta campanya vulneri la 
legalitat vigent i instar al Govern espanyol a iniciar el procediment de revocació 
de la declaració d’utilitat pública a l’entitat Hazte Oir, ja que aquesta associació 
no compleix les finalitats que marca la llei per ser considerada com a tal. 

Declarar l’associació Hazte Oir i la seva campanya com a non grata a Barcelona, 
tal com reclamen les Associacions de Lesbianes, Gais, Transexuals i Bisexuals 
(LGTBI) de la ciutat. 

Fer arribar aquesta declaració al Govern de la Generalitat, al Síndic de Greuges, al 
Govern espanyol i a les associacions de LGTBI de la ciutat. 

 2. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal PSC: 

Rebutjar tota forma de violència vers les dones, sexual, masclista i la derivada de 
totes les formes de desigualtat, laborals, salarials, de salut i socials que perduren 
en la nostra societat i alertar sobre la urgent necessitat de no normalitzar en els 
mitjans de comunicació aquestes situacions. 
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Reposar els organismes i polítiques específiques d’igualtat desmantellades i 
dotar-les de recursos, reforçant la prevenció en violència de gènere, 
especialment entre els i les joves. 

Instar que la lluita contra el terror masclista sigui una qüestió d’estat i que es 
revisin i es reformin les lleis existents, tenint com a referent les aportacions dels 
col·lectius de dones. 

Instar que es garanteixi una major cobertura i atenció estable i de qualitat en 
condicions d’àmplia accessibilitat, confidencialitat i de protecció que inclogui la 
recuperació i l’apoderament de les dones i dels seus fills i filles, així com 
l’avaluació dels serveis per a la igualtat i contra tots els tipus de violències 
masclistes. 

Reclamar que la prevenció de les violències sigui una prioritat en la política 
educativa, garantint l’aplicació real de la coeducació de manera transversal, i 
oferint formació específicament acreditada per als membres de la magistratura 
especialitzada prèviament a ocupar el càrrec. A més de garantir el manteniment 
dels jutjats de violència sobre la dona. 

 3. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal Barcelona en Comú en el sentit 
de: 

Instar al Ministerio de Fomento a deixar sense efecte l’aprovació de l’esborrany 
del Reial Decret Llei pel qual es modifica el règim legal del servei de manipulació 
de mercaderies (estiba i desestiba), i impulsar un projecte normatiu que 
compleixi la sentència sense destruir ocupació ni precaritzar les condicions de 
treball en un sector d’alta productivitat i competitivitat internacional com l’estiba 
portuària. 

Sol·licitar a la totalitat de grups polítics amb representació a les Corts espanyoles 
que exigeixin diàleg al Ministeri de Foment fent públic el seu compromís de no 
donar suport a la convalidació del Reial decret que modifica el sector de l’estiba 
en els termes presentats i que, per contra, consensuïn un règim jurídic que suposi 
la compatibilitat entre la sentència del TJUE d’11 de desembre de 2014 i 
l’estabilitat laboral, deixant sense efecte els elements essencials del nou 
contingut material normatiu del Ministerio de Fomento. 

Traslladar tot el nostre suport al sector de l’estiba i mostrar tota la nostra 
solidaritat als estibadors i estibadores en aquests moments d’incertesa que estan 
vivint respecte al seu futur laboral. 

 
Desenvolupament de la sessió  
 
La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

A continuació, informa que si hi ha intervencions sol·licitades per part del públic el 
procediment és el següent: primer intervenen els grups polítics, després té la paraula el veí o la 
veïna que l’hagi demanat per un temps de dos minuts i finalment tornen a intervenir els partits 
polítics. 
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D’altra banda, exposa que hi ha una alteració en l’ordre del dia, que ha estat pactada amb tots 
els grups, que és que el punt número 2 de la part informativa, que és un cessament i un 
nomenament d’un conseller, es tractarà al final del Ple.  

Finalment, expressa en nom de tots els grups tot el respecte pel conseller d’Esquerra 
Republicana que ha causat baixa i, evidentment, tota la presumpció d’innocència davant de 
tots aquests fets. 

A) Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de l’1 de desembre de 2016 

S’aprova l’acta de la sessió anterior. 

B) Part informativa 

1. Despatx d’Ofici 

La presidenta atorga la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

M’agradaria demanar-li al Govern que ens fessin arribar, al despatx d’ofici, les inspeccions que 
s’han realitzat en els diferents habitatges del districte ja sigui per conèixer l’habitabilitat o per 
motius de salubritat, i que se’ns presenti la situació de tots els projectes d’expropiacions. 

Gràcies. 

La presidenta atorga la paraula a la consellera del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Es el tercer Pleno que pido el listado de inspecciones de locales por tipo de establecimiento 
según la clasificación del Plan de usos; los motivos para escoger una empresa el doble de cara 
que las demás para los lavabos públicos, y el listado de subvenciones denegadas. 

Y es la tercera vez también que exijo que se revise el acta del Pleno de marzo de 2016 en el que 
se aprueba, en este Pleno, que la comisaría de la Barceloneta esté abierta veinticuatro horas al 
día, 365 días al año. Lo tienen ustedes en el acta, en la página 40, párrafo 7, y nos apoyaron 
todos los grupos menos la CUP, hasta ustedes del Gobierno se abstuvieron –en la página 45, 
párrafo 7. Así que, de paso, pido que cumplan lo que se aprueba aquí. 

Gracias. 

La presidenta dóna la paraula al conseller de la CUP –li diu conseller Sauqué. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

És molt senzill, és que quasi folklòric. Sempre pregunto per això de les gandules. Ara ja ho faré 
en llenguatge formal i molt senzill: quan manaven vostès hi havia una sèrie de gandules a la 
platja, després n’hi van haver moltes més, en pla minimal, només així. 

La presidenta atorga la paraula al conseller d’Esquerra Republicana. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Nosaltres, com sempre, voldríem saber quants habitatges d’ús turístic legal ha precintat el 
Districte de Ciutat Vella des de l’anterior Ple. 

I també m’agradaria que em passés la dada sobre l’agregat des que estan al Govern. 

Gràcies. 

La presidenta atorga la paraula a la regidora perquè contesti aquestes peticions. 

La regidora 

A la consellera de Ciutadans, les inspeccions d’habitatge es faran públiques un cop estiguin 
acabades les inspeccions, i, per tant, no ho farem específicament per a aquest Ple, però 
evidentment podran accedir a la informació tal com està classificada i prevista dins de les 
feines que s’estan realitzant. Cap problema d’aportar un llistat de les expropiacions que hi ha 
pendents. 

A la del PP li dic el mateix, tenim les inspeccions en base a la feina que es realitza, no en base 
als tipus de locals. La comissaria, si no ho recordo malament –això ho hem dit moltes vegades–, 
el que es va aprovar és que estaria un mínim de vuit hores oberta. I el llistat de les subvencions 
denegades, aquest any encara no s’ha publicat, perquè encara no s’han atorgat les 
subvencions. 

Al conseller de la CUP, que també ho hem explicat altres vegades, això és el plec de contracte 
de concessió que té l’empresa que gestiona ara mateix les hamaques. I, per tant, ja hem dit que 
de cara a la propera concessió es canviaran els termes, però ara mateix tenim el plec que 
tenim. 

I al conseller d’Esquerra, hi hauria de constar, i, per tant, ho aportem en el següent plenari. 
Recordo que una cosa són quants precintes hi ha, però que la voluntat sempre és que cessi 
l’activitat. I, per tant, moltes vegades no arribem al precinte, sinó que hi ha un cessament 
d’activitat previ. 

3. Informar del canvi de denominació del Grup Municipal de Convergència i Unió, 
actualment Grup Municipal Demòcrata (PDeCAT-Unió-Demòcrates) 

La presidenta informa del canvi de denominació del Grup Municipal de Convergència i Unió, 
que passa a denominar-se Grup Municipal Demòcrata (PDeCAT-Unió-Demòcrates).  

4. Informe de la regidora 

La presidenta atorga la paraula a la regidora. 

La regidora 

Primer, bona tarda. Abans que res, acomiadar i també donar les gràcies –com que ho farem al 
final del Ple i serà llarg– al conseller Puigví. Jo crec que ha sigut una bona oposició, i tenir una 
bona oposició sempre fa que el Govern s’esforci més. Per tant, gràcies per la feina d’aquests 
anys. 
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Fer notar també l’absència del conseller Bordas, amb qui molts hem compartit feina estant al 
Govern i estant també fora de la institució. I lloar i reconèixer la seva priorització sempre pels 
interessos del districte, que això és d’agrair en la política institucional, prioritzar el districte i els 
objectius concrets; i desitjar que la justícia vagi ràpid perquè s’esclareixin els fets que s’han 
publicat en les darreres setmanes. 

I, per acabar, donar l’enhorabona als estibadors, que a nivell estatal han aconseguit tombar el 
decret llei que pretenia aprovar avui el Govern del PP per liberalitzar el sector de l’estiba, que 
és un sector clau en els nostres ports. 

Dit això, començo amb l’informe de la regidora, que tots vostès tenen. Començo per la part de 
drets socials. 

En matèria d’habitatge, que saben que és una temàtica crucial en aquest districte, degut 
també a la pressió immobiliària que estem patint i que pateixen molts dels nostres veïns i 
veïnes, començar pel pla «Dintres»: tenim ara mateix vint-i-nou edificis que estan en obres i 
vint-i-set que estan en tràmit per executar les obres. 

S’ha començat el cens d’habitatges buits al Raval. Això és una iniciativa pionera dins de l’Estat 
espanyol. Aquest cens i aquesta cerca d’habitatges buits es fan sobretot per oferir als 
propietaris la possibilitat d’incorporar aquest habitatge a la borsa de lloguer social de 
l’Ajuntament de Barcelona. És una acció més per respondre a l’emergència habitacional que 
tenim al districte i a la ciutat. En relació amb l’emergència habitacional, recordar també que 
tenim la unitat UCER, la Unitat contra l’Exclusió Residencial, que des de l’últim plenari ha 
actuat en seixanta-quatre casos de desnonaments. Estem parlant de cent setanta persones que 
han sigut ateses, un 30% d’elles menors, i que ha sigut ajornat o que s’ha aturat el 
desnonament. 

I en relació amb això, el cas que crema més entre les mans és el del carrer Lancaster, els edificis 
7, 9, 11, on tenim un dels majors casos d’especulació immobiliària actualment. S’ha fet una 
sessió amb els veïns per informar-los de quins són els seus drets i poder adreçar-los a l’Oficina 
d’Habitatge, i aquesta finca també està subjecta a inspeccions i sancions. 

En aquesta línia de la garantia dels drets fonamentals, s’ha obert l’Oficina d’Atenció a la 
Pobresa Energètica, orientada a aquelles famílies que o bé no poden pagar els 
subministraments en relació amb l’energia o bé destinen massa recursos d’ingressos de la llar 
al pagament d’aquests subministraments. 

I en l’àmbit de la salut, es va realitzar la jornada de portes obertes del CAS de Lluís Companys, 
amb una visita de quaranta-set persones, a qui se’ls va explicar. 

En relació també amb la salut, tenim la problemàtica dels joves inhalants a la zona del Casc 
Antic. Aquí, ressaltar dues accions. Per una banda, hem començat a col·laborar amb el Consorci 
de Serveis Socials, que ha posat més educadors de carrer, pagats pel Consorci, per tal d’atendre 
aquesta problemàtica. I també hem començat una prova pilot amb l’Hospital de la Vall 
d’Hebron per tal de poder abordar les problemàtiques i les patologies, en relació amb salut 
mental, que pateixen aquests joves. També s’ha augmentat els educadors que té el servei de 
MEINA, d’atenció a joves tutelats, per part de l’Ajuntament. 

I, en l’àmbit de l’educació, recordar que acaba el Pla d’educació el 2018 i que, per tant, s’ha 
encarregat un estudi per avaluar-lo i millorar-lo en relació amb l’abandonament, l’atenció a la 
diversitat, la coordinació entre els diferents actors i per promoure l’educació equilibrada. 
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I, per acabar, el dret a la memòria. Ahir es va fer un acte en commemoració dels bombardejos 
de l’aviació feixista italiana per recordar les víctimes –un acte de reparació–, i s’ha començat 
també a treballar en un homenatge a l’Escola del Mar, que també va ser víctima de l’aviació 
feixista italiana. 

Passem a la part de promoció econòmica. Aquí recordar que sobretot les accions estan dins del 
marc del Pla de desenvolupament econòmic, que es va aprovar el juliol passat. Ara mateix 
tenim una acció per visibilitzar els comerços. Tenim ja 2.592 establiments en les diferents webs 
de Comerç per promoure el comerç als barris, i tenim tots els barris en webs. S’està treballant 
amb set comerços diferents per trobar el relleu d’aquests comerços, que volen tancar però no 
tenen relleu. 

S’ha fet un estudi per millorar el coneixement dels comerços d’origen divers, perquè ens vam 
adonar que es coneixia poc aquesta vessant comercial, i, per tant, per poder dissenyar accions 
és important conèixer-la. 

I s’ha atès 246 persones en l’orientació a l’ocupació, de les quals s’ha inserit 108. 

En el desenvolupament econòmic, només dir que també s’ha tancat l’estudi per fer 
assessorament en les condicions laborals en el sector de l’hostaleria, de l’oci nocturn i del 
turisme, i a partir d’aquí iniciarem les accions. 

Pel que fa a l’espai públic, recordar que tenim el que són les ordenacions de terrasses. Ara 
mateix tenim vuit en període d’al·legacions i disset en espera de la convocatòria de la Comissió 
Tècnica de Terrasses. Hi ha hagut participació en la urbanització d’Hilari Salvadó, Mestres 
Casals i Martorell, i a part també les de la plaça Castella, el solar de la Caseta de Fusta, i s’ha 
realitzat la comissió de seguiment del solar de Sotstinent Navarro. 

S’han iniciat les obres del metro de la plaça Folch i Torres, del metro de la Barceloneta, dels 
vestidors del camp de criquet i l’escola Cintra, del transformador de la plaça Sant Agustí –que 
ja estaven en marxa. I està prevista la finalització de les obres de rehabilitació de la finca de 
Sant Ramon, 1, i de Sant Pere Mitjà, 65. Igualment, l’Escola Massana i l’Hospital del Mar i el 
Centre de Salut de Peracamps continuen en obres. 

Pel que fa a la seguretat, destacar que els primers indicadors mostren un descens de menys 
10% d’incidents el 2017. I sobretot destacar –perquè és una problemàtica que també surt molt 
als consells de barri i a les audiències públiques– que a les quaranta-tres entrades en pisos on 
hi havia tràfic de drogues del 2016 sumem nou noves entrades aquest any. En aquest sentit, 
també s’han fet entrades –i això està també al despatx d’ofici– a cannàbiques, que Còdols, per 
exemple, ha sigut una que ha entrat fa poc. 

Continuem amb l’espai públic. S’ha publicat el concurs per a la transformació de la Rambla, que 
pretén sobretot obrir i recuperar la Rambla per als veïns i les veïnes. 

Pel que fa a la mobilitat –ja ho vam anunciar–, el bus llançadora, que era una proposta de 
l’Associació de Veïns de la Barceloneta, i de veïns i veïnes del barri, aquest bus que connecta 
l’Hospital del Mar amb l’Hospital de l’Esperança, s’allargarà fins a final d’any. 

I pel que fa als projectes, s’ha presentat el projecte del Pla de barris del Raval Sud i s’està 
treballant en el Pla d’usos de Ciutat Vella, que es va presentar també als consells de barri del 
mes de març i del mes de febrer. 
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En l’informe de la regidora consta també un annex sobre l’educació i la promoció a la infància, 
les accions, tal com havia demanat el Grup de Ciutadans. I en aquest sentit, si vol que entrem 
en alguna mesura concreta, en la ronda de respostes hi entrem. 

La presidenta obre el torn de paraula dels diferents grups municipals.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidenta. Buenas tardes a todos y a todas y bienvenidos una vez más al Pleno del 
Distrito de este mes de marzo. 

Nos sumamos a las palabras que ha dicho la presidenta y la concejal de gobierno. La justicia 
debe ser rápida, y creemos en la presunción de inocencia. También nos gustaría despedirnos 
del conseller de Convergència i Unió, bueno, de Demócratas. Esperemos que tenga un proyecto 
y un futuro bueno para esta nueva etapa que abre. 

El primer Pleno del año, donde se nos presentan nuevas medidas, nuevos proyectos que 
afectarán a todo el distrito, medidas que se nos han presentado con anterioridad, lo cual 
agradecemos, aunque no han sido desarrolladas hasta la Junta de Portavoces. Nos han 
ofrecido grandes titulares. A medida que iban pasando los días, se iba filtrando la información 
en prensa. Esto es lo único que no ha cambiado en este 2017: primero se entera la prensa y ya, 
si eso, luego los vecinos y los partidos políticos. Esperamos que acabe el año y esto no sea así, 
aunque lo veo complicado. 

Hoy por primera vez –y espero que no la única–, quiero darle las gracias a la regidora por dos 
motivos. Lo primero es por realizar las convocatorias tanto de los consells, de las audiencias 
públicas y del Pleno en diferentes idiomas, incluyendo el castellano. Gracias. Por fin veo que me 
escuchan de vez en cuando. La segunda es por la presentación en el informe de las medidas 
que le solicité en el Pleno de diciembre sobre los proyectos que se estaban realizando en 
materia de infancia. Gracias. No entraremos en detalles, porque creo que están bien 
explicados, aunque quizás después dar algún dato más concreto. 

Le propongo que a partir de ahora en todos los informes de la regidora nos presente medidas 
que se estén llevando a cabo en diferentes ámbitos, como un informe sobre juventud, sobre 
gente mayor, sobre movilidad, seguridad, salud, vivienda, igual que nos ha hecho en este 
Pleno. Espero que acepte nuestra propuesta y que sea factible poderlo hacer en todos y cada 
uno de los informes. 

En el pasado mes de febrero se presentó en Casa Gran la memoria anual de la Síndica de 
Greuges, en la que aparecían muchas quejas que se habían presentado y que estas afectaban 
al Distrito de Ciutat Vella, siendo uno de los tres distritos con más denuncias en Barcelona, 
hecho que podemos intuir debido a que Ciutat Vella sufre grandes problemas y que estos son 
muy crónicos. En esta memoria también habla de que cada vez que visita una entidad para 
conocer los problemas que sufre hace un informe al regidor o regidora –en este caso regidora– 
del distrito, con sus sugerencias y posibles soluciones. La pregunta es, señora Pin: ¿ha recibido 
usted algún informe? ¿Podría facilitarnos esos informes? 

Centrándonos más concretamente en el informe, hay muchos aspectos que son importantes, 
que tenemos que analizar y tener en cuenta, como por ejemplo el plan «Dintres», un proyecto 
del que hablamos en cada Pleno. Desde Ciudadanos nos gustaría conocer cuáles son los 
motivos exactos por los que se han desestimado veintitrés proyectos. Y también creemos 
conveniente e interesante que se puedan realizar sesiones informativas sobre todos los 
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proyectos de vivienda que hay en el distrito. Sabemos que esto se ha hecho en algunos barrios, 
pero creemos que es necesario que se haga extensivo a todos y a cada uno. 

Otra pregunta que les hago acerca de la vivienda, pregunta que ya se la he hecho por escrito y 
en algún que otro Pleno: ¿cuántos pisos ocupados por movimientos reivindicativos hay en el 
distrito?, ¿cuántos de estos son municipales?, ¿qué medidas se están llevando a cabo para que 
este fenómeno no se extienda? 

Desde Ciudadanos nos preocupa la falta de proyectos culturales, no de sus entidades, sí del 
Distrito. Vemos que se hacen representaciones, conciertos, actos conmemorativos y 
reivindicativos, pero creemos que el Distrito no tiene un proyecto cultural concreto. Y es una 
lástima, teniendo tantas entidades, tantas personas, tantas culturas diferentes y tantos 
equipamientos culturales. Y no tenemos un proyecto concreto para difundir nuestras 
tradiciones, nuestras historias y la vida de los vecinos. También decirle que las entidades 
culturales que tenemos necesitan más apoyo y soporte para realizar sus actos. 

También hablamos del Plan de desarrollo económico, y tenemos varias preguntas, ya que los 
partidos políticos no somos bienvenidos en las mesas de seguimiento del proyecto: medidas 
específicas que se están realizando actualmente; cuánta gente participa; cuánta gente quiere 
participar y no puede; qué porcentaje de desarrollo lleva esta medida; cuál es la valoración, 
tanto del Gobierno como de las personas involucradas en el programa. Desde Ciudadanos 
tenemos mucho interés en conocer cómo se está desarrollando, porque creemos que el 
comercio es una buena herramienta para mejorar y dinamizar muchas de las plazas y calles del 
distrito y dotarlas de un buen ambiente y evitar así que se hagan actividades ilícitas. 

También el superávit. Este año el Ayuntamiento de Barcelona tiene un superávit de 97,5 
millones. Nos gustaría saber qué porcentaje se destinará a Ciutat Vella, qué proyectos se 
financiarán, qué barrios se beneficiarán más. Teniendo en cuenta este dineral que tenemos en 
la caja del Ayuntamiento, desde Ciudadanos esperamos y deseamos que se utilice para 
proporcionar a los ciudadanos mejores servicios y soluciones a los problemas que viven los 
vecinos. 

Una de las preocupaciones que nos han mostrado en las últimas semanas los vecinos es acerca 
de los baños públicos que han puesto en plaza Salvador Seguí. ¿Han visto que entre la cabina y 
la terraza del bar no hay espacio suficiente, que la gente tiene que cruzar a la otra acera para 
poder llegar al sitio que quieren ir? ¿Quién ha pedido que se pusiera ese baño? ¿Con quién lo 
han hablado? 

Otra de las preocupaciones que han surgido acerca del nuevo proyecto de la Boqueria…, un 
proyecto que no han sabido explicar en ningún momento, en ningún consell, en ninguna 
comisión ni en ningún proyecto ni charla concreta en el Distrito. ¿Cómo puede ser que se haya 
explicado antes esta medida en Casa Gran y no en el Distrito? Es increíble ver cómo no han 
tenido ni esa decencia. Los que nos veremos más afectados somos los vecinos y los 
comerciantes que viven y trabajan en el Mercado de la Boqueria, y ni siquiera nos lo explican 
en el informe de la regidora. 

Otro proyecto que no han explicado en ninguna comisión, en ningún consell, es el Concurso 
Internacional de la Rambla. Es la primera vez que oímos en el Distrito hablar de este concurso. 
De verdad, suerte que ustedes se hacen llamar «un gobierno transparente que lo explica todo». 
Pues menos mal. No me imagino cómo sería su comunicación en el Distrito si no fueran 
transparentes. 
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Ya para acabar unos últimos apuntes. El primero, decirles que la mejor manera para que en 
este distrito no haya problemas de convivencia, mejor dicho, reducir los problemas que se 
pueden generar entre personas, es que hagan cumplir la normativa. Segundo, contesten de una 
vez por todas las preguntas por escrito. 

Hablan de terrazas. ¿Qué está pasando con los pórticos de la Boqueria? ¿Qué pasa con la plaza 
Bonsuccés? Tenemos un problema y deben hablar con los afectados, no simplemente imponer 
normativas, sino hablar con ellos. 

Y, ya por último, la situación que vive la Residencia Bertran Oriola. Estaremos muy pendientes 
de lo que pasa, de lo que no pasa. Sabemos que es una competencia de la Generalitat, pero 
tenemos que proporcionar una situación acondicionada para estas personas que sufren la 
situación que está viviendo. 

Y ya por último, también estaremos muy pendientes para conocer y poder participar en el 
programa que están realizando para atender a los niños conocidos como «els nens de la cola». 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nosotros queremos agradecer al conseller Puigví todo su tiempo que ha dedicado al distrito, su 
trabajo y su trato, y desearle muchos éxitos en lo que emprenda. 

Y respecto al conseller Bordas, al exconseller Bordas, pues todo nuestro respeto a la presunción 
de inocencia, que todo el mundo merece tenerla, porque estamos en un estado de derecho. 

Queremos felicitar y dar las gracias a todas las entidades que cada año se esfuerzan para 
ofrecernos un montón de actividades fantásticas, como por ejemplo la Fira d’Hivern de Sant 
Pere Més Baix, el Tió de Barna Centre, las Nadales de la Rambla, la Cercavila de Born Comerç y 
otras muchas. Aprovechamos, como siempre, para pedir más implicación del Distrito en la 
organización de todos estos eventos, que sin duda son en beneficio de todos los que formamos 
este distrito, desde la cohesión entre vecinos hasta la promoción del pequeño comercio 
pasando por ofrecer a los que nos visitan nuestra mejor carta de presentación. 

Queremos también dar la bienvenida a la recientemente constituida Unión de Entidades de 
Retail de Cataluña, RETAILcat, que representa el 30% de la venta minorista catalana, y a 
quienes deseamos muchos éxitos en la defensa y en la promoción del comercio legal de Ciutat 
Vella, que es la parte que nos toca aquí. 

Aprovechamos también en este punto para pedir al Gobierno que tienda la mano al comercio 
legal en Ciutat Vella, ofreciéndole ayuda y apoyo en sus planes de dinamización comercial, 
siendo su mejor socio en el emprendimiento y su mejor defensa contra las amenazas que lo 
ponen en peligro, como el top manta y otras competencias desleales. 

Otro tipo de top manta, que ya hemos denunciado en muchas ocasiones aquí, y que ustedes 
conocen bien, pero que no evitan, es el de segunda mano, que divide su semana entre los 
Encantes y la plaza Real los domingos poniendo en serio riesgo una de las ferias centenarias de 
Ciutat Vella, la Numismática. Ya lo trajimos aquí el Partido Popular, y nos dijeron ustedes que 
no nos preocupásemos, que no había tal problema, pero que estarían atentos. Cada semana es 
peor –es peor–, las mantas rodean a la feria y hay muchísimos problemas: hace dos semanas 
tuvieron que venir tres furgones de la Guardia Urbana porque había muchos problemas de 
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robos, y esta semana pasada no acudió la Guardia Urbana a pesar de estar todos los manteros 
colocados. 

Piensen ustedes que en un par de semanas nos ponemos en Semana Santa y empieza todo a 
hervir en Ciutat Vella. Todos los problemas que hay ahora se amplifican de golpe. Todo el 
mundo viene y todo el mundo se prepara. Viene lo bueno y viene lo malo, lo que queremos 
mucho y lo que no queremos nada. Se crea empleo, aumenta el consumo. Nuestros barrios se 
hacen pequeños, hay que dejar sitio a lo bueno para aprovecharlo, y para eso hay que impedir 
lo malo. Hay que luchar contra el incivismo, contra la delincuencia y contra el top manta, que 
también es delincuencia, pero más dañina todavía, porque destruye el tejido comercial que 
posibilita tantos y tantos empleos. 

Los efectos llamada para lo negativo en Ciutat Vella son muy fuertes esta temporada que 
empieza: canábicas abiertas que nadie cierra, y otras nuevas que abren sin saber nadie por 
qué; lateros; venta de drogas; hechos delictivos en aumento; venta de alcohol por parte de 
badulaques hasta altas horas de la noche; prostitución en las calles. El buen tiempo atrae a 
muchísimas personas sin techo y los servicios de narcosala a muchas personas dependientes de 
la heroína, que inevitablemente atraen a muchos camellos, y esas narcosalas se harán muy 
pequeñas y habrá aún más jeringuillas en nuestras calles. 

El terrible problema de los niños de la cola no se ha erradicado, muy al contrario, ha 
aumentado. Y a pesar de seguir teniendo su campamento base en el barrio de Sant Pere y 
Santa Caterina, se está expandiendo, como ustedes nos reconocen, a varias partes del distrito 
de la ciudad. De nada sirve que abran centros para estos chicos si cuando se escapan nadie sale 
a buscar dónde están. Este problema ya ha cumplido dos años. La impotencia se acumula y 
nadie ve la luz al final del túnel. Y esa impotencia se generaliza. 

Si nos vamos de Sant Pere hacia el Raval nos encontramos con el problemón que tienen los 
vecinos de Illa Robador. Me hace gracia que una de las medidas de gobierno que traen hoy 
aquí habla de dedicar recursos para paliar los efectos negativos de que los vecinos se vayan de 
nuestros barrios. Señora Pin, los vecinos se marchan del Raval porque no quieren vivir en un 
prostíbulo, entre otras cosas. Y usted lo sabe, pero no hace nada para evitarlo; es más, lo 
promueve. No me extraña que su política sea la de dedicar esfuerzos para paliar los efectos 
negativos de que la gente se vaya de aquí. La mía sería dedicar esfuerzos para que no se 
fuesen. 

Lo que le gusta a usted, señora Pin, no tiene por qué gustarnos a los demás. Usted llegó a esa 
silla en plan «soy la voz del pueblo», pues someta a una consulta participativa la prostitución 
en la calle, en la Illa Robador y alrededores. Coja el padrón, haga una consulta. Con dos narices: 
participación en estado puro. Y acepte el resultado y sea de verdad la voz del pueblo. 

Es más fácil dejar la urna –¿verdad, señora Pin?– como sinónimo de proceso participativo para 
decidir cómo quieren que sea un parque infantil, o una caseta de madera. En la Barceloneta 
creo que preferirían que les dejase usted la urna para decidir la movilidad de su barrio, para 
decidir, por ejemplo, que el bus de Ciutat Vella que pasa por todos los barrios, menos por el 
suyo, también lo recorriese, tal y como pedimos el Partido Popular aquí. 

En la Barceloneta creo que también preferirían que les dejase usted la urna para decidir qué 
plan de verano quieren, porque ya ven que este verano también va a ser calentito, y se tendrá 
que ver a los pobres agentes cívicos enfrentarse a un montón de incívicos que no necesitan a 
nadie que les vaya a decir, con un libro en la mano, que lo que están haciendo está mal, porque 
ellos ya lo saben. De hecho, han venido a hacer eso. En la Barceloneta saben perfectamente 



 
 
 

14 

que este energúmeno no se merece un agente cívico, sino un agente del orden, que lo ordene y 
lo ponga en su sitio, para que cuando se le hayan pasado las ganas de berrear por la noche 
como un ciervo en celo se lo cuente a sus amiguitos y a todos se les quiten las ganas de venir a 
berrear a nuestras calles. En la Barceloneta saben, y en el Gótico, y en el Casco Antiguo, y en el 
Raval, que el problema real de los berridos y serenatas nocturnas son sobre todo los lateros y 
los badulaques que venden alcohol hasta altas horas de la noche, como han ido denunciando 
en numerosos espacios de participación los vecinos. 

¿Va a inspeccionar algún gobierno de esta ciudad ese tipo de comercio para que cierren los que 
no tienen licencia directa para vender lo que venden, para que respeten todos los artículos de 
la Ordenanza de establecimientos y centros de comercio alimentarios y para comprobar que 
pasarían realmente una inspección de la Seguridad Social? Si yo fuese el titular de un comercio 
tipo badulaque que cumplo con todas mis obligaciones, iría a todas las audiencias públicas a 
pedir este tipo de inspecciones, primero, para evitarme una competencia desleal y, después, 
para que mi establecimiento no cargue con una reputación que no merezco. Y si son así la 
mayoría y cumplen todos, pues felicidades y bienvenido el comercio en Ciutat Vella. Atrévase a 
inspeccionar; yo lo haría. 

Habla usted, señora Pin, de que el turismo ha provocado el aumento del precio de alquiler de 
los locales. Es curioso que local que cierra, local que con una altísima probabilidad que abre es 
un badulaque, y pagan lo que se les pide, y son muchísimos. En Barcelona son una sexta parte 
ya del comercio alimentario de calle, y en Ciutat Vella son la tercera parte, aunque creo que se 
quedan cortos. Eso se lo han dicho los vecinos en los consejos de barrio que se han celebrado 
últimamente, pero da la impresión de que no es lo que usted quiere oír. A usted le gusta más 
cuando arremeten contra el turismo, el bueno y el malo. 

Son muchos temas en nuestro distrito que se quedan colgados y muy pocos los espacios que 
tenemos la oposición para debatir con ustedes. Una pena. 

Dos cosas. Una es que, por favor, me digan ustedes qué tengo que hacer para que se lean 
ustedes el acta del Pleno en el que se abstuvieron y se aprobó que la comisaría de la 
Barceloneta estuviese abierta veinticuatro horas al día todo el año. Espero que me lo conteste, 
por favor. 

Y luego otra pregunta. He retirado un seguimiento de ruego, del tema en relación con las 
terrazas de los porches de la Boqueria. De todas formas, me gustaría saber si lo están 
retrasando ustedes tanto porque se han dado cuenta de que realmente un espacio privado no 
puede ser regulado por el Ayuntamiento. También espero respuesta. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

També saludar..., reconeixem gent del carrer, de lluites del carrer, gent que ha aguantat un 
sociòpata que els ha apallissat tres mesos, unes treballadores del carrer Robador, gent que 
s’està confrontant a una empresa terrorista, com és MKPremium, que contracta gent per 
cometre delictes i desnonar per la seva banda. Dir-los que això és un teatre, que aquí ningú us 
ajudarà en res, perquè aquí es respecta la realitat capitalista i el capitalisme lluita contra els 
interessos populars. Tant és així que, mirin, hi havia un poble ocupat als Pirineus i van enviar-hi 
set furgonetes a desnonar-lo, quan no anava ningú cap allà. Vull dir que aquí ningú farà res per 
vostès. Qui podria no ho vol, i ja està. 
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Respecte a l’informe de la regidora, a la primera frase hi ha un lapsus molt divertit. Diu: «S’ha 
presentat el Pla de barris de Ciutat Vella...», en lloc de dir que comprèn els barris de Raval Sud i 
Gòtic Sud diu que «compren» els barris de Raval Sud i Gòtic Sud. Sí, ja compren per barris aquí. 

En habitatge, veiem que ens omplim la boca de gentrificació, però que s’inverteix poquíssim. 
No sabem la magnitud de la gentrificació tampoc. Ara es deia que el Gòtic ha perdut el 12% de 
la població, però, si diem que ja més del 50% dels llits són per a turistes, això deu voler dir que 
aquests llits existien fa uns quants anys i deurien estar ocupats, no deurien ser llits buits. 

L’apartat de cultura el tenim desaparegut, no sé si la resta de grups..., però no hi ha re. Ens 
agradaria saber això del Collboni, el teatre i el grup inversor. Bé, ens agradaria saber-ho. 

El pla «Dintres», se n’han revisat 179, se n’han multat 7. Bé, es posen multes als llauners, però 
no es posen multes als propietaris d’edificis que no garanteixen les mínimes mesures de 
salubritat. Es multa els qui menys tenen. Que també ens recorda l’operació Diana, que no surt a 
l’informe, que és multar la gent que dorm al carrer per dormir al carrer. 

De les expulsions, se’ns ha deixat d’informar de la gent que no es reallotja al barri. Bé, hi ha 
comarques de la segona corona metropolitana que creixen en població, són comarques amb 
ajuntaments endeutats. Per tant, aquest Ajuntament enriquit expulsa pobres per enriquir-se 
més amb els seus espais. Llavors, això és una estratègia politicoeconòmica perquè els pobres 
siguin més pobres, i hi estem col·laborant alegrement aquí. 

De promoure la diversitat comercial i el comerç de proximitat, bé, això és el vestit de 
l’emperador. Diu que el barri Gòtic es va incorporar a la xarxa de webs del comerç del districte. 
És una pàgina rosa fluor neó i diu: «Al Gòtic hi ha de tot.» Doncs, es posa «peixateria», diu: «No 
s’han trobat resultats»; «sastreria», no; «serralleria», «cinema», «matalasseria», «verduleria», 
«drogueria», «teatre»: «No s’han trobat resultats», al costat de «Al Gòtic hi ha de tot». Si 
posem «hotels», posem «lloguers de vehicles elèctrics» o posem «botigues de souvenirs», es 
troben moltíssims resultats. 

L’estudi de comerç pakistanès no entenem per què no és un estudi de comerç. No sé si els 
pakistanesos... Però, bé. 

Un apunt sobre l’aspecte de la precarietat laboral que comenten, que, si no tanquem 
apartaments turístics, clar, la gent que els neteja no ho farà legalment. La Comissió d’Espai 
Públic, també, les terrasses... Ho han treballat només el PSC i el Gremi dels Restauradors. No sé 
per què li diem participació. No sé si una mena de participació es basa en l’exclusió de la gent 
més interessada en un espai. Només es té en compte l’interès comercial. 

Els indicadors de seguretat: no se’ns donen les xifres, ni una. Ja fa temps, ho tornem a 
demanar. Si us plau, contesti’ns, perquè ens interessa. Es diu que som el districte amb més 
detencions de l’Estat i es diu que som un dels districtes amb més detencions d’Europa.  

No volem tornar a caure metafòricament en allò de les gandules. La cessió d’ús a la contracta, 
Gala, el que passa és que hi ha més gandules. O sigui, quan es va fer la cessió d’ús hi havia una 
sèrie de gandules i ara cada vegada n’hi ha més. Potser és que ens estan prenent el pèl, però no 
ho donem per... Creixen, creixen els tendals i creixen les gandules. 

El concurs de la Rambla, que ho parlen amb els Amics de les Rambles, no sé per què ho parlen 
només amb els Amics de les Rambles, que és una associació comercial i que no estima la 
Rambla, només l’estima si en pot treure lucre. Potser són amics seus per allò del Tast a la 
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Rambla. Es van fer fora les estàtues humanes d’allà; i els vam donar cinquanta mil euros dels 
diners públics perquè venguessin, una copa valia sis euros, i perquè venguessin... Bé. 

Ara ja ens posarem creatius, perquè com que no us poseu creatius, jo em posaré creatiu. La 
tramitació de permisos d’obres és competència vostra. Sempre declareu incompetència. Doncs, 
per què no deixen de donar-se permisos d’obres als hotels i als apartaments de luxe? Perquè 
aquí hi ha una contaminació acústica de les més altes d’Europa, i l’OMS ens adverteix que hi ha 
conseqüències irreversibles en la salut física i mental, a part del mal social, que som gent amb 
irritabilitat, amb mala qualitat de vida, amb mala qualitat comunicativa, amb fatiga. Doncs, 
minimitzar, gestionar i controlar. Les grans ciutats són sistemes complexos, on conviuen usos i 
activitats molt diversos que generen soroll de manera permanent, i n’hi ha que són inevitables: 
l’activitat industrial, el trànsit és més evitable, però, bé..., les obres de la via pública. Però n’hi 
ha d’evitables: hotels, apartaments de luxe per a lloguer temporal. Això no sé si garanteix els 
drets de la ciutadania o és justificat..., a la salut mental de la ciutadania. Es podrien negar els 
permisos d’obres als hotels. 

Després hi ha el tema de les sequeres, que estem permanentment en sequera i en risc de 
sequera també. També ara deien vostès –últimament ho he vist a la seva web–: «Avancem cap 
a la gestió pública de l’aigua.» A veure si li podem tallar l’aigua als hotels abans que no 
tinguem garantida l’aigua per a tota la gent que vivim aquí, perquè, si ens visita quatre 
vegades o cinc vegades més gent de la que vivim aquí... Al 2005 hi va haver una sequera molt 
greu. Si algun dia ens hem de quedar sense aigua, potser que prioritzem el dret a beure aigua 
de la gent que vivim aquí i no dels milions de persones que ens visiten i enriqueixen una 
minoria. 

I dir-los que els informes de la regidora... Venim molt poc animats aquí. Acabem d’arribar i 
venim poc animats, cada vegada més. No s’exploren vies, no s’innova, no hi ha creativitat, no hi 
ha ganes, no hi ha valor. Tenim una lluita sense treva per l’espai a Barcelona. No tenim 
«vivenda» pública. S’està fent fora la gent. És urgentíssim tot el que està passant, i no ens 
estem inventant res. 

No es preocupin, si fan coses com les que els proposo, si algú s’enfada, perquè vostès es van 
presentar a les eleccions amb promeses d’aquest tipus. Si algú s’enfada, no s’enfadarà la gent 
que els ha votat, segurament. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Abans que res, voldria tenir unes paraules de reconeixement a tots els consellers d’Esquerra 
que m’han precedit i en especial al Jordi Bordas. Jo vaig entrar en política del seu braç i, com 
comprendran, avui em sento una mica orfe. És per això que intentaré tenir present tot allò que 
he après d’ell. 

Per exemple, que un dels perills que tenim els aquí presents és el de quedar imbuïts pels 
mecanismes d’una lògica institucional i deixar d’escoltar atentament la veu del carrer, sobretot 
si es governa. Lemes com «vivim aquí» o «no ens en faran fora» constaten la gravetat i la 
urgència de les proclames i ens forcen a preguntar-nos com respon l’Ajuntament a aquestes 
demandes, què feu per evitar que vint famílies cada mes hagin d’abandonar la Barceloneta a 
contracor, què fa d’excepcional aquest Govern per pal·liar una situació excepcionalment greu. 

Ens ho preguntem perquè dissortadament l’excepcionalitat s’ha convertit en normalitat per 
recorrent, i per segon any consecutiu vostès presenten un superàvit de cent milions d’euros. 
Cent milions d’euros que haurien d’haver estat parc públic d’habitatge; cent milions d’euros 
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que haurien d’haver estat al carrer cobrint les necessitats de la gent i no al banc, que haurien 
d’haver estat revertint aquest minso 1,3% de lloguer assequible, que els trenta-dos anys de 
polítiques d’habitatge d’Iniciativa per Catalunya els Verds i PSC han fet de Barcelona una de les 
ciutats més desiguals i poc preparades d’Europa per poder suportar una emergència 
habitacional com la que patim. Ho repeteixo: 1,3%. I, mentre ciutats com Viena disposen del 
40% del parc destinat a lloguer assequible, per nosaltres el 40% ens remet a la xifra de 
despoblament que el barri Gòtic ha sofert aquests darrers anys. 

És per això que els vam demanar que destinessin el 25% de la inversió municipal a fer front a 
aquesta situació crítica, i vostès van dir que no. I quan van presentar aquest superàvit 
inqualificable, els ho vam tornar a demanar i vostès van seguir dient que no. No tan sols a 
nosaltres, sinó a tota aquesta gent que veu com el preu mitjà del lloguer supera el sou mínim 
interprofessional; això és aberrant. És per això que des d’Esquerra Republicana vam impulsar 
que tota la ciutat fos zona de tanteig i retracte. És per això que des d’Esquerra Republicana 
vam proposar un pla de xoc contra l’infrahabitatge. Perquè és impossible que un infant acabi 
assolint les competències òptimes a l’escola si viu en un pis menjat per la humitat, si en 
cinquanta metres quadrats hi conviu amb vuit persones més, perquè a la seva família li és 
impossible arribar a set-cents euros de lloguer, i si han de compartir pis amb tot de 
desconeguts, i, a més, si aquest pis pateix una de les tantes plagues de rates i xinxes que 
assoten el districte. I de casos com aquest en coneixem a palades. Per això quan després la Júlia 
Barea els presenti el seu prec sobre el pla de salubritat del districte, mirin-se’l amb bons ulls, si 
us plau. 

Inexplicablement, per fer front a aquesta situació d’emergència, vostès van acabar pactant un 
pla d’habitatge descafeïnat amb PSC i CiU. En definitiva, fins i tot en habitatge han acabat 
remenant les cireres els mateixos de sempre, els mateixos que ens han conduït aquí. I el temps 
passa i, en canvi, el canvi que prometien no acaba d’arribar.  

Els pisos tutelats per a la gent gran de la Clínica Barceloneta, que vam portar nosaltres ara farà 
un any al plenari, temem que no els acabarem veient mai. I el temps passa i el gran canvi no 
arriba. I els veïns surten a la Rambla amb un lema que els exhorta a ocupar-la, a recuperar 
l’espai perdut. Però per tal que puguem recuperar la Rambla de debò cal una estratègia clara 
de ciutat vers el turisme, i aquesta tampoc no la veiem enlloc. La Rambla actual seguirà així 
mentre no es tinguin clars els objectius i no es concretin les mesures a aplicar, mesures globals. 
Per contra, ens trobem amb una Rambla isolada que projecten iniciar al final del mandat, 
alhora que la reforma de la via Laietana desapareix. I, per tant, es suspèn la pacificació del 
centre i deixa de ser prioritari cosir el Gòtic amb el Casc Antic. I el gran canvi no arriba, però és 
que tampoc ho fa el petit. I això és molt simptomàtic. 

La Carme Tomàs porta des del dia 31 de gener denunciant cada setmana que a la vorera de la 
parada de bus de la via Laietana amb Ramon Berenguer hi manca una tapa de l’aigua i que 
algú s’acabarà trencant la crisma. Heu posat cartons, cons, una tanca. Heu posat de tot, 
excepte la tapa. Tres mesos i mig per a la tapa. 

El César Pozo porta un mes i mig dient-vos que l’estructura de ferro per lligar bicicletes que 
manca a la plaça Isidre Nonell la van recollir del terra i la tenen guardada al restaurant de 
davant, que feu el favor de passar a recollir-la, que estan cansats de tenir-la al magatzem. 

L’Associació de Comerciants de Joaquim Pou, l’Associació de Veïns del Carrer Magdalenes, 
l’Associació de Comerciants del Carrer Comtal, l’Associació de Veïns i Comerciants de 
l’Avinguda Portal de l’Àngel, l’Associació de Comerciants de la Plaça Isidre Nonell i els veïns del 
carrer Julià Portet, just quan vostès van arribar al Govern, van signar un document demanant-
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los un simple canvi de sentit de circulació per tal que els veïns i comerciants de la zona 
poguessin conviure millor amb el trànsit rodat de camions. Tothom hi està d’acord –tothom. 
Vostès els han anunciat per tres cops l’adveniment, però aquest petit canvi de sentit, aquesta 
minúcia, tampoc no acaba d’arribar. 

Quasi dos anys: ni grans canvis, ni de petits; paràlisi. I necessitem polítiques. Polítiques més allà 
d’instar els veïns a denunciar pel seu compte pisos turístics pel barri i que vostès acabin fent 
públiques les seves dades personals. Al·lucinant. Polítiques valentes que prioritzin el transport 
públic i que quan els veïns de la Barceloneta us demanin d’incrementar la freqüència de pas 
dels autobusos no els respongueu que això podria col·lapsar el passeig Nacional, perquè amb 
això esteu prioritzant el transport privat, la regulació del qual ni us l’arribeu a plantejar. 
Polítiques que protegeixin els veïns de l’etern retorn de l’hotel del Palau. Necessitem que 
reguleu bé, però sobretot que feu complir les normes existents. Estem farts de bicicletes, 
segways i patinets a tota castanya. Polítiques que vagin més enllà del titular grandiloqüent i de 
mil excuses quan aquest mai acaba en res. En resum, necessitem polítiques per recuperar 
Ciutat Vella. 

Gràcies. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Bona tarda. En primer lloc, agrair les paraules de comiat, però després ja tindrem temps de 
parlar-ne. 

En segon lloc, un record per al conseller Bordas, que jo crec que ja tothom ho ha dit, però que 
evidentment tot el respecte i la presumpció d’innocència per a la persona, i que els que teníem 
més contacte amb ell..., la veritat és que, sense l’impacte que deu tenir el Marc, i, per tant, 
solidaritat amb ell, jo crec que a tots la notícia ens va impactar. 

Il·lusió, no sé si dir-ho així, però pel canvi de nom del grup, que culmina un procés en què la 
nostra formació estava en aquest últim temps, i que jo crec que ens permet construir cap al 
futur. 

I, bé, deia que és l’últim Ple, això no vol dir que avui sigui més tou ni més dur, però és l’últim 
Ple. Jo crec que puc aprofitar per fer una reflexió i compartir amb la gent que avui ens escolta 
la visió d’aquests dos anys del Govern Colau. I agafaré unes paraules que feia servir el nostre 
portaveu Joaquim Forn l’altre dia a la Casa Gran: «Vostès són una broma per als rics, un 
malson per a les classes mitjanes i un càstig per als desafavorits.» Crec que els veïns d’aquí, a 
Ciutat Vella, poden veure exemples d’aquesta frase. 

Veiem que l’oferta il·legal de pisos augmenta, per tant, hi ha gent que s’enriqueix de forma 
il·lícita, com vostès, que van abanderar tota aquella batalla i que ens acusaven de connivència 
amb els rics, i aquestes coses que els agrada dir-nos. L’hotel del Rec Comtal qualsevol dia 
d’aquests l’inaugurarem, i la tinent d’alcalde actual, Janet Sanz, va prometre solemnement que 
l’aturaria. 

Tenim els veïns i famílies de Robador o la Barceloneta, que tenen les condicions de vida pitjors 
avui que fa dos anys, per la situació sobretot que es produeix a l’espai públic on viuen i que no 
poden fer una vida normal, si és que existeix aquest concepte. 

I càstig per als desafavorits. Només cal veure que avui al carrer tenim molts més sensesostre, 
per tant, vol dir que és gent que viu en pitjors condicions que fa uns anys. I tornem a tenir 
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persones que consumeixen drogues al carrer i que, més enllà de si ho han de fer o no, el que és 
evident és que ho fan en pitjors condicions avui que fa dos anys. 

Veig també projectes que nosaltres teníem i que la majoria van quedar aturats, i que segur que 
ni que fos per casualitat algun devia estar ben plantejat, fins i tot als seus ulls. L’únic que ha 
continuat, jo crec que no amb la intensitat que caldria, és el pla «Dintres». De tant en tant ens 
van fent uns reports sobre aquest pla, i estic d’acord que potser caldria que un dia ens 
expliquessin com vostès l’enfoquen i quin és el seu objectiu real, però un bon exemple del pla 
«Dintres» és Sant Ramón, 1, que fa dos anys el vam deixar bastant enllestit i que avui encara 
no té veïns. O el «Canvia’t d’habitatge». De fet, últimament no n’hem parlat, però és un tema 
que estaria bé saber com està, perquè fa dos anys estaven a punt de ser adjudicats i de 
començar a entrar-hi. Ja vam parlar en el seu dia d’alguns defectes, perquè era una prova pilot, 
però estaria bé saber com està. 

El Raval Cultural, un projecte que jo crec que era il·lusionant per al barri del Raval i que ajudava 
a la cohesió i al sentiment d’orgull del barri, i a promocionar tota l’activitat cultural que té el 
barri, que segurament és el barri més cultural d’Europa. I l’altre dia llegia en un diari que ara 
van a fer el districte cultural a Sant Martí. Home, si tenim aquí el pols, no ens fem la 
competència. 

Tenim el pla Argent, que vostès l’han substituït pel Pla de desenvolupament econòmic, per tant, 
molt legítim, però els comerciants es queixen de falta d’atenció i de col·laboració amb vostès, 
que se senten sols, aquesta és la frase que diuen i, per tant, jo els la trasllado. Segur que ja 
l’han sentit, però jo els la trasllado. 

El Contracte per Ciutat Vella, no hi entro, perquè després portem una proposta que va en 
aquest sentit. «Ciutat Vella per a emprenedors», tampoc cap més notícia. El pla Cor, que és 
veritat que el van desestimar. Sí que van continuar el tema del Pla especial de la Rambla. I 
tornem a caure en velles imatges: un anunci estrella, un concurs internacional: «Escolta, aquí 
vindran els cracs mundials a dir-nos com ha de ser la Rambla.» I ens recorda massa aquells 
anuncis que es feien en l’antiguitat, als últims governs Hereu, que van abocar la Rambla a com 
la tenim avui. Feien molts concursos, però ningú es dedicava al dia a dia de la Rambla, que és al 
final el que la salvarà, o no, de la seva situació. 

Nosaltres els emplacem a convocar Rambla Viva, que vostès, que són els garants de la 
participació..., un òrgan que era de treball, amb tots els agents implicats a la Rambla, no 
només l’Associació d’Amics i Comerciants, sinó on totes les entitats que hi tenien peu a la 
Rambla poguessin dir la seva, i que durant dos anys no se’ls ha convocat. També parlo pel 
nostre grup, però en el seu dia vam fer tot el desenvolupament d’aquest pla, vam aprovar el pla 
especial amb vostès. I jo crec que, com a deferència, saber què estan fent no està de més, 
perquè ja que els vam donar la confiança, igual que després parlarem d’habitatge, on també és 
el primer acord a què arribem amb el seu grup a nivell de Casa Gran, ens agrada saber què fan 
amb el suport que els vam donar. 

Folch i Torres. Me’n vaig content, perquè al final almenys he pogut veure, després de dos anys i 
excuses múltiples, que s’han demostrat totes falses, que finalment es construeix. En l’última 
proposició que vam fer respecte del tema els demanàvem un pla de dinamització comercial, 
perquè ara els comerços es veuen afectats per les obres, i tampoc em consta que ni s’hagi 
parlat amb ells ni hi hagi un pla sobre la taula per fer una dinamització. 

Per acabar, els seus temes estrella, o amb els que van fer més bandera durant les eleccions, que 
eren habitatge, participació i turisme. Habitatge ja els ho he dit, els hem donat un vot de 
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confiança. De moment no es pot dir que estiguem molt satisfets del que veiem, però els 
donarem encara un temps per veure com augmenten aquest 1,3% del parc públic. 

Participació. Jo crec que n’hem parlat a tots els plens, aquí ho hem dit tots els grups, la veritat 
és que segurament és una de les grans decepcions del seu grup municipal. Tanta participació i 
al final l’únic que acaben fent és marejant-nos a nosaltres i als veïns, i acabem en res. Avui veia 
l’exemple aquest dels jocs olímpics. Bé, ara ens hem quedat sense temps per fer els jocs. Si 
segueixen amb els seus òrgans, s’hauria acabat el mandat i tot allò que s’hagi decidit no 
s’haurà executat. 

I el turisme. Les dades canten. Estem per sobre dels 30 milions de visitants. L’aeroport del Prat 
puja cada any un 10%. Vostès van dir que frenarien –no sé com– el turisme, però vostès ho van 
explicar, i van dir que frenarien el turisme, igual que, per exemple, van prometre coses més 
concretes, com la Cooperativa del Segle XX, que semblava que el dia que vostès governessin ja 
estaria, i ja han passat dos anys i tampoc en tenim notícia. Hem parlat del Rec Comtal abans, 
també és un bon exemple. 

I, per acabar, amb el tema del superàvit, que jo crec que sí que em sembla un tema flagrant, tot 
i que sigui de ciutat ens afecta al Districte. Es parla dels 90 milions, però en realitat podrien ser 
130, perquè cal recordar que l’alcaldessa, en l’últim minut de l’any, va fer un acord amb la 
Generalitat, que ens n’alegrem, perquè va aportar 40 milions d’euros per construir la línia 9, 
però és veritat que també hi havia el benefici de no fer un superàvit de 130 milions. 

La presidenta agraeix les intervencions dels grups municipals i atorga de nou la paraula a la 
regidora per un temps de deu minuts. 

La regidora 

Bé, faig primer unes reflexions més generals i després entro punt per punt. 

Posar una mica sobre la taula que en aquest mandat hi ha una cosa que no és menor, però que 
s’ha de fer més, que és que hi ha temes que afecten els drets fonamentals dels veïns i les veïnes 
que estan a sobre de la taula que fins ara no estaven, i d’altres que només es plantejaven des 
d’un determinat enfocament i que ara hi ha un enfocament més complex. Un d’aquests temes, 
per exemple, és l’habitatge. L’excepció en aquest cas és que hàgim creat la unitat SIPHO, que 
atén els desnonaments, que hàgim fet un pla pel dret a l’habitatge.  

Ja li he dit moltes vegades, senyora Elisabeth, que crec que el seu partit, quan parla 
d’habitatge, hauria de demanar perdó, més que qualsevol altra cosa. En el cas del senyor 
Borràs, que governen a la Generalitat, no es destina ni un 1% del pressupost de la Generalitat a 
polítiques d’habitatge. I en el cas del senyor Puigví, ahir mateix el Partit Demòcrata presentava 
al Congrés dels Diputats una proposició de llei per accelerar els desnonaments en casos 
d’ocupacions de famílies precàries, disfressant-lo de lluita contra les màfies, però que en el seu 
contingut en absolut lluita contra les màfies i les molèsties que generen als veïns, sinó que 
precaritza encara més la situació de les famílies més vulnerables. 

Per tant, el fet que ara tots estiguem parlant d’habitatge, hem vingut durant molts anys als 
plens i a les audiències del Districte, crec que vol dir que hi ha un tema, que és un dret 
fonamental, que fins ara en el consistori no s’estava tractant amb la importància que requeria i 
que s’està tractant. Evidentment que cal fer molt més, però cal fer molt més també des de 
totes les administracions i des de tots els partits. I és el Govern del PP el que pot regular el preu 
de l’habitatge; la Generalitat la que pot incidir també a regular els preus abusius del lloguer. I, 
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evidentment, hem de ser totes les administracions les que treballem per augmentar el parc 
públic d’habitatge, i deixar de fer també demagògia, per exemple, respecte al que suposen les 
cooperatives d’habitatge i a introduir altres règims de tinença, com fa el partit de la CUP. 

I el mateix dic, per exemple, per al turisme. Quan van començar a plantejar que el turisme 
s’havia de regular, es va anunciar que caurien les set plagues d’Egipte sobre la ciutat de 
Barcelona. Ara hi ha un consens que aquest turisme s’ha de regular, potser uns pensem que 
s’ha de regular d’una manera i potser uns d’una altra, però en el fet que el turisme s’ha de 
regular és evident que hi ha un consens. 

I en aquest sentit sí que agrairia, i tornant sobretot al que comentava el conseller Puigví, que, 
per exemple, la Generalitat deixés en la seva promoció cap enfora de fer servir..., i de cridar 
turistes a venir a la ciutat de Barcelona sense coordinar-se amb la ciutat de Barcelona i sense 
coordinar-se amb el Pla estratègic de turisme que té la ciutat de Barcelona. 

Per entrar ja en qüestions més concretes. A la consellera de Ciutadans, nosaltres rebem 
informes de la síndica cada setmana, i, per tant, li ha de demanar vostè a la síndica aquests 
informes. Al maig tindrem una mesura en relació amb la cultura. De pisos municipals ocupats 
tenim, amb fins polítics, Sant Bernat, 9, que –ja ho hem explicat més vegades– tenim un acord 
amb els ocupants de Sant Bernat, 9, que, quan comencin les obres del projecte que ha d’anar 
allà, ells hauran de marxar. 

De la Boqueria dir-li que vam parlar-ho sobretot amb els paradistes, que són els primers 
afectats pel Mercat de la Boqueria. 

I sobre el Concurs Internacional de la Rambla, vostè diu que no se sabia res, però això era una 
proposició pública de fa més d’un any que es va presentar a la Comissió d’Urbanisme de 
l’Ajuntament de Barcelona. I, per tant, segurament hi ha hagut aquí un problema de 
transmissió d’informació dins del seu partit. 

I en el cas de les terrasses, ho hem explicat moltes vegades: nosaltres tenim l’obligació de 
regular i de posar ordre en l’espai públic i de garantir que hi hagi una diversitat d’usos. Això vol 
dir tenir un equilibri entre l’activitat comercial, entre l’activitat cultural i els usos veïnals. I per 
això les ordenacions de terrasses es fan comptant amb diferents actors, cridant a la 
participació veïns que fins ara no hi eren –segurament es pot millorar el mecanisme– i els 
diferents restauradors. I és evident que hi ha parts que a vegades no estan contentes, però en 
general s’han rebut bastantes poques al·legacions, tot i que es vulgui fer bandera d’alguns 
casos molt concrets. 

Llavors, per entrar amb detall en el que comentava el conseller d’Esquerra Republicana, abans 
ho comentava, el servei SIPHO ha trobat una solució per a 950 persones en el que portem de 
mandat. Això no només no es feia al mandat anterior, sinó que tampoc mentre governava 
Esquerra Republicana, ni a d’altres mandats s’havia fet. Nosaltres hem celebrat la proposta de 
tanteig i retracte, l’hem celebrat molt al Districte, hi estem treballant. D’això pot tenir 
completa seguretat. 

En el cas del canvi de sentit de circulació del Gòtic nord, que és cert que nosaltres creiem que 
s’ha de poder resoldre, fer el canvi de sentit afecta molt més d’altres carrers i d’altres 
circulacions, com ara la de Portal de l’Àngel, i per tant s’ha de fer amb molta cura, i estem 
buscant les solucions. 
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I en el cas de la Barceloneta, que vostè ha parlat de la mobilitat, a l’informe de la regidora 
tenen les mesures extraordinàries que es faran a l’estiu. També ara ja s’ha canviat la 
periodicitat semafòrica per tal de prioritzar el transport públic. I les mesures de reforç a l’estiu 
les tenen a l’informe de la regidora. 

Llavors, de cara a l’estiu, que hem comentat diverses coses, sí que dir-li a la consellera del PP, si 
el Partit Popular no aprova la llei que pretén aprovar el juliol que permet que els policies 
municipals de seixanta anys es prejubilin, una llei que s’aprova al juliol justament perquè les 
ciutats siguin les més afectades, si el seu partit no fa això, segurament serà més fàcil gestionar 
l’estiu. Perquè vostès molt parlar de seguretat i molt demanar policia, però després fan 
absolutament les lleis contràries perquè els ciutadans en les ciutats puguin efectivament tenir 
un cos policial al seu servei. 

Sí que dir-li també que vostè diu que no estem al costat del comerç legal. Hem aprovat un pla 
que contempla 1.200.000 euros de pressupost i que té cinquanta-dos mesures. Per tant, potser 
vostè creu que no... Estem parlant de bastant de suport al comerç local. 

Sí que dir-li, és cert –ho han comentat un parell de vostès–, que el lavabo de Robador s’ha de 
desplaçar a la terrassa perquè passi la cadira de rodes. Aquí estem completament d’acord. El 
lavabo el van demanar les treballadores sexuals, i això forma part també del pla de convivència 
per assegurar que hi ha una convivència d’usos en aquell indret. Perquè el senyor de la CUP, 
que ha dit que es posava creatiu..., posar-se creatiu crec que mai ha de ser demanar que 
actuem prevaricant o en base a il·legalitats, que són algunes de les propostes que ha fet vostè. I 
sí que recordar, en general, i en base també a l’anàlisi que han fet del districte, que jo crec que 
estem aquí per transformar la realitat. Podem tenir desacord, però la realitat es transforma 
fent-ne una diagnosi acurada i no fent intervencions polítiques per afermar-se en la seva pròpia 
identitat. 

La presidenta dóna la paraula a la consellera Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, em reservaré més temps per al següent. Li demanaré a la síndica tots els informes. Crec que 
també me’ls podria fer arribar vostè, no cal que vagi a la síndica. 

I en temes d’habitatge i de superàvit, vostè no ha parlat en cap moment sobre el superàvit. Jo 
crec que és important, i més quan són 97,5 milions que es podien destinar a polítiques 
d’emergència social i d’ocupació. 

La presidenta passa la paraula a la consellera Jiménez. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Mire, para empezar, le ruego que me conteste, por favor, el tema de si ustedes se han dado 
cuenta de que no pueden regular un espacio privado públicamente: es el caso de los porches de 
la Boqueria. 

Luego, ¿me va a arreglar lo del tema del acta alguna vez o va a estar escaqueándose hasta que 
acabe su mandato? 

Y, por otro lado, que yo recuerde se acaba de hacer una convocatoria hace poco de Guardia 
Urbana, de cien guardias urbanos, y ahora, gracias a una medida del Partido Popular, se va a 
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hacer una convocatoria de quinientos mossos d’esquadra. Si no le son suficientes para proteger 
Ciutat Vella, me lo dice. 

La presidenta dóna la paraula al conseller de la CUP –de nou, li diu Sauqué. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

No em dic Sauqué. Em dic Suqué. Ve de la fulla del saüc, que és... 

Sí, que ara coincidim en la diagnosi, evidentment. Com és que en dos mesos d’urgència social 
votem una escola bressol, llavors? 

La presidenta passa la paraula al conseller Borràs. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Molt ràpid. Jo sóc conseller del Districte de Ciutat Vella i vostè és regidora de l’Ajuntament de 
Barcelona. Jo li parlo del 25% d’inversió del pressupost de l’Ajuntament de Barcelona i del 
superàvit de 100 milions d’euros de l’Ajuntament de Barcelona, i vostè em respon per la 
Generalitat. Si vol parlar de la Generalitat, anem al Parlament. Però, si no li sap greu, jo 
preferiria parlar de Ciutat Vella i de Barcelona. 

Gràcies. 

La presidenta atorga la paraula a la regidora perquè tanqui aquest punt. 

La regidora 

És cert que no he respost al superàvit. Aquest superàvit es destina, ara mateix, si no ho recordo 
malament, a sanejar els comptes. En tot cas, si volen, em comprometo que al proper informe 
de la regidora hi hagi un apartat que parli del superàvit, perquè ara no tenim temps per poder 
entrar-hi. 

Senyora Jiménez, nosaltres estem molt convençuts –de fet, ho sabem– que els porxos de la 
Boqueria no és espai privat. De fet, fa molt de temps que aquest debat està a l’Ajuntament, 
que aquest debat des de fora s’ha passat dins de l’Ajuntament. No té sentit que una cosa on es 
dóna llicència municipal, on l’Ajuntament és el que ha de revisar si allà la llicència s’està fent bé 
o malament, sigui de gestió privada. No, no té sentit, i aquesta gestió és una gestió pública. 

Joan, la veritat, que no t’he entès això de l’escola bressol, però l’escola bressol per nosaltres 
també respon a un dret fonamental. 

I al conseller d’Esquerra, el que li he fet és una demanda de coherència. En tot cas, encantats 
de parlar d’un 25% o de parlar de destinar més pressupost..., de poder pactar uns pressupostos 
que prioritzin la ciutat i de poder destinar un percentatge major a la compra i a l’adquisició 
d’habitatge per omplir i per ampliar el parc públic d’habitatge, que ens fa molta falta. De fet, 
hauríem d’arribar al 30% –ara mateix tenim un 1%– per poder incidir en el mercat privat, que 
està avançant de manera molt agressiva. 

La presidenta agraeix les intervencions i dóna per tractat aquest punt. 

5. Mesures de Govern: 
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– Criteris per a la realització d’activitats a la via pública 

La presidenta comunica que hi ha tres mesures de govern i recorda que els temps 
d’intervenció són deu minuts per al Govern i sis per als grups de l’oposició. 

Tot seguit, atorga la paraula al conseller Rabassa perquè exposi la primera mesura de govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Presentem aquesta mesura de govern, que vam avançar a la Comissió Consultiva del 7 de 
febrer i que, a més a més, vam explicar també a tots els consells de barri. I va ser justament a 
partir de la Comissió Consultiva, a la qual van venir tots els partits polítics, i que està penjat a la 
web des del 7 de febrer, i després ho vam explicar als consells de barri, que efectivament hi va 
haver periodistes que s’hi van interessar. Però, hi insisteixo, estava penjat a la pàgina web des 
del 7 de febrer, es va presentar públicament el 7 de febrer, i, per tant, a partir d’aquí, els la vam 
explicar, vostès van fer preguntes, i no ho van saber els periodistes abans que vostès, sinó que 
primer ho van saber vostès i aleshores els periodistes després van preguntar. 

Aquesta és una mesura de govern que té com a eix central la idea que l’espai públic, els carrers 
i les places de Ciutat Vella són el lloc per excel·lència on s’ha de desenvolupar la nostra vida, on 
hem de desenvolupar-nos amb total llibertat. I aquí, al districte de Ciutat Vella, s’està patint –
ho sabem tots– una saturació important d’actes, d’activitats, passavolants, moltíssima gent 
que hi accedeix, que fa ús de l’espai públic, hi ha molta voluntat de venir a l’espai públic de 
Ciutat Vella, i això té unes conseqüències, entre d’altres, el trencament dels vincles socials. 

Aquesta mesura de govern, per començar, és un recull de tot allò que s’estava fent ja des 
d’anys enrere, portes endins, diguem-ho així, de l’Ajuntament quant a la concessió 
d’autoritzacions o de llicències a la via pública. Per tant, té per objectiu la transparència, tot 
allò que fins ara es demanava, però que no hi havia uns criteris escrits, nosaltres els volem 
escriure perquè tothom ho sàpiga i estiguin a la pàgina web. I, a més a més, hi hem incorporat 
algunes modificacions, amb el tarannà del Govern. 

La voluntat de la transparència no és només perquè tothom ho sàpiga, sinó perquè els 
funcionaris públics, els gestors públics treballin evitant les arbitrarietats i tothom sàpiga quines 
són les regles del joc a l’hora de fer activitats a la via pública. 

És una revisió dels criteris que ja hi havia i incorpora algunes novetats, que nosaltres 
considerem que són interessants i que poden ajudar a dinamitzar els nostres carrers, prenent 
com a base sempre que la voluntat és que es dinamitzi des de la xarxa comunitària i des del 
veïnat. 

Algunes de les principals novetats que hi ha en aquesta mesura de govern podrien ser, per 
exemple, la possibilitat de fer menjars populars, sempre que siguin entitats del barri, siguin 
entitats locals que ho vulguin fer amb una destinació comunitària i sense afany de lucre; també 
la idea d’intentar ajudar el comerç local perquè pugui sortir al carrer amb aquests «Comerç al 
Carrer» que tradicionalment es fan, ampliant els dies anuals que poden sortir al carrer; la 
incorporació en els casos de «Comerç al Carrer» de comerciants que no siguin del districte 
justament per poder ajudar carrers que tenen dificultats per sortir, perquè sortir al carrer no és 
fàcil, i, després d’haver-ho parlat moltes vegades amb diverses entitats de comerciants, amb 
comerciants particulars, i d’haver-ho debatut, considerem la necessitat d’ajudar els 
comerciants que puguin sortir al carrer a fer el «Comerç al Carrer», i, per fer-ho, una de les 
possibilitats és que es puguin introduir alguns comerciants que no siguin pròpiament del carrer. 
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La incorporació també en les fires de «Comerç al Carrer» del consum responsable i sostenible; 
la revisió de totes les fires existents a data d’avui al districte i la no incorporació de fires noves. 
Així mateix, la incorporació, a petició d’un eix comercial, de la possibilitat d’algun permís de la 
via pública per a les remodelacions d’establiments, no només per a les inauguracions, sinó 
també per a les remodelacions.  

I, aquí, sobretot la necessitat de publicar aquests criteris de manera transparent. 

Si us sembla, ho deixo aquí i em guardo tota la resta per a les preguntes, els dubtes, i poder 
debatre-ho. 

La presidenta dóna la paraula als grups de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Esta medida es necesaria para conocer todos los criterios para poder realizar una actividad en 
la calle y hacerla extensiva en la web. Será la primera vez que se nos presenta antes que a la 
prensa, pero recordarle que es una revisión de los criterios, y es una cosa más técnica que de 
calado político. 

El objetivo de esta medida es ser transparentes y claros y así poder conocer qué actividades se 
pueden hacer y qué actividades no se pueden hacer en espacios públicos. Todos conocemos la 
situación que sufre Ciutat Vella: viven muchas personas en el distrito, concretamente 100.227, 
y hay todavía más personas paseando por las calles y plazas debido a su historia, a su atractivo 
y a su simbolismo. Y para más inri se juntan todas las actividades que se realizan en este 
espacio público, algunas legales y otras no tan legales. 

Conocemos muy bien las calles y plazas del distrito, tienen una trama urbanística muy 
concreta, y eso acaba generando problemas de convivencia. Todas estas características acaban 
demostrando que Ciutat Vella es un distrito con mucha aglomeración de personas y de muchas 
actividades. En la medida que estamos debatiendo se habla de que, desde hace meses, se han 
ido manteniendo conversaciones y encuentros con diferentes agentes significativos del distrito, 
ya sean vecinos, asociaciones culturales y comerciantes. Lo que nos sorprende es que hablando 
con algunas de estas entidades, que forman parte del distrito, no saben de lo que les estamos 
hablando, y otras que te dicen que sí, pero que no han entrado en detalle de estos criterios. 
Nuestra pregunta es: ¿con quién han hablado para analizar estos criterios? 

Uno de los objetivos específicos de esta medida muestra cómo ustedes han introducido criterios 
afines a su ideología. Un ejemplo es dar prioridad para la ocupación de la vía pública a los 
vecinos en vez de a los comercios de los vecinos de Ciutat Vella y actividades económicas, 
criterio con el que Ciudadanos no está de acuerdo al cien por cien. El espacio es de todos, ni 
exclusivo para vecinos ni exclusivo para actividades económicas. Debe existir un equilibrio entre 
ambas partes. Estos criterios deben atender a criterios técnicos, no partidistas, y tal como 
ustedes nos los han presentado prefieren a los partidistas que a los técnicos. 

En los criterios administrativos señalan que se deben presentar las solicitudes con un mes de 
antelación, entendiendo que esto sea así cuando sean actos de gran envergadura y de ferias 
comerciales, pero no para pequeñas actividades, y más cuando es poner una mesa o un 
tenderete en la calle. 

En cuanto al comercio en la calle, sería conveniente no acotar a doce salidas máximas 
permitidas para realizar comercio en la calle, ya que en zonas podrían ser más y en fechas 
señaladas también. Lo que sí sería interesante es que en aquellas zonas que se tengan que 
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dinamizar por el uso incívico que se realiza del espacio no se paguen tasas como incentivo de 
que los comercios quieran salir a promocionarse y mejorar la situación de la zona. 

La idea del Gobierno es no ampliar las ferias comerciales, pero quizás estaría mejor antes de 
tomar la decisión estudiar y analizar la planificación de estas ferias de manera detallada. 

Para acabar dos cosas. Una es que no entendemos cómo ustedes quieren hacer normativas, 
como la de pintores y la de estatuas, sin tener en cuenta sus peticiones. La obligación de un 
gobierno es escuchar y debatir esas normativas con los implicados. El colmo es enterarte de 
que muchos de esos artistas han pertenecido a sus ejes de trabajo y ahora los dejan en la 
estacada. Nos sorprende que dejen abandonados a su suerte a personas que les han votado, 
porque les hicieron promesas que no quieren cumplir. Como vemos que desde el Distrito no se 
lo están tomando en serio, sería interesante crear un departamento o una persona que sea 
referente para el arte en la calle, una reclamación que hacen los artistas de calle, 
concretamente pintores y estatuas. Y una pregunta: ¿cuáles son los motivos de hacer una 
normativa de música en la calle pero no darles las mismas características a la de estatuas 
humanas? 

Y ya, por último, una última petición, y es que se haga una revisión de las tasas de ocupación 
de vía pública, porque sería una manera de que los comercios pequeños y que no salen mucho 
a la calle puedan salir a la calle. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Nos presentan ustedes una medida de gobierno por la que realizan cinco cambios en la 
normativa ya existente, aunque recopilada. Dicen también que esos cinco cambios –que no 
digo yo que estén mal– aumentan la transparencia y disminuyen la arbitrariedad. Yo esto, 
sinceramente, no lo veo. 

Las principales novedades de la medida, según ustedes, son: ampliación de días del «Comerç al 
Carrer», que me parece bien; incorporación de comerciantes de fuera del distrito y consumo 
responsable y sostenible, medida creo que muy vaga que habría que desarrollar a todas luces, 
porque ¿qué pasa si no hay suficientes entidades consideradas como «economía social y 
responsable» para llegar al 10%?, ¿se anula el «Comerç al Carrer»?, ¿se anula la feria?, ¿qué 
pasaría? 

Revisar ferias y no incorporar nuevas. Dicen que no incorporarían nuevas, pero seguidamente 
dicen que sí se pueden incorporar nuevas a criterio del Gobierno. No sé muy bien yo en qué 
quedamos. 

Incorporar la inauguración de remodelaciones. Aquí también haría falta un desarrollo mayor, y 
sobre todo definir remodelación. A mí me parece bien, pero siempre que se definan y que 
sepamos en qué nos estamos moviendo cuando hablamos de remodelación. 

Y celebración de comidas populares. Que me gustaría saber si esto posibilitara también que se 
levante la prohibición a las entidades de comerciantes de poder hacer, cuando hacen el 
«Comerç al Carrer», una butifarrada o unos churros el día del «Comerç al Carrer». Antes 
estaban prohibidos. Nos gustaría que se mirase un poco esto. 

Como ven, ninguna responde al objetivo de aumentar la transparencia, incluso alguna lo que 
aumenta es la arbitrariedad y la confusión. Ya en su explicación de motivos también inducen a 
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la confusión. No digo que sea intencionado, pero sí que lo hacen. Cuando hablan ustedes de 
que el Distrito soporta un gasto de 455.000 euros en infraestructuras, pero no dan los datos de 
cuánto ingresamos en tasas o cuáles y cuántos son los beneficios colaterales que se derivan de 
esos eventos, tanto a corto como a largo plazo, lo están haciendo. 

Dicen que nos cuesta mucho dinero a todos, pero no dicen de qué manera ese dinero vuelve 
multiplicado en beneficio de todos y cada uno de los barceloneses. En comisión consultiva se lo 
pregunté a usted, señor Rabassa, y aún no me ha contestado ni siquiera cuál es la cantidad que 
se ingresa en tasas. Estas cosas las han de decir precisamente en aras a la transparencia, y más 
cuando se les pregunta de forma explícita. Uno no puede dejar de responder a preguntas y 
luego intentar hacernos creer que quieren transparencia. 

En cuanto al objetivo de disminuir la arbitrariedad, es decir, que alguien que quiera montar 
algo en el distrito de Ciutat Vella tenga más claro ahora que antes si le van a dejar o no le van a 
dejar basándose en la medida de gobierno, pues tampoco lo veo mucho. El «se valorará» 
aparece por todo el documento, con lo cual sigue dependiendo de la voluntad del Distrito que 
un evento se haga o no. Incluso cuando dicen con rotundidad que el distrito no acogerá nuevas 
ferias, insisto, luego dicen que, bueno, que, si lo decide el Distrito, pues que sí. ¿No rotundo, o 
sí? 

Dos cosas. Una, creo que de haber querido algo consensuado y transparente no hubiesen hecho 
ustedes una medida de gobierno, sino que lo hubiesen sometido a debate y votación con el 
resto de los grupos políticos, y sobre todo con todas las entidades comerciales del distrito, al 
menos. Y me he encontrado lo mismo que la compañera, que muchas entidades comerciales no 
tienen ni idea de lo que les estaba hablando –importantes, me refiero. 

Y, dos, en sus veinte meses de gestionar todo esto solo he recibido quejas de las entidades que 
organizan eventos en la vía pública: desde tener que empezar una feria aprobada sin los 
permisos correspondientes, porque el Distrito no los había hecho, entregar esos permisos y 
cobrar las tasas meses después de haberse celebrado el «Comerç al Carrer», o no permitir que 
una feria «Comerç al Carrer» comience por no tener los permisos que el Distrito no les ha 
entregado; dejación por parte del Distrito de su obligación de garantizar la seguridad en ferias 
y otros eventos culturales; cobrar las tasas de la feria de artesanos mientras consienten que 
estén rodeados de top manta haciéndoles una competencia desleal feroz e incluso recibiendo 
amenazas; tener que anular actos culturales tradicionales porque el recorrido estaba ocupado 
por el top manta; permitir fiestas hasta las tantas de la madrugada a ciertos grupos, mientras 
que a los que cumplen con todo acribillarles a impedimentos, etcétera. Y desgraciadamente 
más etcétera. 

Así que quizás sería mejor que dedicasen nuestro tiempo y dinero a redactar un buen protocolo 
de actuación para ustedes y que lo cumpliesen. 

Muchas gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Ens van dir a la comissió consultiva que s’havia parlat amb eixos comercials i entitats, però no 
era veritat, només es va parlar amb l’Eix Comercial del Raval i prou... 

La presidenta li demana que parli més fort, perquè no se sent. 
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El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Sí, tant se val. És una llàstima. Ens agraden molt les activitats a la via pública, però tot això és 
mercantilisme i comerç. 

Que a la comissió consultiva ens van dir que s’havia parlat amb eixos comercials i entitats, però 
només es va parlar amb l’Eix Comercial del Raval i prou. Suposo que va ser un malentès, no crec 
que fos una mentida. 

El rollo mercantilista del carrer, bé, ens agrada molt la seva frase de «más jeringuillas en las 
calles», això ens ha agradat molt, però bé.  

Pintors a les Rambles, estàtues a la Rambla, músics al carrer, tothom ens ha vingut a veure: se 
senten expulsats. 

Mira, ja que no ens interessa tant el comercialisme, i abans no ens hem entès, aprofitaré el 
meu temps per dir que sí, que coincidim en la diagnosi que l’habitatge és prioritari, però que si 
en dos mesos d’urgència d’habitatge només votarem una cosa d’una escola bressol..., és que, si 
nosaltres ens recreem en la nostra cosa política, vostès es recreen en el res al final, perquè aquí 
la gent s’està posant les piles. Hi ha una autoorganització popular increïble. Hi ha gent que està 
remenant arxius. Aquí es diu que no es pot expropiar, que és molt car. Hi va haver un moment 
aquí en què s’expropiava, es feia fora tothom. L’Hotel Barceló és fruit d’això, d’una expulsió de 
veïns. I quina necessitat era un hotel? I sí que s’ha expropiat. S’ha expropiat molt aquí. Hi ha 
gent remenant els arxius sense ajuda institucional. Hi ha gent aturant... Diuen que fan un grup 
SIPHO per atendre els desnonaments. No hauríem d’atendre els desnonaments, hauríem d’anar 
a l’arrel del que passa. 

Hi ha un assessorament legal per part de la institució, també; la gent el va veure i surt 
desanimada i se’n va a veure un altre tipus d’assessorament legal. Així potser ja ens 
entendrem. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, deixin-me agrair-los la presentació de l’informe i sobretot reconèixer el treball 
dels tècnics que l’han elaborat. 

Cada any durant la primera quinzena d’octubre la Rambla s’engalana de flors per celebrar la 
Festa del Roser, cada any. Com és un dels pocs, molt pocs, dies que les barcelonines i els 
barcelonins ens veien amb cor de ramblejar, amb bon criteri es talla la circulació del passeig. 
Aquest any es va donar la circumstància que simultàniament el Districte també va autoritzar la 
desfilada de dones policies de tot el món, que al seu pas va tallar la via Laietana i el passeig 
Isabel II, alhora que l’Ajuntament i Winsports programaven la Triatló de Barcelona, la qual 
bloquejava qualsevol accés al passeig de Lluís Companys, passeig Picasso, tot el front litoral i, 
per tant, la sortida pel carrer Marina. Tots aquells que tingueu un mínim mapa mental de la 
ciutat us adonareu que havien convertit Ciutat Vella en una autèntica ratonera, que sortir fora 
de la ciutat era impossible, o que, per exemple, arribar amb moto des de la Barceloneta fins al 
tanatori de la ronda de Dalt es convertia en una odissea. 

Aquest cas, que potser és extrem, però és un entre molts, exemplifica com durant anys 
l’Ajuntament ha donat l’esquena als veïns del districte, ha privilegiat l’espectacle amb les seves 
polítiques sobre activitats a la via pública i ha acabat configurant els nostres carrers com a mer 
aparador. Un escenari tot bonic de funció on esdevenen activitats, però sense tenir en compte 
la gent que hi viu i les seves necessitats. Conseqüentment, el centre de la ciutat es tematitza, es 
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banalitzen els usos i se’ns acaba despoblant a marxes forçades. Tot fent servir el desafortunat 
símil del regidor d’Arquitectura, Paisatge Urbà i Patrimoni, Daniel Mòdol: la veritable mona de 
Pasqua de la ciutat és el mateix centre d’aquesta i no pas la Sagrada Família. 

És per tot això que rebem esperançats aquesta mesura de govern i que coincidim plenament –
com sovint ens passa– amb l’exposició de motius de la mesura i els criteris per autoritzar i 
donar suports a activitats. Esperem que, tal com diu la mesura, cito textualment: «Aquesta 
ajudi a assolir el repte de garantir el benestar veïnal, continuar enfortint el moviment 
associatiu i cultural i dinamitzar i donar suport al teixit comercial, especialment el petit comerç 
local.» Tant de bo, perquè bona falta ens fa. Perquè els pobres comerciants del districte a hores 
d’ara encara esperen intuir quines seran les polítiques que s’impulsaran des de la ciutat per 
promocionar el comerç de proximitat. Van començar sense regidor de Comerç, sols amb un trist 
comissariat, el qual a més no en sabia un borrall sobre la matèria; van seguir amb el visto y no 
visto del regidor Colom, i ara, segons l’organigrama, es veu que Comerç ho duu la regidora 
Ballarín. I és per tots sabut que la campanya de Nadal promoguda des de l’Ajuntament ha estat 
per abaixar definitivament la persiana. Ja no us explico què en pensen els establiments 
emblemàtics i quines són les seves expectatives de sobreviure, i torno a citar textualment la 
mesura que ens presenten: «davant d’aquesta situació complicada per la crisi econòmica i 
financera, l’aparició de grans marques multinacionals i franquícies i l’augment dels preus de 
lloguer dels locals». 

Moltes gràcies. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Nosaltres només per recalcar que part de l’informe ve de la feina feta en el mandat passat, per 
tant, de totes les reflexions i coses que es van començar a aplicar el mandat passat. Que parlen 
de transparència, però en la definició hi ha una sensació una mica arbitrària, hi ha frases com 
«particularitzar sense privilegis». M’agradaria que m’ho expliquessin, perquè costa d’entendre. 
«Particular sense privilegis» és d’aquelles frases buides de contingut que no ens porta enlloc. 

Parlen d’estàtues, ningú n’ha sentit a parlar... És a dir, la mesura parla d’estàtues, que a final 
d’aquest any s’aplicaran canvis en les estàtues, i tampoc n’havíem parlat fins ara. Estaria bé 
saber què pretenen fer amb les estàtues. 

Torno a reivindicar Rambla Viva, encara que sembli absurd, però crec que era un bon espai de 
treball. Per cert, abans, l’anunci estrella aquest que van fer del tema del paviment, van dir que 
sí que fa un any van fer un anunci, però és que, si jo m’hagués de creure tots els anuncis que 
han fet i no s’han acabat complint, bé..., ja he perdut la fe en aquest sentit, i la gent d’Esquerra, 
per exemple, també. La Foneria de Canons, ja que ara hi som i som a la Rambla, també va ser 
un anunci que no hem vist mai plasmat. 

Novetats: està bé saber el que porten, perquè al final del document hi ha un daixò de novetats 
que és bastant minso. 

Ampliació dels dies del comerç al carrer: primera notícia que estiguessin restringits. Nosaltres 
és veritat que teníem un acord amb les entitats de comerç de sortir quatre vegades o cinc a 
l’any, i crec que això no varia. Per tant, no sé quina ampliació. 

Després, hi ha la part d’incorporació de comerciants de fora del districte. No és que vulgui ser 
proteccionista, però, si tenim un districte saturat, portar més comerciants de fora del districte 
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que facin la competència als nostres en els nostres carrers ja saturats no sé si és la millor 
mesura. 

Merci. 

La presidenta dóna de nou la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

A tots els que heu dit que la transparència no és cap novetat ni ha de ser cap novetat, jo us 
pregunto: quan no estaven dins de l’Ajuntament governant, quants coneixien els criteris que es 
feien servir per atorgar llicències a la via pública? Personalment, des del moviment veïnal no se 
sabia. Es feia una petició i es contestava o no es contestava o es donaven uns criteris o uns 
altres. Per tant, la transparència és important, i publicar-ho és important. Explicar què és el que 
volem fer és important. És important per a tothom, per a qui està treballant dins de la institució 
i és important per qui ha de sol·licitar el que sigui. 

Senyora Barea, com sempre, s’ha contradit. Diu: «Vostè ens presenta una mesura que és més 
tècnica que no pas política» i després diu que «nosotros hacemos criterios afines a su 
ideología». Home, només faltaria que féssim criteris que no fossin afins a la nostra ideologia. 
Clar que sí. Té una part tècnica, que és important, però té una part que és política. I, la política, 
quina és? Suport al comerç de proximitat, suport a les activitats comunitàries, i és bàsicament 
buscar l’equilibri entre les activitats que hi ha reglades al carrer i allò que passa habitualment. 

Passo a les preguntes. Pel que fa a les taxes –aquí ho diu–, la normativa de taxes, que va ser 
l’Ordenança fiscal número 3.10, que va ser aprovada, entre altres coses diu que les entitats del 
districte no han de pagar aquestes taxes. D’altra banda, pregunta també per pintors, 
estàtues..., que no les escuchamos. Avui han vingut dues estàtues, la setmana passada, o fa 
deu dies, vam estar reunits amb aquestes dues persones també. Ho hem fet diverses vegades 
més, amb els pintors també, i amb els músics de carrer hem estat en algunes assemblees i en 
algunes trobades seves, bastantes. Ens escoltem. Una altra cosa és que estiguem d’acord en 
coses o no, però que ens escoltem, segur. A més a més, llegim tots els seus documents que ens 
envien. L’últim ens el van enviar ahir, i no he tingut temps, és cert, és molt llarg. 

Respecte al PP, la idea és que quan fem comerç al carrer fem comerç al carrer, no fem 
botifarrades o no fem menjars populars. Una altra cosa és en festa major. Aquí diem: «En festa 
major sí que es podran fer aquestes coses.» Quan no sigui festa major, no. És un dels criteris 
que nosaltres estem posant. 

Una altra de les coses. Vostè diu: «Llicències que no s’han donat...», i ha dit tota una sèrie de 
coses. Com que no ha citat cap fira concreta ni cap motiu concret, no ho sé. 

Hi ha cinc àmbits principals que hem posat al final, però estaria bé llegir-s’ho absolutament tot, 
perquè efectivament sí que hi ha més canvis. Per exemple, vostè preguntava quant ingressem 
en taxes. Els ingressos de les taxes no es reben exclusivament al Districte de Ciutat Vella, sinó 
que són gestionats per l’Ajuntament de Barcelona, i, per tant, no els podem donar aquesta 
resposta. Si vostè calcula més o menys els que hi va haver el 2015, que per això és una gràfica, i 
la mitjana, ho podrem saber, però exactament quins no, perquè no reverteix directament al 
Districte de Ciutat Vella. 

El senyor de la CUP, mercantilisme i prou no. No és veritat. Una part és el «Comerç al Carrer», 
que considerem que és important, però també hi ha tota la part dels criteris a l’hora que les 
entitats, del barri, puguin fer activitats. No és només mercantilisme, en absolut. I estem parlant 
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de criteris. Per exemple, una altra de les coses que comentàvem també és la possibilitat –
alguna prova– de veure si algun dia, a les festes majors, alguna activitat es pot acabar més 
tard, ben controlat, per veure què pot ser, perquè hem escoltat les coordinadores de festa 
major que en alguns casos ens ho han demanat. Bé, doncs, fem proves. No estem parlant 
només del «Comerç al Carrer». 

Les fires. El «Comerç al Carrer». Estem dient, com que hi ha carrers –perquè hem parlat amb 
molts carrers– que els costa sortir al carrer, fins i tot aquestes quatre o cinc vegades que vostès 
comentaven –nosaltres diem dotze–, com que hi ha carrers que els costa fer-ho només amb la 
força de les seves botigues, el que nosaltres incorporem és, d’acord, com que us costa, perquè 
no podeu, perquè potser no teniu múscul, el que podem fer és buscar comerciants de fora per 
facilitar que aquestes entitats de comerciants de carrer puguin sortir. Perquè fins ara se’ls deia: 
«Ha de ser del mateix carrer.» Doncs, fem que no sigui així. Hem explicat que hi ha un 60% del 
carrer, un 30% que poden ser de fora i un 10% de comerç sostenible. 

Una altra cosa que hem incorporat –i que ningú l’ha vist– és que quan estiguem parlant 
d’actuacions musicals acotades durant unes hores concretes de promoció, sempre que siguin 
entitats de barri o de districte, per donar foment a la cultura local també podrà ser, cosa que 
fins ara dèiem que no. 

A Esquerra Republicana, moltes gràcies pel suport que heu mostrat. Estem intentant reduir els 
actes de ciutat, però hi ha compromisos adquirits, hi ha tendències, hi ha dinàmiques que són 
difícils. 

I pel que fa a Convergència, que més o menys heu dit el mateix, he explicat el perquè de la 
incorporació de comerciants al districte, l’ampliació de dies fins a dotze al «Comerç al Carrer», 
com fins ara es deia quatre o cinc, ara nosaltres diem dotze. 

I ja està. 

La presidenta obre el segon torn dels grups municipals de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Incoherencia ninguna. Quizá no me he explicado bien. Yo lo que les digo es que los criterios 
deberían ser siempre técnicos, nunca partidistas. Aunque ustedes harán lo que quieran, como 
siempre, no es ninguna novedad. 

Lo que les digo es que, ya que tenemos unos criterios básicos y claros, los hagan cumplir. Que 
se dé mayor transparencia a estos criterios y que sean claros y que no se produzca una 
arbitrariedad. Pero queremos saber lo que se recauda y lo que se deja de recaudar, cosa que no 
nos han presentado y me da la sensación de que no nos lo van a presentar en ningún momento. 

Debemos valorar de manera igualitaria a todos: vecinos, comerciantes, entidades y lo que se 
les ocurra. 

Y respecto a la normativa de estatuas y pintores, yo sé que hablan con ellos, pero hay una 
diferencia entre escuchar y oír. Escuchar implica una intención de prestar atención a lo que se 
les dice, no solo como quien oye llover. Y aquí están dos de las estatuas que están en las 
Ramblas, y creo que lo que han escuchado no les ha hecho mucha gracia. Deberían 
preocuparse un poquito más y mirar más allá. Mira cómo son las cosas que incluso la CUP y 
Ciudadanos han hablado de estatuas y piensan exactamente…, bueno, exactamente quizás no, 
pero sí que piensan –sería difícil– bastante igual. 
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Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señor Rabassa, mire, insisto en el tema de lo de las tasas. Y las infraestructuras que comentan 
ustedes seguro que no todas son atribuibles al Distrito de Ciutat Vella. Es muy probable que 
algunas las apoye el Ayuntamiento. Pásenos los datos y no discutiremos. Fíjese qué fácil: las 
tasas y los gastos de infraestructuras. 

Por otro lado, lo que yo le comentaba de que no hay transparencia, es que el documento está 
lleno de «se valorará», «no, pero sí», «depende del Distrito». ¿De qué dependería que hubiese 
una feria nueva, señor Rabassa? Contésteme con transparencia, por favor. 

Otra pregunta para que me conteste con transparencia. La Fira d’Hivern de Sant Pere Més Baix, 
¿podría hacer –lo ha hecho toda la vida, excepto con Convergencia, que se lo prohibió– algún 
tema de ofrecer algo de comida? ¿Con fuego, sin fuego? Contésteme de forma transparente, 
por favor. 

Y a lo que me refería cuando le comentaba sus obligaciones, es que es muy importante 
recopilar la normativa –si fuese más clara sería mejor–, pero lo que es más importante es la 
gestión que se hace con las ferias, los comercios y los eventos culturales que se producen en 
nuestro distrito. O sea, sus obligaciones básicas, principales, son garantizar la seguridad y el 
normal desarrollo de estas ferias, de estos eventos…, d’aquests «Comerç al Carrer»…, y ustedes 
no lo están haciendo. 

Le he hablado del caso de la plaza Real y usted es que mira para otro lado. Llevamos dos años 
con un problemón inmenso. Le estoy diciendo que el top manta de segunda mano que se coloca 
en los Encantes el domingo se viene íntegro a la plaza Real. Ustedes no están haciendo nada. 
¿En qué idioma se lo tenemos que decir para que ustedes tomen cuenta de esto y protejan las 
ferias? Porque hacer una normativa está muy bien, pero lo que hay que hacer es estar en la 
calle y ayudar a estas personas. Lo que tienen que hacer ustedes es que a esta feria centenaria 
de Ciutat Vella la tienen que proteger y no dejarlos desamparados domingo tras domingo tras 
domingo. Espero que también me responda de forma transparente. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Molt breu. Això que deia que coneixia el moviment veïnal i que abans no havia sigut mai 
transparent, es referia als governs d’Iniciativa i del PSC? Que estan fora de la màgia dels cercles 
de Podemos. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

La veritat és que en el torn de rèplica trobo que, no ho sé, s’ha crescut, per dir-ho així, acusant 
com de poca transparència. Jo li diré la transparència que hi havia. D’entrada hi ha una 
ordenança que és la que regula això i que és pública. Per tant, transparència tota, perquè és 
pública i estava penjada en el mateix lloc que estarà penjat aquest document. Per tant, 
transparència, la mateixa. 

De fet, jo crec que hi ha coses que incorporen en aquesta mesura que probablement 
incompleixen l’ordenança. Això no m’atreveixo a dir-ho molt alt, però s’hauria de mirar. 
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S’omplen aquesta boca de la transparència, i n’hem sentit molt a parlar, però llavors resulta 
que de les coses importants no hi ha mai transparència. Perquè com pot ser que, si fem un 
càlcul de la mitjana del que van ingressar el 2015 i dividim per pi o alguna cosa així, ens sortirà 
el que ingressarem el 2016? Si sap el 2015, per què no podem saber el 2016? Això ens ho 
hauria d’explicar. 

El tema de la música, que fomentaran la música. Si em pot dir quantes actuacions musicals va 
prohibir el mandat passat el Govern del Districte d’autors locals, m’ho explica, perquè no en 
tinc constància. 

El tema del comerç al carrer, fomentar el comerç al carrer més o menys dies, em sembla 
perfecte. Incorporar gent de fora: que no tenim prous comerciants al districte? Ja m’ha explicat 
que hi ha carrers que potser són pocs, no tenen prou múscul. Però, escolti, el districte és molt 
gran. Potser, si hi ha un carrer al Gòtic amb menys múscul que altres, té tot el Gòtic per ajudar-
lo a treure múscul. Per tant, potser millor mirem el comerç de proximitat de Ciutat Vella, que és 
el que intentem fomentar, i atreure els mateixos clients del districte perquè coneguin..., potser 
hi ha un senyor del carrer –m’ho invento– Sant Francesc que no coneix comerços que estan a 
carrers inclús d’altres barris, si m’apura. Però de fora del districte no veig la necessitat. 

Finalment, el tema de foment dels comerços sostenibles. Desconec que hi hagués una limitació 
en els comerços sostenibles. Els agrada molt parlar d’aquestes paraules, sostenible i tal. Jo, si 
vol, li parlo d’un mal exemple de fira sostenible, com és la Fira de la Terra, per cert impulsada 
per un exregidor d’Iniciativa, i que incompleix totes les ordenances d’aquest Ajuntament en 
matèria d’ocupació de l’espai públic i de com s’han de tractar les dades, etcètera. 

La presidenta comunica que el Govern ja no té temps per a la rèplica. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Puc fer cinc segons? 

La presidenta dóna la paraula al conseller Rabassa per un temps de cinc segons. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Es desalentador hablar de criterios y que nos respondan con top manta o con prohibiciones de 
música. 

–  Programa per al foment de les relacions de proximitat i el veïnatge a les escales de veïns 
i a l’espai públic de Ciutat Vella 

La presidenta atorga la paraula a la regidora perquè exposi la segona mesura de govern. 

La regidora 

Ràpidament, per intentar resoldre després dubtes també. Vostès també han estat en molts dels 
consells de barri on això s’ha explicat. Vam rebre una proposició del Grup del Partit Popular fa 
ja uns mesos que el Pla d’estiu comencés abans. 

Aquest pla de veïnatge més que un pla d’estiu és l’evolució del Pla d’estiu, és la voluntat 
d’intervenir de manera integral amb criteris sobretot flexibles i proactius en diferents àmbits de 
conflictivitat que tenim al districte, com ara a l’espai públic, a les zones d’oci i a les escales de 
veïns. És a dir, el pla que presentem avui es suma a la feina i als esforços que ja es fan des dels 



 
 
 

34 

diferents serveis municipals que intervenen a les escales de veïns i a l’espai públic 
quotidianament, té un pressupost de 600.000 euros l’any, es finança amb la taxa turística, i 
està pensat per garantir drets –per a la garantia de drets– i per poder actuar de manera més 
proactiva. 

Té diferents objectius: poder assolir i poder contribuir al descans veïnal; fomentar les relacions 
de proximitat; garantir l’ús universal de l’espai públic; treballar sobretot des d’una perspectiva 
preventiva. Moltes vegades als consells, a les audiències, ens trobem veïns que fan 
intervencions també des de la preocupació i des del no poder dormir i des de veure vulnerat el 
seu dret al descans, però també demanant una intervenció més ràpida però reactiva de la 
Guàrdia Urbana. Llavors, volem treballar des de la prevenció per poder evitar que algunes 
d’aquestes situacions es donin, o almenys baixin la intensitat. La prevenció també i la detecció 
de mals usos de l’habitatge, assegurar-nos que podem intervenir i podem detectar mals usos 
de l’habitatge, com ara assetjament immobiliari, apartaments turístics, de manera més ràpida i 
eficaç. I també promoure i vetllar per la diversitat que hi ha al districte. 

Aquest pla té tres àmbits d’actuació, com hem comentat abans: l’espai públic, on la intervenció 
va orientada a agilitzar la cura per la neteja; a garantir la qualitat de l’espai públic davant dels 
mals usos o de la massificació turística o dels usos excloents; a fer un seguiment del 
compliment de la normativa local pel que fa a horaris, per exemple, d’oci nocturn, a terrasses, i 
promoure també la participació de totes les comunitats que tenim al districte en els espais 
públics de manera comunitària. 

La intervenció en l’àmbit de les escales de veïns està orientada a poder intervenir en els 
conflictes que hi ha a les escales de veïns. Tenim moltes sol·licituds des de fa molt de temps, des 
d’abans que arribéssim, de mediació a escales de veïns que no s’havien atès, i, per tant, poder 
intervenir aquí. I també poder fer front a situacions de pressió immobiliària amb les 
competències municipals que tenim, que no són totes les que voldríem, però poder detectar 
això: apartaments turístics, casos d’assetjament immobiliari, i derivar també als serveis 
municipals que se n’ocupen. 

I l’altre àmbit és el de l’oci nocturn. Jo crec que tenim un problema estructural amb l’oci 
nocturn, ho hem dit moltes vegades. Tenim una trama urbana molt densa, on tenim molts 
locals d’oci nocturn. Això genera un problema a l’espai públic, genera un problema de descans 
veïnal, genera problemes de sorolls, i, per tant, està orientat també a la coresponsabilització 
dels promotors d’oci nocturn, a la prevenció en el compliment d’horaris i de normatives. I 
llavors a la mesura està explicat quina és la metodologia de treball, si tenen dubtes ara els els 
responc. 

Aquesta mesura s’implementarà per un equip de trenta-dues persones, amb onze figures 
diferents. També, si volen, entrem més en detall de què és el que ha de fer cada figura, però 
estem parlant d’educador socials, d’auxiliars d’espai públic –que hauran de fer també aquesta 
tasca preventiva–, de mediadors interculturals, de dinamitzadors comunitaris, 
advocat/advocada, arquitecte, visualitzadors, als quals també després es sumen agents cívics. I 
aquest equip ha de treballar amb els diferents serveis municipals que ja intervenen en aquests 
tres àmbits, com els educadors de carrer, el SIS, ÀBITS, la Guàrdia Urbana, els educadors que 
treballen en l’àmbit de la salut mental, l’Oficina d’Habitatge, la neteja, els agents cívics i tota la 
resta. 

Aquest pla pretén també tenir diferents intensitats segons l’època de l’any. I, per tant, a l’estiu, 
per exemple, estem parlant que a aquest pla i aquest equip es sumen agents cívics, es sumen 
visualitzadors i tots els equips que treballen el tema d’apartaments turístics, el reforç de neteja, 
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un punt per poder treballar també contra les agressions sexuals a la zona del front marítim, el 
pla de xoc d’apartaments turístics, etcètera. I té una governança que va en dos sentits: una 
taula orientada a l’espai privat, la intervenció en la convivència i espai privat, tot el que fa 
referència a l’habitatge, i una altra orientada a garantir un abordatge integral d’aquest equip 
en les seves actuacions. 

Ho deixo aquí i així responc les preguntes. 

La presidenta dóna la paraula als grups municipals de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Agradecer la presentación de esta medida de gobierno, aunque nos hubiera gustado poder 
hablar más detenidamente y con más tiempo, ya que es una medida que afectará al distrito 
durante todo el año, pero eso no ha sido posible: el tiempo apremia. 

Primero decir que el título que le han puesto no ofrece ninguna información sobre cuál es el 
contenido real de la propuesta. Diría que todavía es peor: ustedes son capaces de llamarla de 
cualquier manera siempre y cuando no aparezcan dos palabras: seguridad y verano. Un poco 
sorprendente, teniendo en cuenta que la idea principal es dar soluciones de seguridad y de 
convivencia en momentos donde la afluencia de gente es mayor en el distrito. Les propongo un 
título: plan sobre la gestión del espacio público. 

Es importante saber, tal como nos lo ha explicado la regidora, de dónde surge esta medida y 
cómo ha acabado. Pasamos de una medida de gobierno creada por Convergència i Unió en la 
pasada legislatura, llamada Plan de verano, con unos objetivos, unos servicios y técnicos 
municipales, un calendario de reuniones, una temporalidad, un presupuesto. Hasta la 
presentación de esta medida se desarrollaban las mismas actuaciones que presentó 
Convergència i Unió en su momento, ampliando la cantidad de agentes cívicos y concretando 
alguna de sus funciones. Cabe decir que el año pasado se redujo los meses que se llevaron a 
cabo estas medidas. 

Actualmente, en el 2017 los objetivos generales son los mismos, centrándose en lo que ocurre 
en el espacio público e interfiriendo en lo que ocurre en el espacio privado. 

Una medida que mucho abarca y poco aprieta. Quizás lo han olvidado, pero el espacio privado 
es aquel espacio donde el Ayuntamiento solo ha de intervenir si hay conflicto, como se estaba 
realizando ahora. Lo que sí que les pedimos –y se lo volveremos a pedir tantas veces como 
haga falta– es que necesitamos una mejora en los protocolos y las actuaciones que se hacen en 
estos espacios privados, porque no se están resolviendo los problemas y además están 
generando frustraciones. 

Respecto a los agentes que intervienen, no son los mismos de un plan al otro, se modifican, con 
educadores, dinamizadores y todo un conjunto de personas que son muy necesarias para el 
distrito, pero dejando relegados a última instancia a Guardia Urbana y a Mossos, tanto que en 
esta medida solo aparecen vinculados a los refuerzos estacionales. 

A partir de ahora las reuniones que se hagan serán técnicas, dejando la participación tanto de 
vecinos y comerciantes como de partidos políticos a mesas de trabajo en las comisiones de 
seguimiento de los barrios que se realizan cada cuatro meses. Viva la transparencia. 



 
 
 

36 

Creemos, desde Ciudadanos, que deberían ser los vecinos los que tienen que participar en este 
plan, porque son ellos los que sufren día tras día, sobre todo en verano, los problemas que se 
generan en Ciutat Vella. 

Vemos positivo que la temporalidad de la medida sea anual, diferenciando lo que es la noche y 
lo que es el día en el distrito y la temporada estival y vacacional del distrito. Pedimos que estas 
medidas se intensifiquen antes de Semana Santa y que se mantengan hasta finales de octubre, 
ya que la temporada de verano aquí, aparte de ser casi todo el año, sobre todo es importante 
en estos meses. 

Y perdónenme por lo que les voy a decir, pero por muchos planes, por muchas propuestas y por 
muchas acciones nuevas que hagan, parte de la solución ya la tienen, y es que hagan cumplir 
las ordenanzas y las normativas que hay en el distrito. Y para eso ya tienen las herramientas y 
los recursos: se llaman Guardia Urbana, Mossos, técnicos del distrito, agentes cívicos, servicios 
de limpieza… Solo hay que dotarles de recursos humanos y económicos, pero sobre todo creer 
en ellos. 

Resumiendo y de manera rápida, es una medida que tiene una buena intención, hay que 
dotarla de mejoras y de recursos técnicos y materiales para mejorar la convivencia en el distrito 
y que no se interfiera en la vida de los espacios privados. Y siempre, repito, siempre se han de 
hacer cumplir las normativas y las ordenanzas que están vigentes en este momento, ya que son 
las herramientas que se utilizan para mantener la convivencia en la ciudad, pero también en el 
distrito. 

Y ya, para acabar, una pregunta: ¿qué diferencia hay entre agente cívico y auxiliar del espacio 
público? 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Mire, la historia es la siguiente: en el Pleno de julio del año pasado, el Partido Popular, es decir, 
nosotros, presentamos un ruego a este Consejo para que este mes de marzo presentasen un 
plan de verano que abarcase el período de Semana Santa a octubre. Ustedes lo aceptaron. 
Podían haberlo rechazado, pero lo aceptaron. ¿Por qué lo incumplen? ¿Porque les da la gana? 
¿Porque no saben hacer un plan de verano? ¿Se han puesto y no les ha salido? ¿No sirven para 
gobernar en Ciutat Vella? 

Si les parezco sorprendida no se engañen, porque no lo estoy. Tuve esperanzas de que 
cumpliesen su promesa hasta que empezaron a celebrarse las comisiones de seguimiento de los 
consejos de barrio. Anunciaron en todas que a petición del Partido Popular estaban preparando 
un plan de verano que no era de verano, que no sabían cómo llamarlo –visto lo visto no me 
extraña–, pero que lo querían meter como fuese en todos los consejos de barrio. Ahí me temí lo 
peor, al igual que muchos vecinos avispados. 

Y todos pudimos ver que teníamos razón cuando llegaron los consejos de barrio y presentaron 
un plan innombrable, como Voldemort, no se puede nombrar: «Programa de fomento de las 
relaciones de proximidad y la vecindad en las escaleras de vecinos y en el espacio público de 
Ciutat Vella», abreviando: PFRPVEVEPCV. Aunque también podían haberlo llamado el 
«PTVELCYTLCCP», es decir: el Programa te vacilo en la cara y te lo comes con patatas. Lo de «te 
vacilo» es porque les pedimos un plan de verano y nos vienen ustedes con un plan inconexo que 
no va a resolver ni uno solo de los problemas con los que Ciutat Vella ha de lidiar de forma 
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especial de marzo y abril hasta octubre. Y lo de «te lo comes con patatas» es porque no solo es 
una medida de gobierno, un rodillo más del Gobierno de la participación, sino que no se han 
atrevido ni a presentarlo en comisión consultiva para que los grupos de la oposición 
pudiésemos debatirlo aunque fuese por cinco minutos. En consultiva no está. Enséñemelo 
usted, señor. 

Nos dicen que se van a gastar ustedes 660.000 euros al año. ¿Al año? ¿En qué? El plan solo 
habla de creación de equipos de personas, muchas, que reforzarán lo que ya hay, o sea, que 
son nuevas contrataciones, yo entiendo. El plan no habla de recursos materiales: el aumento de 
la limpieza en verano ya viene incluido en la contrata de limpieza; los agentes cívicos no 
dependen directamente de Ciutat Vella, y la unidad de playas de la Guardia Urbana tampoco se 
la han inventado ustedes. ¿En qué se van a gastar los 600.000 euros? ¿Cómo van a contratar a 
la plantilla del plan Voldemort? ¿Cuántos van a ser? Ni lo saben, ¿verdad? 

Se ponen ustedes a definir las funciones de cada una de las personas que van a formar el 
organigrama y se dejan ustedes de definir a los mediadores sociales. Se han dejado a uno. ¿Y el 
abogado? ¿No tiene abogados el Distrito? ¿No tenemos ya abogados suficientes en el 
Ayuntamiento de Barcelona? No, ¿verdad? Claro. 

Y la Oficina d’Habitatge, ¿qué pasa, que no funciona bien la Oficina d’Habitatge? Debería estar 
cumpliendo todas las funciones que plantean ustedes en este programa de 660.000 euros, y así 
ahorrarnos una buena parte de este dinero. 

¿De verdad hace falta un arquitecto para meterse en las casas de los vecinos de toda Ciutat 
Vella? ¿Ha preguntado alguien a los vecinos de Ciutat Vella si les apetece que se metan en sus 
casas? ¿Ya podrá un arquitecto solo fisgonear todas las casas de Ciutat Vella? ¿Qué pasa, que 
lo van a contratar por treinta años? 

¿Sabe lo que creo, señora Pin, sinceramente? Que el nombre real de este programa es PIPAH, 
Programa para institucionalizar la PAH, aunque también podría ser cómo se lo pasan ustedes 
manejando alegremente los recursos económicos y humanos de este distrito. Pues eso, que se 
lo pasan ustedes pipa. 

Por cierto, se les ha caído a ustedes de su PIPAH un plan de choque contra las ocupaciones, con 
k, en nuestro distrito. Han aumentado un cien por cien desde que ustedes tienen la llave de oro 
de Ciutat Vella. A ver si lo encuentran y lo incluyen, porque eso es un verdadero enemigo de 
uno de los derechos sobre los que se basa nuestra forma de vida: el derecho a la propiedad 
privada. 

Concluyendo, y poniéndonos muy serios, les exigimos que cumplan ustedes con la obligación 
que tienen contraída con este Consell Plenari, es decir, con los vecinos de Ciutat Vella, ni más ni 
menos. Y aunque me temo que es demasiado tarde, le ruego que el ruego que nos aceptaron lo 
acepten y presenten en el próximo mes… –el pasado mes de julio–, y redacten un plan de 
verano que de forma específica, concreta y pormenorizada nos explique qué piensan hacer 
ustedes de especial entre los meses de abril y octubre para paliar las problemáticas inherentes 
a la temporada de verano de Ciutat Vella. 

No tienen mucho tiempo para hacer los deberes, pero tienen ustedes 660.000 euros para 
dedicar al plan de verano. Eso les facilitará mucho las cosas. 

Gracias. 
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El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Això de les ocupacions amb k, benvolguda, és una fórmula física... 

La presidenta li demana de nou que parli més fort. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Bé, no és gaire interessant el que dic tampoc. 

Com més es concentri la propietat privada, més creixerà la propietat pública dels desemparats. 
Les ocupacions amb k creixeran quan el capitalisme creixi. Esperem que creixin moltíssim. 

Respecte a aquesta mesura de govern, que no l’hem entesa, ens sap greu, no sé, ignorància, 
trobem: «objectius generals: millorar les condicions de veïnes i veïns», «veïnal», «veïns», 
«públic», «comunitàries», «veïnal», «veïnatge», «veïnat», «veïnal», «veïnificació»... Bé, està 
tot ple. Ho hem repassat en vermell una estona fins que ens hem cansat, perquè està ple, ple 
de veïns. Però llavors a l’organigrama de com es farà això no hi ha un sol veí. És l’únic espai on 
no hi ha cap mena de veí. Això és una democràcia participativa de càrrecs electes remunerats o 
de càrrecs tècnics. No hi ha ningú dels veïns ni del moviment popular. 

I dic que esperem que no torni a passar com l’estiu passat, que els agents cívics van tenir la 
premissa del seu coordinador de no ocupar-se dels pisos turístics il·legals. Va ser una 
oportunitat desaprofitada que esperem que no torni a passar. I també que com pot ser que el 
pla «Dintres» s’estigui utilitzant per fer mobbing a veïnes, ens ho explicaven al Ferran i a mi, a 
la mesa de la Barceloneta, hi ha el cas al casc antic del carrer de la Nau, número 1. 
L’Ajuntament ha subvencionat empreses amb el pla «Dintres» que ara s’estan dedicant a fer 
mobbing. O sigui, que ara subvencionem el mobbing. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, deixin-me agrair-los la presentació de l’informe, sobretot reconèixer el treball 
dels tècnics que l’han elaborat. 

Voldria començar felicitant-los per la bona reacció que han tingut respecte del pla de l’any 
passat. Anteriorment van presentar un pla d’estiu al bell mig de l’estiu, amb l’enuig conseqüent 
d’un dels barris que més pateixen això que pomposament anomenem «externalitats de la 
indústria turística», que no és res més que un repartiment desigual i injust dels seus beneficis i 
perjudicis. 

La Barceloneta va reaccionar per la seva poca previsió, i ara vostès reaccionen molt 
adequadament i ens presenten un programa sostingut en el temps i d’intensitat modulada. És 
clarament una millora. 

La transversalitat del pla també la celebrem. Fa que se’ns plantegin, però, alguns dubtes sobre 
si el projecte estarà prou ben escalat en la seva dotació de recursos humans. Veiem molta 
amplitud tant en àmbits com en la quantitat dels punts calents que ens presenten en els mapes 
annexats, i dubtem si la plantilla d’efectius podrà donar l’abast al que es proposen o si les 
actuacions acabaran sent molt superficials. 

El dubte és degut, és clar, que vostès mateixos no indiquen quina preveuen que sigui la 
dedicació dels diferents perfils professionals. Com ja ha esdevingut un clàssic en les mesures 
que ens plantegen, el pressupost és vaporós, molt vagament orientatiu, pràcticament un 
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miratge, és a dir, completament insuficient. Vostès sols indiquen que anualment es preveuen 
gastar 660.000 euros els quals seran parcialment finançats mitjançant la taxa turística. A parer 
nostre, no presentar pressupostos desglossats no els protegeix pas de la fiscalització, sinó que 
denota manca de solvència. I a això sumin-li un altre aspecte del qual ens exclamem 
reiteradament: els objectius han de ser concrets i avaluables, si no, no serveixen per a res. 
Compartim les línies genèriques, però els demanem rigor. 

I, parlant de rigor, no puc estar-me de constatar la divergència absoluta que hi ha entre el 
gràfic de la plantilla que van presentar els veïns la setmana passada a la Comissió Consultiva 
de Benestar i el de la mesura de govern d’avui. Els perfils que es presenten no tenen res a 
veure. Alguns sorgeixen del no-res, d’altres desapareixen, alguns canvien de nom: un autèntic 
caos. En resum, denota tan poca claredat en el com dur a terme allò que pretenen que els 
animaria a marxar d’estiueig si no fos perquè el que ens presenten ja no és un pla d’estiu. 

Un dubte afegit que se’m planteja en la relació de fixació que tenim els d’Esquerra Republicana 
en la lluita contra els pisos turístics il·legals és el següent. Amb la negociació que van tenir 
vostès i nosaltres per a l’aprovació del PEUAT per aconseguir que aquest fos verdaderament un 
pla d’esquerres i no com el pla d’habitatges descafeïnat que vostès van pactar amb 
Convergència, van posar com a condició sine qua non passar de quaranta a cent deu inspectors 
per sancionar i tancar pisos turístics il·legals. Aquests efectius no eren de caire estacional, i, per 
tant, suposo que no estan inclosos en el pla de xoc contra els habitatges d’ús turístic il·legals 
que apareixen en l’apartat de reforços estacionals, sinó que aquesta dotació serà un afegitó 
més. Entenem això. O sigui, si no és així, em respon. 

Per finalitzar, no acabem d’entendre per què vostès, que recurrentment parlen de fomentar la 
participació, han acabat segregant els veïns i comerciants fora de les taules de treball i 
arraconant-los en les fastuoses comissions de seguiment dels diferents consells de barri, que 
són un rotund èxit. Tampoc no acabo de saber quin és l’espai de participació que ens tenen 
reservat a la resta de partits polítics. Disculpin-me, però ni en la versió que van donar a la 
Comissió de Benestar ni en aquesta darrera –que no se sembla en res, per cert– no ho he sabut 
trobar. 

Moltes gràcies. 

El Sr. Josep M. Julià Martínez 

Nosaltres de moment encara no celebrarem l’arribada d’aquest pla, esperarem potser a 
veure’n l’eficàcia. Sí que us diré, però, que l’esperem, potser per fer-me una mica de 
propaganda, amb il·lusió. 

Abans la consellera del Partit Popular, la consellera de Ciudadanos també, s’hi ha referit com al 
«Plan de verano» que feien «estos convergentes» abans. Bé, nosaltres fèiem molt més que un 
pla de verano, igual que penso que aquest pla també és molt més ambiciós i pretén ser molt 
més que un plan de verano. Segurament pretén atacar aquell problema que vostès tenen, que 
és aquell problema de convivència, i tenen un problema a la via pública. Mencionaré, per 
exemple, Robador, Barceloneta, l’oferta sexual desmesurada, incontrolada, la venda il·legal 
ambulant, la drogoaddicció en via pública, i el problema que vostès ja saben que té aquest 
Govern a la via pública i en l’espai públic. 

De fet, nosaltres sí que, com deia abans el conseller tècnic, tenim maneres diferents d’enfocar 
els problemes. És una qüestió política, és un tema ideològic. Probablement, la majoria 
d’objectius, tots ells molt lloables, que persegueix aquest pla –millorar la proactivitat dels 
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serveis públics, vetllar pel descans; ja ho ha dit la regidora molt bé..., escoltin, felicitats–, molt 
em temo que no s’aconseguiran pas, perquè aquestes concepcions són radicalment oposades a 
la nostra. I jo li diré que segurament aplicant l’Ordenança de civisme, aplicant les ordenances 
en general, però especialment la de civisme, n’hi hauria suficient en la majoria de casos per 
pal·liar els efectes d’aquest problema que tenim ara mateix en via pública. Segurament la 
permissivitat amb què la Guàrdia Urbana ha d’actuar, que moltes vegades els provoca una 
frustració, va en detriment d’aquesta convivència veïnal. 

Ara permeti’m que li citi una mica aquest plan de verano que van fer aquests convergentes 
abans. Nosaltres, aquest conseller que els parla avui, encara representant aquest Grup 
Municipal Demòcrata, li diré que vam endegar un programa que pretenia apoderar les 
comunitats de veïns, donar suports a aquestes comunitats de veïns. Aquest programa el 
dirigien tècnics de l’Oficina d’Habitatge, per tant, cost zero. Aquest programa pretenia explicar, 
en definitiva, d’una manera molt planera, a aquelles comunitats de veïns quin és el poder que 
real i efectivament tenen, que és molt més del que ells pensen, segurament: poden intervenir 
en els usos de l’edifici, en si a baix se’ls posa un bar o no, quin tipus d’obres o no es poden fer... 
Tot això se’ls va explicar a cada barri i es va explicar concretament a cada escala de veïns que 
ho va demanar, a cada comunitat. Es va fer també una campanya de sensibilització per a la 
neteja i el reciclatge en la qual –aquí sí– ens els vam gastar i es van contractar vuit agents per a 
cada barri. Aquests vuit agents es dedicaven a detectar males pràctiques, informar-ne i prendre 
les mesures oportunes. 

També vam fer una campanya en el casc antic. Aquesta campanya va ser feta amb l’associació 
de comerciants. Es tractava bàsicament de posar unes informacions a les porteries i informar 
els associats i els clients; se’ls explicava, per exemple, quins eren els horaris de recollida i de 
baixada de les escombraries. També vam fer cada any el plan de verano. També vam fer un pla 
d’oci nocturn, etcètera. Tota una sèrie de mesures que potser sense la grandiloqüència 
d’aquest títol..., que estic d’acord amb la consellera veïna que no acaba d’aclarir gaire res. No 
sé si aquests títols que els ha proposat la consellera del Partit Popular serien més adequats o 
no, però potser valdria la pena millorar una miqueta aquest títol. 

Una altra aportació que m’ha agradat molt és aquest adjectiu de vaporós. Realment, 
m’encanta sempre el conseller d’Esquerra Republicana, avui especialment, aquesta vaporositat 
del pressupost. Jo també l’he trobat, no l’he acabat d’entendre. La regidora ha dit 600.000 
euros, són 660.000, és aquell 10 per cent de més, que no he acabat d’entendre com es 
reparteix. M’ha semblat comptar set professionals que es contractaven per a l’any, es 
refereixen a un any en singular, oi? Hi ha l’advocat, l’arquitecte... També parla d’auxiliar, però 
després parla d’auxiliars, parla de visualització, però també parla de visualitzadors. Aquesta 
diferència de nombre –la de gènere ja l’entenc– no l’acabo d’entendre, i voldria que me 
l’expliqués també. 

Hi ha un punt específicament que parla de «mesures específiques», em sembla que hi diu, on 
parla: «agents cívics, dotació de vuit agents en horari diürn, divuit agents..., vint-i-tres... hores, 
fins a les cinc, en cap de setmana l’any 2016». Vol dir que és una cosa que ja es va fer, o potser 
ens hem equivocat amb el número, i aleshores potser tots aquests agents, que a més a més es 
contracten, ja podrien arribar a quadrar a aquest presupuesto de 660.000, que la regidora ha 
dit que es pagarà tot amb la taxa turística, però, de fet, aquí en l’escrit se’n pagarà part amb la 
taxa turística. També seria bo saber en quina part, perquè em temo molt que serà en una molt 
petita part. 

La presidenta l’avisa que se li ha acabat el temps. 
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El Sr. Josep M. Julià Martínez 

Bé, com deia el company de les Candidatures de la Unitat Popular, tant se val. 

La presidenta dóna la paraula a la regidora. 

La regidora 

Com que el conseller del Partit Demòcrata ha començat amb il·lusió, posaré unes reflexions en 
comú abans d’entrar a respondre. 

Sincerament, compartir o expressar una depressió profunda, però una depressió profunda no 
per la crítica al pla, que segurament hi ha coses que jo no he explicat bé i hi ha coses que es 
poden millorar, sinó pel fet que estem parlant de la intervenció a escales de veïns i a espai 
públic, a àmbits que tenen a veure amb la garantia d’una qualitat de vida per als nostres veïns i 
vostès es dediquen a fer bromitas amb el títol, a corregir faltes ortotipogràfiques, i per sort el 
conseller d’Esquerra ha assenyalat coses que es poden millorar. 

Nosaltres no diem que això sigui l’eina o la varita mágica per resoldre tots els problemes que 
tenim. En absolut. Quan intervenim en una realitat complexa, necessitem una estratègia i 
necessitem diferents eines per intervenir-hi. Per tant, cap serà una varita màgica. I això és un 
pla pioner que segurament necessitarà ser revisat i haurem de valorar i millorar de cara a l’any 
que ve. I en aquest sentit estarem encantats de sentir les seves propostes de millora. 

Podem discrepar, però a mi m’agradaria que poguéssim discrepar sobre el contingut, sobre 
com volem transformar Ciutat Vella i millorar la vida dels nostres veïns i veïnes, segurament 
des d’una perspectiva, senyora Barea, ideològica diferent, perquè també d’això va la 
democràcia representativa, entenc jo, no?, que cadascú aquí representem diferents línies i 
posicions polítiques.  

Llavors, començar amb aquesta reflexió. A mi m’agradaria que les mesures de govern que es 
presenten aquí –evidentment, benvinguda sigui la crítica i la discrepància– se les hagin llegit i 
que hi hagi un plantejament per poder millorar el districte de Ciutat Vella. Perquè després ens 
queixem que la gent té desafecció política; evidentment, si l’estic agafant jo en aquest plenari. 

Llavors, diverses qüestions. Una és sobre els perfils, dedicació i pressupost. Si consideren que no 
està prou explicat, al proper plenari també a l’informe de la regidora ho expliquem. Igualment, 
ja serà pública també la contractació, però, en tot cas, si volen que els ho fem arribar abans del 
proper plenari, els ho fem arribar sense cap tipus de problema. Llavors, això una, que 
comentaven perfils i pressupost. 

Sobre les funcions i tota la resta, s’han dit moltes coses, però, sincerament, crec que no hi ha 
hagut cap contraproposta o cap dubte realment que apuntés al contingut. Potser m’ha passat 
alguna cosa. Sí que assenyalar que tots diuen: «S’han de complir les normatives.» Evidentment 
que s’han de complir les normatives, perquè a més –per molt que ara el Joan em respondrà, 
no?– les normatives són de moment l’eina que tenim també per fer un tracte igualitari i perquè 
no hi hagi gent que tingui uns privilegis davant d’altres. 

I en aquest sentit, per exemple, assenyalar que l’any 2014 va haver vint-i-vuit inspeccions de 
terrasses i l’any 2016 va haver cent set inspeccions de terrasses, i, per tant, es treballa per fer 
complir la normativa. I tant que es treballa. Però no li podem traslladar tota la responsabilitat 
ni als Mossos ni a la Guàrdia Urbana, perquè hem de fer tasca preventiva, perquè hi ha àmbits 
en els quals s’ha d’intervenir també amb més perfil i amb més eines. I, per tant, complir la 



 
 
 

42 

normativa implica també fer aquesta tasca preventiva. I es fa complir la normativa no només 
per vetllar pel descans a l’espai públic, no només per assegurar que hi ha una equitat en l’espai 
públic, sinó que fer complir la normativa també vol dir vetllar pels drets dels veïns i les veïnes. 

I per això també, senyora Jiménez, quan diem que hem d’entrar a les escales de veïns, em 
sorprèn que vostè pensi que volem entrar a casa dels veïns. Pel que em diu és que té vostè un 
desconeixement profund de les situacions en què viuen molts veïns d’aquest districte, amb un 
parc d’habitatge absolutament envellit, que a més molts d’ells desconeixen els seus drets en 
matèria d’habitatge, i que hem de poder actuar molt abans, com a Administració pública, del 
que estem fent ara, que és esperar que vinguin a l’Oficina d’Habitatge. I, per tant, el que tenim 
és un mecanisme de detecció proactiva. Ara mateix també tenim els veïns, que per sort ens 
alerten, però com a Administració hem de ser molt més curosos. 

I hem de donar eines, evidentment, als tècnics municipals, i aquí sí que li diria que, si no 
estigués aprovada la Llei Montoro del seu Partit Popular, podríem ampliar la plantilla municipal 
més enllà del pla de recursos humans que hem dissenyat per a aquest mandat. 

La presidenta obre el segon torn de paraula dels grups municipals de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

«Escuchar nuestras propuestas», cómo me gusta escuchar esa frase. No se preocupe, que se las 
haremos llegar en cuanto acabe el Pleno, bueno, mañana por la mañana se las haré llegar. 

Esto de que nos tenemos que leer las medidas de gobierno no sé si ha ido por mí o por otra 
persona, pero yo le voy a dar mi opinión. Yo me leo las medidas de gobierno de manera 
cautelosa y fijándome en todos los detalles –de hecho, no me he fijado en un detalle, y eso me 
preocupa–, porque creemos que los partidos que estamos aquí representados hemos sido 
escogidos para representarlos, nunca mejor dicho, a ellos en el ámbito político. A mí me 
sorprende que lo que varía de un presupuesto a otro son 60.000 euros. Yo creo que, si hace un 
proceso participativo, le podrán decir en qué gastar ese dinero, y quizá sería mejor que no 
invertirlo en un plan en el que hay deficiencias. 

Yo creo que esto que ha dicho que hay que cumplir las normativas es lo normal, que hagan 
cumplir las normativas, solo faltaría, ¿no? Pero yo quiero que haga una reflexión, y es que les 
pregunte a los vecinos de Illa Robador, los vecinos de Maquinista, los vecinos de Barceloneta, a 
todos aquellos vecinos si se cumple realmente la ordenanza. Pregúntenlo, ¿eh? No sé, quizás 
deberíamos empezar a escuchar más y no oír tanto. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Mire, señora Pin, no se queje, porque yo ya le he dicho lo que tenía que hacer usted para 
mejorar Ciutat Vella. Ciutat Vella necesita ya un plan de verano. Hágalo. Se lo pedimos, lo 
aceptaron, hágalo. Es que es tan sencillo. ¡La democracia es tan sencilla, oiga! 

¿Quieren debatir? No hagan una medida de gobierno. Y, como mínimo, tráiganla ustedes a las 
consultivas, porque, señor Rabassa, no está en ninguna consultiva. Mírelo. Las tengo aquí, 
ahora se las envío por wasap. No sufra, se las envío. Yo se las envío, tranquilo. 

Claro que hay un problema de envejecimiento de fincas, señora regidora. Con 660.000 euros 
puede arreglar muchas. Hágalo. Y hágalo, en vez de dedicarlo a la plantilla, que le he 
preguntado y no ha contestado, número de personas. Ya lo dividiremos nosotros entre 660.000 
euros, por favor. 
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Yo ya sé, señora Gala, que usted ha llegado a sentarse ahí contra el Partido Popular. 
Evidentemente, como parece que tampoco sabe hacer muchas más cosas, va a seguir haciendo 
lo mismo: ir en contra del Partido Popular. Cada Pleno lo hace. Cuando no sabe qué hacer: 
Partido Popular. Estamos acostumbrados. Nosotros trabajamos en lo nuestro y seguimos para 
adelante. Usted sigue anclada en meterse con el Partido Popular. No hay problema. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Molt breu. Moltíssimes gràcies per dir que la normativa és igual per a tothom i que ens iguala. 
Tinc uns compinches i uns camarades aquí que anirem a la MKPremium a rebentar portes, a 
trencar-los els telèfons quan demanin ajuda, a arrencar-los els intèrfons i a fer tot el que fan les 
immobiliàries en aquest barri. La normativa per a nosaltres també. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Bé, aquesta és la comissió consultiva, eh?, per si la vol veure. 

Primer, no m’ha respost el que li deia sobre els cent deu inspectors. Bé, m’agradaria saber-ho. 

Constatar també que l’Oficina d’Habitatge..., amb el tema de la Nau, número 1, com deia el 
Joan, hi ha deficiències greus. 

I aplaudir que han millorat en el tema dels agents cívics i els problemes que van tenir l’any 
passat sobre la detecció de pisos turístics, i ara no depenen del Districte. I, per tant, això jo crec 
que és un encert. 

Esperarem en el proper plenari els perfils i pressupostos detallats, i que ens indiqui això dels 
cent deu inspectors que vam aconseguir gràcies al nou PEUAT. 

– Desenvolupament del Pla de barris del Raval Sud i Gòtic Sud 

La presidenta dóna la paraula a la regidora perquè exposi aquesta mesura de govern.  

La regidora 

El Pla de barris que es presenta avui està dins del marc del programa del Pla de barris que s’ha 
presentat a tota la ciutat. Com saben, són setze barris, als quals es dedica una inversió de 150 
milions d’euros. Ja estan en marxa, o estan planificats ja, tots els plans de barri diferents que hi 
ha a la ciutat. 

És un pla de barris que està enfocat sobretot per combatre les desigualtats, per lluitar per a la 
garantia del dret a la ciutat. No m’estendré en el que són els indicadors de desigualtat que 
tenim a la ciutat, i menys al districte, però crec que tots som conscients que Ciutat Vella és una 
de les realitats més complexes que tenim a Barcelona, i que a més és sempre un repte per a la 
mateixa ciutat, i que té bosses de pobresa, bosses d’exclusió social que hem de poder atendre, i 
té també barris, com ara el Gòtic Sud, que té un deute històric d’inversió i de cura per part de 
l’Administració, que havien de poder respondre. 

Els plans de barris –després, si voleu, entrem en mesures més concretes– s’articulen en base a 
quatre eixos: el d’educació, el de drets socials, el del medi urbà i el de la promoció econòmica, i 
tenen el que anomenem projectes motor. Llavors, els projectes motor d’aquest Pla de barris 
estan enfocats sobretot a generar xarxa comunitària, a generar espais d’arrelament, a generar 
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també nous espais públics per al districte –l’espai públic és també garantia del dret a la salut– i 
estan orientats també al treball per a la garantia del dret a l’habitatge. 

Llavors, dins d’aquests quatre projectes motor tindríem tots aquells que tenen a veure amb la 
inversió en pedra, a guanyar espai públic. Aquí sí que voldríem destacar la voluntat del Port de 
Barcelona de treballar conjuntament en el que anomenem «veïnificar el Moll de la Fusta i el 
Moll de Bosch i Alsina» perquè esdevingui el gran espai públic del barri Gòtic i de tot el 
districte. En aquest sentit, ja hi ha un grup de treball. I aquesta intervenció es combinarà també 
amb una millora de l’accessibilitat des de Duc de Medinaceli al Moll de la Fusta; la intervenció 
en la rambla del Raval, la plaça Vázquez Montalbán i Salvador Seguí per millorar la 
connectivitat i per convertir-la en el que efectivament és, que és la plaça pública del barri del 
Raval; les intervencions també en els carrers de Voltes d’en Cirés, o la recuperació de la plaça 
de Sant Miquel, que ara mateix està funcionant més com un pàrquing que no pas com una 
plaça pública. 

Dos d’aquests projectes motor són el Borsí i Can Seixanta. En el cas del Borsí, és un edifici que 
ha estat molts anys buit, al bell mig del Gòtic, que tan bon punt ha arribat a l’Ajuntament ens 
hem posat a treballar. Per sort, teníem la plataforma «El Borsí per al Barri», que ja feia molts 
anys que el reivindicava. Hi ha un acord amb aquesta plataforma que 1.500 dels 3.000 metres 
del Borsí es dedicaran a un espai veïnal i els altres seran destinats a la Biblioteca Andreu Nin, i, 
per tant, tenim un edifici patrimonial preciós, al meu entendre, molt orientat a un equipament 
territorial que, en part, ha de poder respondre també a les necessitats veïnals i de generar 
comunitat en el barri, que ara mateix està perdent més població. 

L’altre és Can Seixanta, l’antiga casa fàbrica, que ha d’albergar espais i equipaments públics. 
Sobretot destacar de Can Seixanta que aquesta reivindicació que tenen tots els barris, que és 
cert que amb la legislació és molt complicada de portar a terme, que quan fem obra o 
rehabilitació es pugui fer amb gent que està a l’atur dels propis territoris, a Can Seixanta serà 
una prova a nivell de ciutat, perquè part de la rehabilitació, i, per tant, part dels diners públics 
que invertim en arreglar-la, pugui ser amb gent que està en situació d’atur al territori. 

I, per últim, però no per això menys important, tot el que té a veure amb l’habitatge. És 
conegut que a Ciutat Vella tenim poc espai per créixer i per construir habitatge. Llavors, hi ha 
una part important del pressupost que es destina a habitatge, sobretot a rehabilitació. En 
aquest sentit, hem posat molt d’èmfasi a poder promoure ajudes a la rehabilitació que 
garanteixin que es fan millores a l’habitatge per a la gent que hi viu. El dret a l’habitatge no 
només és poder tenir un sostre, sinó és poder viure-hi en condicions. I també hi haurà una línia 
d’ajudes per a mesures antisoroll, per exemple, el que sempre hem dit i ha sortit en diversos 
consells de barri, poder tenir finestres dobles i tot això. O diferents estudis per poder fomentar 
canvis d’ús d’oficines ara mateix en habitatges i, per tant, guanyar habitatges al districte de 
Ciutat Vella. 

Així, grosso modo, també hi ha una línia d’intervenció en l’àmbit de l’educació, del reforç de la 
relació de les famílies i les escoles; o el suport i el foment dels plans comunitaris en salut que 
tenim al Gòtic i al Raval. 

Ho deixo aquí. Estem parlant d’un pressupost de 22 milions d’euros, 22 i escaig milions d’euros, 
més els 3,5 milions que vam anunciar per rehabilitar el Borsí, que vénen de l’Institut de Cultura 
de Barcelona. 

La presidenta obre el torn de paraula dels grups municipals de l’oposició. 
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La Sra. Julia Barea Sánchez 

Aquesta és la tercera mesura que se’ns presenta avui i ha sigut la tercera vegada en aquest Ple 
que ens explica la situació que viu cada dia el districte de Ciutat Vella. La situació la coneixem 
tots: augment del lloguer, persones que se’n van del barri, molta afluència de gent, especulació 
immobiliària, rendes baixes dels que hi viuen, desnonaments, parc d’habitatge envellit i poc 
accessible, situació de vulnerabilitat, es realitzen activitats il·lícites a l’espai públic –element 
que no han introduït– i altres situacions que són preocupants en el districte i que afecten cada 
dia els veïns. 

Per tal de reduir aquestes condicions negatives i millorar-ne les positives, es pretén impulsar un 
gran projecte per tal de revertir aquest procés actual. I aquest gran projecte l’han anomenat 
«Pla de barris», un pla que es vol desenvolupar per als anys 2016 fins al 2020, amb un 
pressupost total per a Ciutat Vella de 22,8 milions. Aquest macroprojecte no és nou, no se l’han 
inventat vostès. És un projecte que ja va crear la Generalitat durant el 2004 per tal de 
solucionar els problemes urbanístics, socials i econòmics a diferents zones de Catalunya. 

A Barcelona se’n van beneficiar nou, i d’aquests dos en el període 2011-2015 van ser a Ciutat 
Vella. En aquest període es van invertir prop de 4,9 milions a la Barceloneta i 1,5 milions a la 
zona del Raval Sud, un pressupost que no s’ha contemplat en aquesta mesura, i que a més no 
ens han presentat de manera detallada quin va ser el compliment del pressupost i dels 
projectes que es van veure afectats per la Llei de barris, quins projectes han millorat, com es va 
invertir el pressupost, què es mantindrà en aquest Pla de barris. 

El Raval és un dels barris del districte on més s’ha invertit, però encara queda molt per fer, i el 
Gòtic ha sigut i continua sent oblidat pel que fa al tema d’inversió municipal. Així que és una 
gran notícia que el Govern hagi decidit invertir en una zona del districte que malauradament 
sempre ha sigut exclosa de les inversions, com és el Gòtic, i la Teresa Caja ho diu constantment. 

Era un deute que es tenia pendent amb aquest barri. La necessitat d’actuar transversalment és 
clau per poder atacar l’arrel del problema i des de diferents perspectives resoldre tant els 
problemes socials, urbanístics com econòmics. 

Des de Ciutadans compartim els mateixos objectius que vostès. De fet, crec que tots els partits 
que estem aquí compartim aquests objectius, encara que la manera d’aconseguir-ho no és la 
mateixa, ja que no compartim el model de ciutat. 

Els nostres objectius específics són: la necessitat d’invertir en habitatge, ampliant el parc 
d’habitatge públic amb lloguer assequible; millorar les condicions dels habitatges que ja 
existeixen; promoure la salut dels veïns; promocionar i promoure l’educació tant reglada com 
no formal o informal, dotant de recursos els centres educatius, ampliant el nombre de centres 
educatius, d’escoles bressol, primària, secundària, formació professional i escola d’adults, i 
també enfortir les AMPA i les AFA; reactivar l’activitat econòmica i d’ocupabilitat –ja li hem dit 
a l’informe de la regidora–, i també volem que s’aconsegueixin espais verds, places i carrers on 
no es facin activitats il·legals. 

Segons el document que se’ns va facilitar, s’invertiran en coses molt concretes, com són la 
inversió de Can Seixanta, el Borsí, la rambla del Raval i la zona del voltant de Salvador Seguí, els 
jardins de Voltes d’en Cirés i plaça Sant Miquel, projectes que són molt necessaris, però també 
n’hi ha d’altres que creiem que són importants. En el Raval, creiem que la zona d’Arc del Teatre, 
Lancaster, Guàrdia, Montserrat, és una zona que està patint problemes molt greus, i que 
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l’Administració no està sent eficaç per tal d’acabar amb la situació dramàtica que estan vivint 
els veïns, i aquest pla podria beneficiar la zona. 

Pel que fa al barri Gòtic, creiem necessari una millora en els carrers que es troben per la zona 
d’Escudellers i la zona del Duc de Medinaceli, zones que necessiten una millora de manera 
immediata. 

És per això que, des de Ciutadans, creiem que podem aportar a aquest projecte, però vostès no 
han volgut comptar amb nosaltres. És la seva decisió, però després no es preguntin per què no 
els donem suport en moltes mesures que fan. 

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Muchas gracias. Pues este es otro tema que no se atreven a pasar por la democracia: sin 
debate con la oposición, sin sometimiento a las votaciones de los grupos. De cuatro iniciativas 
que presentan hoy, tres son medidas de gobierno, y la que puede votarse en realidad ya está 
aprobada, responde a una proposición del Partido Popular aprobada por todos los grupos, 
excepto el de Gobierno: la guardería de la calle Aurora. 

¿Dónde está el discurso de democracia real ya? ¿De participación? ¿De que el pueblo decida? 
¿Democracia participativa? En este Pleno desde luego que no, y en otros tampoco. 

El Plan de barrios que nos presentan para el Raval y el Gótico Sur. ¿Dónde está el presupuesto 
detallado por partidas? ¿Cuánto se dedicará a la rehabilitación de pisos? ¿Cuánto a la pobreza 
energética? ¿Cuánto a evitar el consumo de drogas en la calle? ¿Cuánto a evitar el aislamiento 
de las personas mayores? ¿Cuánto a la creación de vivienda social? ¿Cuánto a la dinamización 
comercial y de qué manera? ¿Cuánto a la formación? ¿Cuánto a financiar que las escuelas 
estén abiertas hasta las seis y media de la tarde? ¿Cuánto a las becas comedor para financiar 
la «escola enriquida»? ¿Cuánto para la creación de zonas de ocio en el puerto? ¿Cuánto para 
facilitar el acceso del Gótico al puerto? ¿Cuánto para todas y cada una de las plazas que 
quieren reformar y qué van a hacer en cada una de esas plazas? ¿Cuánto para Can Seixanta y 
cuánto para el Borsí? ¿Cuánto se dedicará a sueldos, salarios, dietas y otros gastos de personal 
en este plan? ¿Cuánta gente contratada, o se prevé contratar, incluidos los dinamizadores de 
reuniones, barrios o lo que sea? Son 15 millones, 15,3 millones de euros que se dividen en 2,8 
para programas sociales y 2,5 para inversión. Queremos el desglose de esas cantidades lo más 
pormenorizado posible. Queremos saber hasta qué está presupuestado en clips. Queremos 
saber de qué depende que se inviertan 7,5 millones más, de dónde sale esa cantidad y adónde 
iría. 

Quiero ver si es capaz de contestarme a todas las preguntas que no están en su informe o si me 
va a dar la razón lanzando una cortina de excusas para no responder. Tengo que decir que 
encuentro indispensable un programa para subvencionar las rehabilitaciones tanto de 
fachadas como de instalaciones de agua, luz y gas privadas sujeto a nivel de renta y 
priorizando, dentro de este requisito, a las personas mayores, en especial a las que viven solas. 
Es algo que el Partido Popular venimos pidiendo desde hace años y, a pesar de aprobarse 
nuestras iniciativas en ese sentido, no hemos visto que se hayan cumplido. 

En cuanto a la vivienda pública asequible, no nos gusta que digan ustedes que una medida de 
este plan es –será– dar soporte a programas de estudio de nuevas posibilidades para aumentar 
la vivienda asequible. O sea, la primera parte contratante de la segunda parte contratante, y 
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aquí no nos hemos enterado de nada. ¿Pretenden ustedes que la gente lea que van a aumentar 
la vivienda asequible en este plan cuando no es así? «Dar soporte a programas de estudio de 
nuevas posibilidades para aumentar vivienda». Explíquemelo, por favor. Eso no es aumentar 
vivienda pública, eso es irse por los cerros de Úbeda para no crearla, pero parecer que la van a 
crear. 

Sus cláusulas, señora Pin, son más engañosas que las de los bancos que perseguía cuando era 
joven e idealista. Cuánto daño le está haciendo ser casta, que no pura, a su espíritu libre. 

Explíquenos qué presupuesto tiene esta partida y déjese de intentar hacer creer a la gente 
cosas que no son mareando las palabras. El tema de dedicar nuestros recursos a estudios, 
señora Pin, usted puede que no lo sepa porque es nueva, pero créame que en este distrito los 
que no hemos gobernado estamos hasta el moño de pagar los estudios a todos los políticos que 
pasan por el Gobierno y que no sirvan para nada. De gobernantes nini, que al final ni estudian 
ni trabajan, estamos muy hartos. Aquí se viene estudiado de casa, señora regidora. 

Díganos también cuánto dinero va a dedicar en este plan a hacer una lista de los pisos y locales 
propiedad del Ayuntamiento y de la Generalitat de Cataluña que mantienen vacíos en nuestro 
distrito y cuánto se ha dedicado de este plan a rehabilitarlos para poderlos ofrecer a las 
emergencias sociales que existen en nuestros barrios, cuántos. Porque eso yo no lo he visto por 
escrito ni por casualidad en su plan. Es una vergüenza, permítame, hacernos comprar o 
construir a todos los barceloneses pisos nuevos cuando tenemos tantísimos cerrados a cal y 
canto viendo pasar el tiempo a través de sus telarañas. ¿No cree, señora Pin? Yo estoy 
convencida de que coincide conmigo. 

Ya sé lo que es la higiene urbana y el derecho a disfrutarla, sé lo necesaria que es su gestión, 
sobre todo en las grandes ciudades y en las zonas más complicadas de estas. Lo que no sé es 
cuántos recursos económicos, limpios de sueldos, pagos a empresas, a dinamizadores, 
etcétera, van a dedicar de este plan al derecho que todos tenemos a la higiene urbana y cuáles 
van a ser las medidas concretas que aportarán dentro de este Plan de barrios. 

Y por si no se había dado cuenta, además del detalle de todas las partidas perfectamente 
presupuestadas, también se les ha caído a ustedes de la medida de gobierno el cronograma. 
Díganos también, señora Pin, las fechas en las que empezarán todas y cada una de las 
actuaciones y cuándo estarán acabadas para poder ser evaluadas. 

Muchas gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

No massa, tampoc. No sé com començaré amb això... drets socials... Com Can Seixanta o coses 
així... És que no compartim donar solucions individuals a problemes col·lectius, nosaltres. 

Però aprofito que tinc un temps. M’ha arribat un no sé si es diu hashtag o etiqueta –sóc molt 
nou en tot això– de les companyes i els companys de l’AlertaTrans: es veu que demà ve cap a 
Ciutat Vella l’autobús d’aquesta secta psicòpata que es diu Hazte Oír, que pretén escampar el 
seu discurs malaltís per aquí. Jo demanaria a l’Ajuntament, per la salut mental i social de la 
nostra infància, i per la responsabilitat que tenim en la seva educació, que posi tots els mitjans 
perquè aquest autobús no entri ni a aquest districte ni a aquesta ciutat, si no una vegada més 
l’organització popular els haurem de posar. 

Només això. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, deixin-me agrair la presentació de l’informe i sobretot reconèixer el treball dels 
tècnics que l’han elaborat. 

Ens trobem davant d’una nova mesura de govern –avui ja en van tres, sortirem tard–, i, per 
tant, tenim uns minuts per comentar quelcom que se’ns presenta, però que no acabarem 
votant. Vostès ens porten un informe, parlen de la importància cabdal d’aquesta mesura. 
Nosaltres agraïm la deferència i el treball dels tècnics, però al cap i a la fi no podem fer ni una 
simple modificació, els representants polítics –representants– no podem fer ni una trista 
aportació, i el procés participatiu amb els veïns ha constat de dos consells de barri, una sessió 
oberta i alguna reunió dispersa amb algú. 

Total, quatre idees que deuen haver apuntat en un Post-it, una excusa per fer després..., per 
prendre les decisions que els convé, una mica igual que el PAD. De fet, té moltes semblances al 
PAD –moltes–, tantes que sembla que s’hagin dedicat a agafar els diners dels pressupostos, 
moure les partides i fer-ne un paquetet i posar-li el mateix nom que ja se li havia donat altres 
anys. Però quan compares, per exemple, la seva mesura amb el Projecte d’intervenció integral 
del Raval Sud, que va presentar la Itziar González el 2010, encara ressalta més la inconcreció 
del pla que ens presenteu. 

En resum, per anunciar de nou que havien comprat Can Seixanta i el Borsí no calia fer un pla de 
barris. 

Alguns aspectes que compartim, però, de la mesura que ens presenteu són, per exemple, la 
voluntat de lluitar contra les desigualtats, la constància de la necessitat d’invertir i oferir 
oportunitats als barris que ho necessiten, el criteri de transversalitat que es desprèn del pla. És 
a dir, constato de nou el que ja he dit anteriorment: compartim la filosofia, el traç gruixut, però 
la concreció no. 

Algunes divergències clares, de caire pressupostari –si a les tres línies presentades se li pot dir 
pressupost–: dels 15,3 milions d’euros, un 81,7 es destina a totxo i la resta a mesures de caire 
social; no hi estem gens d’acord: la proporció, de fet, hauria de ser inversa. 

Constatar un cop més la necessitat de desglossar el pressupost en partides concretes. Aspectes 
que ja m’hi he referit abans i que evidentment tornen a donar-se en aquesta mesura: poca 
concreció en les propostes, els objectius sempre són massa genèrics i no acaben dient massa 
res. 

Sobre el seguiment i l’avaluació: en quant temps hem de veure totes aquestes coses que diuen 
que faran? A nivell d’avaluació, quin paper hi jugarem els partits polítics? En el cas que ens hi 
fessin partícips d’alguna manera, com podríem avaluar un projecte sense objectius concrets? 

Moltes gràcies. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Una prèvia abans de començar. Vostès, que són aquests de la transparència, que avui n’han 
parlat diverses vegades, a mi em fa molta gràcia la pantalla d’aquest Ple, perquè ara l’han 
pujat, però cada Ple la tenim posada i mai projecten res, que a més seria molt interessant de 
cara als veïns, perquè deuen pensar que parlem de «xaladures» –que probablement, eh?–, però 
almenys sabrien la feina que fan..., bé, la que no fan o la que aquí ens expliquen que faran, 
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almenys veurien mapes, dibuixos, dades que els ajudarien a entendre de què parlem quan 
parlem de tot plegat. 

Jo els explicaré. Mirin, aquest document té vint-i-set pàgines, de les quals la meitat es gasta en 
preàmbuls, justificació i objectius. Vol dir que el que serien mesures, que en realitat es 
concreten en tres, que es van explicant de formes diferents, ocupen la resta del document. 

Llavors, això no és un pla de barris. Jo ara no repetiré el que han dit els meus companys, perquè 
jo crec que tots els han anat disseccionant bé el document. Un pla, com diu el seu nom, és un 
pla, i hi ha un seguit d’accions, una planificació en el temps, una planificació econòmica, i la 
gent més o menys sap què pretén aquest Govern, quan ho farà i de quina manera. Un pla de 
barris és això. 

I això, doncs, jo li diria, seguint una mica la tònica humorística de la consellera del PP, que és un 
pamflet de barris, no un pla de barris. De fet, tot el que han presentat avui és bastant 
«pamfletero». Ja entenc que necessiten omplir aquest plenari de contingut, perquè, si no, 
portarien només aquest Pla especial de l’escola bressol. Però, sincerament, jo crec que és un 
insult, no només a nosaltres, sinó als veïns, que presentin documents, que els anomenin «pla de 
barris» i que tinguin un contingut tan pobre com això que ens presenten avui. 

El conseller d’Esquerra agraïa la feina als tècnics. Evidentment, cap als tècnics, tot el respecte, 
però és que a mi, que he vist treballar els de Ciutat Vella, em costa de creure que ells estiguin 
satisfets amb això que presenten. Per tant, entenc que hi ha molta part política i molta 
responsabilitat política en això que avui presenten. 

De fet, si això fos part del seu programa electoral, diria: «Carai, escolti, està bé.» Però, ara que 
governen i tenen les eines per fer un pla, els diré que haurien d’anar una mica més enllà. 

Al final, tot plegat, el Pla de barri es resum en tres grans projectes motor, que es van explicant 
de formes diferents. Primer, «viure als barris»: tots d’acord. «Dret a l’habitatge digne i 
assequible», també d’acord, però això l’activitat ordinària de l’Ajuntament ja ho fa. «Ajudes a 
la rehabilitació»: ja hi ha ajudes a la rehabilitació. «Foment de les relacions entre els veïns»: no 
crec que calgui un pla de barris per fomentar les relacions entre els veïns, però ok. «Port –
juguen amb la paraula port, porta– veïnal»: certs moviments de dinamització i d’acostar el port 
a la ciutat, que tampoc he vist res de nou a la tendència que es venia fent al mandat passat 
respecte de la part urbanística de la ciutat. 

I, finalment –això sí–, dos grans projectes, que són Can Seixanta i el Borsí. Això sí que és un 
projecte concret. Però trobo presumptuós que s’anomeni «Pla de barris» a dues coses 
concretes, que són Can Seixanta i el Borsí. El Borsí, que jo crec que tots els veïns i la gent que 
ens interessa Ciutat Vella estem molt contents que l’hagi adquirit el Districte, és una possibilitat 
que en el mandat passat el seu partit ens va lapidar bastant quan intentàvem plantejar la 
possibilitat que la Generalitat ens cedís algun edifici per condonar el deute que hi ha entre les 
dues administracions. Ara ho fan i no passa res. Bé, no mirarem enrere, però és allò de la 
coherència, el mateix tema del superàvit. 

En aquesta línia, hi ha la Foneria de Canons. Ara em sap greu, que ha marxat l’Alfred Bosch, 
que és una reivindicació seva i que a mi em sap greu, perquè no li donen mai sortida. De fet, els 
va votar 100 milions de modificació de crèdit fa dos anys ja, i encara no té l’edifici. 

Llavors, el tema de la participació, com que ja n’hem parlat, tampoc voldria insistir-hi. Llavors 
la regidora ens ha dit: «Bé, si voleu, entrem en mesures concretes.» Doncs, jo li demano: sí, 
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entrem-hi, perquè m’agradaria saber-les. Més enllà d’aquests tres projectes motor, la veritat 
no veig gaire més que intencions, més o menys «paquetitzades» –això sí–, però que en tot cas 
crec que no es mereixen el títol i la pompositat del Pla de barris. 

La presidenta dóna la paraula a la regidora. 

La regidora 

Bé, diverses qüestions. Una és: el Pla de barris, hi insisteixo, que és una eina que hem posat en 
marxa aquest mandat i s’ha fet a nivell de ciutat, és la primera eina que pretén intervenir a 
nivell de ciutat per combatre les desigualtats i no fent-ho posant «parxes», com s’havia fet fins 
ara. I, per tant, sí, efectivament és un pla de barris. És un pla de barris i no és una llei de barris, 
que crec que aquí hi ha hagut diverses intervencions que confonien el Pla de barris i la Llei de 
barris. De fet, la Llei de barris sí que tenia vuit capítols molt clars que s’havien d’omplir –jo he 
treballat redactant lleis de barris per a altres municipis–; aquest Pla de barris té quatre eixos de 
treball i, per tant, està estructurat de manera diferent que la Llei de barris que es va promoure 
des de la Generalitat pel tripartit. 

Sí que recordar, en aquest sentit, que la Llei de barris del Raval Sud està incorporada en aquest 
Pla de barris, i recordar, sobretot, senyor Puigví, que al mandat anterior totes les actuacions 
que tenien a veure amb inversió en pedra no es van fer. Llavors, sí, teníem un pla de barris al 
Raval Sud, el qual servia, a més a més, com una caixa on quan algú necessitava diners anava a 
preguntar i a demanar que això entrés dins del Pla de barris del Raval Sud, sense que hi hagués 
una orientació política ni una voluntat realment de confrontar les desigualtats. 

Senyora Jiménez, vostè em preguntava pel pressupost. Estem parlant de 3.200.000 euros en 
rehabilitació –li dic de memòria, eh?–; gairebé 1 milió en la veïnificació del Moll de la Fusta; 3,5 
–i això ho he dit abans, i ho havíem anunciat– destinats al Borsí. I cap problema en fer-los-el 
arribar. 

Vostè parlava també de salubritat. El Pla de barris, si vostè se l’ha llegit, parla també, per 
exemple, de punts higiènics a l’espai públic, justament per tenir locals on podem tractar temes 
de residus, però també tenir lavabos públics. Això crec que està a la pàgina 15, si no ho recordo 
malament. Igualment, està dins del pla. 

Al conseller d’Esquerra, només dir-li que l’avaluació es farà a nivell de Casa Gran. Hi ha un 
consell assessor que pilota també els criteris d’elaboració del Pla de barris. Em consta que hi ha 
reunions periòdiques de regidors, de l’alcaldessa i del gerent municipal amb els diferents grups, 
i, per tant, aquí és on podem participar. Si cal que fem una comissió de seguiment semestral a 
nivell de districte, ho podem fer, cap tipus de problema. 

És evident que hi ha semblances amb les mesures que hi ha en el PAD, perquè, evidentment, no 
ens inventarem mesures diferents o que siguin completament contràries al que ja hem dit que 
farem. 

I al conseller de Convergència dir-li que vostè ens demana un pla i abans, per exemple, en 
l’informe de la regidora deia que no apostàvem pel teixit comercial i que ens demanàvem que 
tornéssim a recuperar el pla Argent. Això és un pla, i per contraposar-lo vostè feia servir el pla 
Argent, que tenia una dotació pressupostària de 59.000 euros l’any. Nosaltres hem fet un pla 
de desenvolupament econòmic que té una dotació pressupostària de 250.000 euros l’any. Per 
tant, segurament, sí, efectivament, tenim diferents criteris sobre què és el que és un pla. 
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I si vostè s’hi fixa, no només hi ha tres mesures, sinó que hi ha bastantes més. I, en tot cas, aquí 
el que estem dient és sobretot tenir intervencions que van orientades a combatre les 
desigualtats, que a més a més –i això sí que ho vull deixar clar– el Pla de barris no és «no 
aposto i no poso cap altra més inversió ni cap altra més acció en aquest territori perquè ja tinc 
el Pla de barris». De fet, nosaltres hem fet un esforç justament per tenir accions i pressupost 
des del Districte de Ciutat Vella o des d’altres àmbits, com ara l’Institut de Cultura, als quals 
s’afegeixen els diners i els recursos del Pla de barris, perquè és la filosofia del mateix Pla de 
barris, que és una inversió de recursos i de diners extres en una zona que necessita aquest 
esforç municipal. 

La presidenta dóna la paraula als grups municipals de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Les bones paraules no ajuden els veïns que pateixen cada dia. Ens agradaria saber amb més 
detall les accions que volen dur a terme; ja que no hem pogut aportar, almenys conèixer 
detalladament què volen fer. Potser és perquè no tenen el meu telèfon o el meu mail, però ja 
els asseguro que Ciutadans vol sempre donar idees per millorar les mesures de govern. 

Amb aquest Pla de barris volen fer moltes coses concretes, però no acaben de detallar ni com ni 
quan ni quant –amb t final– volen utilitzar. Jo crec que tenen en ment molts plans, però no 
tenen cap connexió entre els diferents plans. Ha dit que un pressupost extra, accions extres i tot 
un conjunt de coses que jo crec que haurien d’estar connectades amb altres plans i amb altres 
mesures. 

Vostès invertiran molts diners en coses molt concretes, com el Borsí, Can Seixanta, però jo 
pensava que aquestes inversions eren més enllà del Pla de barris. Potser això ens ho haurien 
d’explicar de manera més concreta. I de quina manera s’ha introduït el Pla del Raval en el Pla 
de barris? 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Lo que pasa es que la Ley de Barrios se materializaba en planes de barrios, y, si usted a esto le 
llama «planes de barrios», pues luego no se queje de la confusión. Creo que no tiene mucha 
mano con los nombres, la verdad. 

Lo que yo le estoy pidiendo, señora Pin, es muy claro, y es lo que le pedimos todos: un 
presupuesto superdetallado: acción-presupuesto, empieza y acaba. Eso es lo que queremos 
saber. Son 18 millones de euros que se va a gastar usted, que no es moco de pavo. 

Luego le he preguntado, de los otros 7,5 millones que hay, que completarían los 25.600.000 
euros, de qué depende que se inviertan o que no se inviertan. Me gustaría mucho que me 
contestase, por favor. 

Gracias. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Més o menys tothom coincideix en el mateix. I, si hi ha tanta transversalitat i tanta 
coincidència, deu ser per alguna cosa. 
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El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

A mi m’agradaria recordar-li que el món no va començar l’any 2015. És a dir, aquí ja es feien 
coses abans, i jo no sé si les lleis de barris es deien plans de barris.., o mal anomenades plans de 
barris, però del Pla de barris Raval Sud se’n deia Pla de barris, no sé com s’havia de dir, però, en 
tot cas, es deia així. El de la Barceloneta també. 

Que no sigui una llei de barris no vol dir que li manqui rigor, perquè vostè m’ha justificat aquí 
que queda tot una mica així a l’aire perquè això és una llei de barris. Doncs, home, no. Per 
exemple, el mateix «quadrament» de la Llei de barris Raval Sud no queda clar com s’enquadra 
aquí dins. Hi ha una frase, però hi havia una sèrie de projectes. A més, vostè, amb aquesta 
tònica habitual a què ens té acostumats, menteix, igual com va mentir en el seu dia amb Folch i 
Torres. Diu: «Vostès no van invertir en pedra al Raval Sud.» Curiós que vostè em demani la 
inversió en pedra, però, plaça del Pedró no es va fer? Es va fer, jo l’he vista. La plaça Salvador 
Seguí no es va fer? Sí que es va fer, hi és. La connexió de Sant Ramon no es va fer? Sí que hi és, 
sí. La plaça Vicenç Martorell, tot i que no formava ben bé part del daixò, no es va fer? I tant que 
es va fer. Per tant, jo almenys li demano que, quan m’acusi d’alguna cosa, ho faci amb rigor. 

Paràmetres de compliment: li ho han dit. Molt bé, hi ha una comissió... Però el ciutadà –que 
insisteixo en el tema de la transparència– com sabrà que això s’ha complert o no? 

La presidenta passa la paraula a la regidora perquè tanqui aquest punt. 

La regidora 

Només per tancar, el pressupost estarà penjat a la web amb la mesura de govern, en l’apartat 
de mesures. 

I només dir que celebro que no hagin discutit cap de les mesures que presentem. Entenc que 
això vol dir que estan completament d’acord que estem responent a problemes i abordant els 
problemes que tenim al districte. Entenc això o entenc que no tenen cap proposta sobre com 
abordar els problemes que tenim al districte. 

Gràcies. 

C) Part decisòria 

1. Pla Especial escola bressol del carrer Aurora 

La presidenta comenta que passen a la part decisòria i recorda que els temps d’intervenció són 
de set minuts per al Govern i de quatre minuts per als grups de l’oposició. Tot seguit, dóna la 
paraula al Govern. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Bona nit. L’objectiu d’aquest punt és informar de l’aprovació inicial del Pla especial urbanístic 
de millora urbana per a la regulació de l’escola bressol municipal del carrer Aurora, 24, i la 
creació d’un equipament esportiu al conjunt escolar de la Maquinista de la Barceloneta, 
d’iniciativa municipal. Es va aprovar a la Comissió de Govern del dia 22 de desembre. 

Aquest projecte és cabdal, perquè l’educació és el principal instrument per a la lluita contra les 
desigualtats i dóna eines per a la garantia de les igualtats, tant de les actuals com de les 
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futures. En aquest sentit, l’aposta per la petita infància i la garantia dels drets dels infants en 
un barri com el Raval és una de les nostres prioritats. 

L’objecte final del document del planejament és la construcció de l’escola bressol, que 
s’emmarca dins del pla de construcció de deu escoles bressol municipals a la ciutat, que es va 
aprovar el mes de maig al Consell Plenari i que estableix que el Raval és el cinquè barri per rang 
de prioritat respecte a la necessitat d’escoles bressol a la ciutat. 

Aquest pla dóna un impuls a la creació d’escoles bressol municipals i és el resultat d’un estudi 
en profunditat dels factors demogràfics, socials i del model educatiu municipal per tal de poder 
realitzar una priorització que respongui realment a les necessitats de la ciutat en relació amb la 
complexitat de cadascun dels seus territoris. 

Alhora, el document de planejament que presentem dóna resposta també a la proposta 
aprovada en el Consell Plenari de Ciutat Vella d’octubre, presentada pel Partit Popular. 

Actualment, el solar del carrer Aurora està qualificat com a equipament esportiu. Cal, per tant, 
canviar-ho a equipament docent i compensar l’equipament en un altre àmbit del districte. La 
proposta que es planteja és dotar la pista coberta de la Maquinista de la qualificació 
d’equipament esportiu municipal, reconèixer el seu estat actual, que ja dóna aquest servei, 
amb les mides reglamentàries estipulades pel Consell Català de l’Esport, i consolidar, d’aquesta 
manera, el seu ús i protegir-lo de cara al futur de possibles modificacions. 

Pel que fa al projecte de l’escola bressol, s’estableix un sostre edificable de fins a 1.200 metres 
quadrats i una alçada de planta baixa i tres pisos. Tenen tota la informació disponible i pública 
online també. 

En aquesta proposta s’han tingut en compte les valoracions que es van dur a terme en mandats 
anteriors sobre la incompatibilitat d’usos d’una pista esportiva i una escola bressol alhora, que 
tots els grups d’aquest consell de districte presents en aquells moments van evidenciar. 

S’ha garantit el trasllat de l’espai destinat a equipament esportiu en un altre àmbit dins del 
districte de Ciutat Vella, que en aquest cas no estava qualificat d’equipament esportiu, i 
d’aquesta manera, com dèiem, s’assegura també de cara al futur el seu manteniment. 

Amb aquesta proposta volem donar un pas endavant en l’aposta per l’educació pública a Ciutat 
Vella i per l’atenció a la petita infància. L’educació 0-3 és una eina clau per lluitar contra les 
desigualtats educatives i proveir de les mateixes oportunitats de desenvolupament 
socioeducatiu tots els infants, a més d’eixamplar les possibilitats també de conciliació de vida 
familiar i laboral a les famílies dels nostres barris. És per això que encoratgem el vot favorable 
de la resta de grups. 

La presidenta atorga la paraula als grups municipals de l’oposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Votarem a favor de la construcció de la nova escola bressol i la construcció de l’equipament 
esportiu. Des de Ciutadans creiem que l’esport és una eina de prevenció per aprendre valors, a 
part de ser un hàbit saludable. 

Per Ciutadans també l’educació i les polítiques que es generen entorn de l’educació són 
elements bàsics per garantir la igualtat d’oportunitats de totes les persones. 
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Nosaltres apostem per un gran pacte nacional d’educació que tregui de la confrontació política 
el model educatiu, que miri una generació i que garanteixi un sistema educatiu de qualitat per 
a tots. 

Des de Ciutadans apostem per un sistema educatiu on l’escola pública, sota els principis 
d’igualtat, gratuïtat i universalitat, garanteixi un dret a una educació de qualitat per a tots els 
menors, independentment de la seva situació econòmica. És per això que votarem a favor. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Estamos bien entrado el año 2017. Corría el año 2015 cuando el Partido Popular hizo aquí su 
primera proposición para este mandato pidiendo que se rescatase el proyecto ya redactado y 
presupuestado para la guardería pública de la calle Aurora en el Raval, con la finalidad, 
totalmente realista en aquel entonces, de estar funcionando ya para este próximo curso 2017-
2018. 

Todos los grupos votaron a favor –todos– menos el Gobierno. Desde entonces insistimos e 
insistimos en que se cumpliese esta proposición aprobada en octubre de 2015, hace diecisiete 
meses. Insistimos para que esta guardería tan necesaria para el Raval sea una realidad. 
Queremos quejarnos, y debemos hacerlo, por habernos hecho perder año y medio. Porque el 
Raval necesita más guarderías y menos narcosalas. Necesita más vida familiar en sus calles y 
menos prostitución callejera. Y esto hace mucho tiempo que es urgente. No nos malinterprete, 
por favor, más vale tarde que nunca, y desde el Partido Popular solo podemos alegrarnos de 
que se haya puesto fil a l’agulla y la cosa empiece a estar encaminada. 

Necesitamos urgentemente el cronograma de la construcción, el presupuesto de la obra, los 
recursos humanos que se destinarán, el número de plazas que acogerá y todos los detalles del 
proyecto, por favor. 

Espero que entiendan ustedes la necesidad y urgencia de que las obras empiecen en este mes 
de abril y no en octubre, como he leído en algún sitio, ya que eso significaría que la guardería 
estaría abierta para el curso 2019-2020. Sería una gran noticia. Si empieza su construcción 
después, perderíamos otro año más, que es vital para el Raval. Ya hemos perdido dos años por 
culpa de este Gobierno. Pónganse las pilas, por favor, y trabajemos todos juntos para que en 
septiembre de 2019 la guardería abra sus puertas. 

Votamos a favor, por supuesto, porque además encima es una propuesta del Partido Popular. 

Muchas gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Menys narcosales i més venipuncions al carrer, és un sinònim. Vostè vol que la gent es punxi al 
carrer, la gent toxicòmana? Doncs, hi ha d’haver narcosales, no? 

Sí, votem a favor, és clar. 

Tinc una pregunta, crec que per al Santi. Això, aquesta pestanya de qualificació d’equipament 
esportiu no es podria posar al Gimnàs Social Sant Pau i així obligar a fer un equipament 
esportiu allà? I condicionar la propietat i després, un cop s’hagi adquirit o compensat, es torna 
a fer «vivenda» pública o el que sigui. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Molt breument. Sols indicar que, després de tant temps, celebrem que l’escola bressol sembla 
que pugui esdevenir una realitat. I, per tant, votarem favorablement el pla especial que ens 
presenten, tot indicant que esperem no trigar massa a veure el barri del Raval compensat amb 
l’equipament esportiu que avui perd. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Nosaltres, sense fer cap al·legat a favor de l’educació, que jo crec que és evident que tots hi 
estem a favor, votarem a favor. 

Només posar en relleu que aquests canvis urbanístics que a vegades són necessaris, perquè és 
veritat que no sempre l’urbanisme previst acaba complint les coses tal com estaven previstes, 
no és res criminal sempre que es faci bé. Ho dic perquè en el passat inclús operacions senzilles 
s’han criminalitzat. 

Gràcies. 

La presidenta dóna la paraula a la regidora. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Molt breu. Agrair als grups la seva votació positiva a aquest informe. 

Només clarificar... En breu podrem tenir tant el pressupost com el calendari. De moment 
nosaltres estem treballant amb unes dates, però tot això depèn de les aprovacions definitives 
d’aquest planejament. Per tant, un cop això estigui confirmat, podrem fer-ho públic, sense cap 
mena de problema. 

I també confirmar que, com sap, des del primer dia ens vam comprometre amb aquest 
projecte. Ja li vam comentar el dia de la proposta que no podíem fer efectiu el projecte amb el 
calendari que vostè ens proposava, i per això ens hi vam abstenir, però que nosaltres ens 
agafàvem aquesta proposta com una proposta de mandat, i així està sent. No vam voler 
vendre fum en el seu moment, vam voler estudiar el projecte, poder dotar-ho econòmicament i 
tirar-ho endavant, que és el que estem fent. 

I al conseller Suqué, només comentar que aquest és un planejament d’iniciativa pública, que el 
Gimnàs Sant Pau és privada, i entenc que en aquest sentit no hi hauria compatibilitat per poder 
fer aquest moviment. En qualsevol cas, no sé si el Santi vol fer algun altre apunt, però en 
principi això. 

La presidenta informa que aquest punt ha estat aprovat per unanimitat. 

D) Part d’impuls i control 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què en el termini 
de 6 mesos se’ls presenti un informe que inclogui la situació actual de cadascun dels parcs 
infantils, junt amb les diferents actuacions de millora que s’hi pretengui dur a terme l’any 
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2018, amb el pressupost corresponent, les actuacions detallades i el calendari de 
consultes ciutadanes per aquest tema 

La presidenta dóna inici a la part d’impuls i control, amb la primera proposició per part del 
Grup de Ciutadans; els recorda que són cinc minuts per al proposant, en tres torns, i tres 
minuts per als grups de l’oposició.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Ciudadanos quiere que todos los niños y niñas que viven en el distrito tengan un espacio 
acondicionado para jugar, correr, saltar, para que hagan actividades lúdicas al fin y al cabo. 
Estos espacios tienen que estar acondicionados y adaptados para que los peques de la casa 
puedan jugar al aire libre. Deben estar alejados del tráfico y de los vehículos para que no haya 
ningún accidente, pero también tienen que estar acondicionados para que puedan jugar haga 
la temperatura que haga en cualquier época del año. 

En Ciutat Vella hay 10.808 niños y niñas menores de catorce años, situando en el Raval 6.027 
niños y niñas menores de catorce años y casc antic 2.183, los dos barrios con más niños 
menores de catorce años. En el distrito existen diferentes parques o tipología de parques. 

El primero, el parque de Salvador Seguí, pequeño, centrado en equipamientos para menores de 
seis años, un espacio vallado que no se cierra por la noche, alejado del tráfico y con suelo de 
goma. Dentro tienen cinco sillas y se hace un uso inadecuado del espacio, tanto es así que lo 
han denunciado hasta los vecinos. 

Parque Vila de Madrid, un espacio pequeño, centrado para equipamientos menores de seis 
años, vallado, se cierra por la noche, alejado y con cuatro sillas dentro. 

Els Jardins del «Forat de la Vergonya», dos parques, uno para los más pequeños, vallado, y otro 
para los un poco más mayores, también vallado, con una pista donde se puede jugar a fútbol, a 
baloncesto, el suelo de arena y con bancos para los padres. Y por el comportamiento de 
algunas personas, está sucio y con restos fisiológicos de los perros. 

Moll de la Fusta, un parque para menores de seis años, alejado del tráfico, vallado, que no se 
cierra por la noche y que no tiene ningún árbol que proteja el espacio del sol abrasador del 
verano. 

Como Administración pública debemos garantizar que haya parques infantiles donde los niños 
y niñas puedan divertirse y socializar, teniendo en cuenta que estén acondicionados para las 
familias y los niños. También tenemos que garantizar que estén limpios y cuidados para 
hacerlos más atractivos e higiénicos. Debemos proporcionar que estos espacios sean zonas de 
juego para diferentes edades, unos para los mayores y otros para los más pequeños, teniendo 
en cuenta que haya espacios donde los padres se puedan sentar. 

Actualmente, y tal como se ha comentado en algunas comisiones y consejos, hay diferentes 
proyectos, como plaza Sant Miquel, plaza Salvador Seguí, Folch i Torres, Hilari Salvadó, y otras 
tantas plazas que quieren que haya un parque en condiciones para los niños. 

También existen otro tipo de espacios que se utilizan como espacio de dinamización educativo, 
que son los patios abiertos, que el distrito cuenta con dos: uno en la Barceloneta, en la Escola 
Alexandre Galí, y otro en casc antic, en el Institut Pau Clarís, pero lo que no sabemos, y 
tampoco tenemos claro si ustedes saben, es qué parques deben construir y cuáles deben 
mejorar. 
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Es por ello que, delante de la falta de mantenimiento de parques infantiles, pedimos al 
Gobierno del Distrito que en el plazo de seis meses se nos presente un informe que incluya la 
situación actual de cada parque infantil, teniendo en cuenta las diferentes actuaciones de 
mejora que quieren realizar durante el 2018, con su presupuesto, con actuaciones detalladas y 
con calendario. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Votamos a favor. 

Solo espero y deseo que al Gobierno no le hagan falta seis meses para elaborar un informe de 
la situación de los parques infantiles y que no se espere al 2018 para empezar acciones de 
mejora. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

A favor. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Nosaltres votarem a favor. En el mateix Pla de barri del Raval Sud i Gòtic Sud, que just abans 
hem comentat, i que s’ha presentat avui, es constata, i cito literalment: «Quant al medi urbà, 
l’espai públic del barri és escàs i es troba sobresaturat. Manquen espais verds, de jocs per a 
infants i punts d’esbarjo, esports, de trobada veïnal, degut a la pròpia trama urbana, la 
massificació turística de l’espai públic i el mal ús de les bicicletes i altres vehicles de mobilitat 
personal.» Totalment d’acord. 

Aquesta diagnosi estic segur que és compartida per tots plegats, així com l’evidència que els 
parcs infantils del districte són en gran part precaris i amb greus mancances. De fet, alguns 
d’ells són fruit d’un pedaç que havia de ser temporal. Per exemple, expliquen els veïns que 
l’àrea de joc infantil de la plaça del Vuit de Març data de l’època d’Assumpta Escarp com a 
regidora, i ja va ser planificada el seu dia com a efímera. Altres denoten el mateix caràcter 
improvisat agreujat per la seva ubicació enmig del no-res, mancats de qualsevol ombra i 
d’accés fàcil que els connecti a la part habitada del barri, per exemple la que es troba situada al 
passeig Isabel II. D’altres acumulen un historial de mals usos reiterats, com tots els presents 
sabem a bastament: l’àrea de joc infantil Salvador Seguí. I d’altres han estat font de 
reivindicació per part de pares i mares que reclamen harmonitzar el seu ús amb l’espai contigu, 
com és el cas de la plaça Sant Miquel. De fet, l’octubre passat ja vam entrar un prec per tal que 
el Districte iniciés els treballs necessaris per modificar la situació de la plaça, reubiqués els 
aparcaments de Bicing i instal·lés en el seu lloc seients per als acompanyants dels infants i 
algun sistema per tenir ombra i espai de joc infantil. També vam demanar que es busqués un 
altre espai de càrrega i descàrrega i així s’alliberés la plaça per tal de permetre el joc als infants 
de més edat. 

En definitiva, el replantejament de les àrees de joc infantil és peremptori. En realitat ho ha 
estat des de fa molts anys, i Esquerra Republicana tenim un historial prolífic denunciant la 
gestió que ha arrossegat problemes continuats. És per això que la renovació de la contracta de 
manteniment adjudicada el 2010 es va prorrogar força mesos degut, suposem, que s’havia 
documentat l’ús de pintures amb additius tòxics, prohibides a la contracta, que s’havia fet 
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servir empleats destinats al manteniment per a altres tasques, que no es disposava de més de 
la meitat dels vehicles elèctrics garantits en el procés de licitació, o que no es revisava a diari 
les àrees de joc assignades. En part aquest fet va costar-li el càrrec a l’ecosocialista Jordi 
Campillo, el qual va entrar a l’estructura directiva del Consorci el 2003 com a gerent de 
l’Institut Municipal de Parcs i Jardins i del 2007 al 2012 fou responsable de l’Àrea de Medi 
Ambient. 

La presidenta comunica al conseller d’Esquerra que ja s’ha passat del temps reglamentari.  

La Sra. Anna Lliuró Serra 

Bona tarda. Jo compensaré el temps que ha esmerçat el conseller d’Esquerra de més. Nosaltres 
votem a favor de la proposta. 

I, de fet, veient la poca inversió i deixadesa en què es troben els parcs infantils del nostre 
districte, em remeto també a les paraules que ha dit la consellera del PP: esperem que no 
calguin sis mesos per aconseguir un informe i dos anys per executar-ho. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Ciutadans ens presenta una proposta que en primer terme ens demana que fem un seguiment 
a la situació dels jocs infantils. No ens demana actuacions concretes, ni ens presenta el seu 
model de jocs infantils, ni ens demana una informació que no sigui objecte ja d’altres àmbits de 
participació del Districte, com els consells de barri, la Comissió d’Urbanisme o altres. 

Els consellers coneixen perfectament que els jocs infantils estan dins d’un contracte de 
manteniment i seguiment quotidià per part de Parcs i Jardins. Saben també que els problemes 
de convivència compten amb Guàrdia Urbana, amb els agents cívics o amb els educadors de 
carrer o membres dels equips de carrer. Els usos inadequats s’han de treballar territorialment 
amb actuacions acurades a cada realitat, i Ciutadans coneix les actuacions que en aquest àmbit 
s’estan fent. 

També se’ls ha informat que existeix un pla per a la renovació i instal·lació de nous jocs 
infantils, actuacions com a la plaça de Sant Miquel, en marxa mentre es desplega aquest pla; 
s’està fent l’anàlisi i la redacció del proper. Per això creiem que la proposició no aporta res de 
nou, que no demana cap informació que els grups ja no tinguin i que aquest informe no 
generarà cap acció d’interès per a la ciutadania. 

Pel que fa a la segona part, no hi ha cap consulta prevista en aquest àmbit. Entenem que el 
treball per a la definició de nous parcs o millores dels existents té mecanismes de participació 
com els consells de barris, moviments associatius que ja garanteixen un treball coordinat entre 
tècnics i veïnat. 

Per suposat la prioritat sempre del Govern sempre són els nens i les nenes del nostre districte, 
per això votarem en contra. 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

En diverses ocasions s’ha parlat en aquest Ple de les àrees de jocs infantils del districte i 
d’algunes de les problemàtiques que en casos específics es detectaven. Cada interpel·lació ha 
tingut una resposta concreta segons la situació, com la intensificació de la neteja, una millor 
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coordinació entre Guàrdia Urbana i els serveis d’atenció a persones sense llar, el reforç de la 
pèrdua de terra, etcètera. 

La renovació i el manteniment d’aquests espais és cabdal per garantir la seguretat de les 
persones que en fan ús. Però deixi’m que li digui, senyora Barea, que el que realment ens 
agradaria que fes són propostes efectives i que no tingui com a principal objectiu col·lapsar els 
serveis tècnics del Districte. Per què no ens fa propostes com les que ha portat avui aquí, més 
concretes? 

Volem confirmar que totes les àrees de joc infantil ja segueixen les següents pautes de 
manteniment: una inspecció preventiva i manteniment correctiu tres cops per setmana per 
detectar anomalies o desperfectes; una inspecció funcional trimestral; l’airejat i la desinfecció 
bimensual; el canvi de la sorra un cop cada dos anys; la renovació de la pintura del 40% dels 
elements de joc de la ciutat cada any, i la neteja dels elements de joc, evidentment, quan es 
detecta qualsevol incidència. 

A més d’això, en el marc de millora que ha comentat la Maria José, a l’agost vam comunicar la 
inversió d’1,8 milions d’euros per a aquest any per a la millora de fins a quaranta-una àrees de 
joc infantil de la ciutat. Concretament, tres d’elles al districte de Ciutat Vella. 

Pel que fa al calendari de consultes ciutadanes, espero que no ens estigui demanant que 
esperem a fer un procés participatiu per prendre la decisió de si hem de substituir un element 
trencat o que pugui representar un perill per als nens i les nenes. El que sí que estem fent a la 
majoria de processos d’intervenció a l’espai públic, i principalment en aquells on hi ha àrees de 
joc infantil o on hi ha una demanda en aquest sentit, és garantir la participació infantil, fet que 
fins ara no s’havia portat a terme. Aquest ha sigut el cas, per exemple, de la urbanització del 
solar de la muralla del carrer Sotstinent Navarro, que tothom coneixem. Aquest serà un espai 
pensat principalment des de la mirada dels nens i les nenes. També la remodelació de la plaça 
Hilari Salvadó i la plaça Castella. 

Tenim previst, a més, intervenir a Voltes d’en Cirés, a la rambla del Raval, als entorns de la 
plaça Salvador Seguí i a la plaça Sant Miquel, entre d’altres. Totes aquestes zones tenen un 
espai de relació i de joc infantil que són crucials. 

Per tant, nosaltres valorem el vot negatiu en aquesta proposta. 

La presidenta dóna la paraula de nou a la consellera proposant, senyora Barea. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Intentaré ser al més breu possible. Gràcies primer als vots favorables d’alguns partits, sobretot 
l’oposició. Tots tenim clar l’objectiu de millora de la vida dels petits, cosa que el PSC i el Govern 
no ho tenen. 

Compartim la idea que no esperem sis mesos per millorar els parcs infantils. Dir que em 
sorprenen tots dos partits de govern. Jo crec que no es preocupen ni pels veïns ni pels petits ni 
per ningú que no siguin vostès. 

M’ha demanat propostes efectives. Propostes efectives són quan tens tota la informació i et 
contesten les preguntes per escrit, cosa que no fan. 

Destinaran 1,8 milions per millorar els parcs infantils i només en milloraran tres en el districte. 
S’haurien de plantejar si es preocupen més pels petits o per vostès mateixos. 
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Gràcies. 

La presidenta indica que aquesta proposta ha estat rebutjada per 7 vots a favor i 9 en contra. 

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per atendre les 
necessitats policials de la Barceloneta, estabilitzant i incrementant els efectius de la 
Guàrdia Urbana que treballen en l’equipament policial de Joan de Borbó, sense les 
rotacions permanents que perjudiquen el coneixement del territori i de la seva 
problemàtica, amb la finalitat d’aconseguir així una policia de proximitat efectiva, 
sol·licitud a la Conselleria d’Interior de la Generalitat de la mateixa mesura per als mossos 
d’esquadra destinats a l’esmentat equipament policial i adopció de les mesures 
necessàries per a facilitar la recepció de denúncies en aquesta oficina 

La presidenta indica que la següent proposta la presenta el Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Habrá quien diga que en el Partido Popular estamos obsesionados con la seguridad. Bueno, no 
es obsesión, pero la seguridad es una de las patas imprescindibles del estado del bienestar. Es 
uno de los servicios públicos más importantes y de ella depende la defensa de lo nuestro y de 
los nuestros. 

En la Barceloneta tenemos además algo a favor, y es que los vecinos saben que necesitan tener 
cerca la policía para evitar el desmadre en sus calles. Así que, en cuanto a seguridad, el Partido 
Popular siempre ha ido de la mano con el barrio para exigir más policía en las calles de la 
Barceloneta. 

Primero conseguimos la Oficina de Denuncias de Almirante Cervera, cuya gestión después fue 
un fracaso. Y por fin, tras muchas conservaciones entre administraciones, la comisaría. ¿Cuál es 
el siguiente paso? Pues, obviamente, la policía de proximidad, real, sobre el terreno, no sobre el 
papel. 

La Barceloneta lo necesita. No es un capricho ni una extravagancia. La comisaría debe ser un 
equipamiento policial totalmente implicado en los problemas del barrio. Para eso pedimos que 
se abriese veinticuatro horas al día todos los días del año y para eso pedimos ahora que la 
plantilla que la forme sea una plantilla no de rotación, sino de implicación, que se organicen 
como sea para combinar trabajo administrativo, recepción de denuncias y patrullaje por el 
barrio. Todos sabemos que, por desgracia, si los agentes se destinan así, no se iban a aburrir. 
Ojalá se aburriesen. 

No valen excusas presupuestarias, ya que a petición del Partido Popular se van a convocar 
ahora quinientas nuevas plazas de Mossos d’Esquadra, ni valen excusas de que ya ponen 
ustedes agentes cívicos, porque realizarán muy buen trabajo, no lo niego, pero no son en 
absoluto un sustitutivo de la policía. Los primeros que lo saben son ellos mismos. 

Por todo esto, presentamos esta propuesta de hoy que esperamos que cuente con el máximo 
de apoyos posibles. 

Y la propuesta es la siguiente: que para atender las necesidades policiales de la Barceloneta se 
estabilicen e incrementen los efectivos de Guardia Urbana que trabajan en el equipamiento 
policial de Juan de Borbón, sin rotaciones permanentes que perjudiquen el conocimiento del 
territorio y de su problemática, con el fin de conseguir así una policía de proximidad efectiva; 
que se solicite a la Consejería de Interior de la Generalitat la misma medida que la anterior 
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para los mossos d’esquadra destinados a dicho equipamiento policial, y que se adopten las 
medidas necesarias para facilitar la recepción de denuncias en esta oficina de denuncias, valga 
la redundancia. 

Gracias. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Actualment Ciutat Vella disposa de 310 efectius per a tot el districte, però depenent del dia i de 
l’hora es poden disposar d’altres unitats que patrullen la ciutat. 

Segons les dades que el comissionat de Seguretat ens ha fet arribar, som el districte amb més 
efectius. Aquest informe que ens ha proporcionat ens presenta les dades sobre el número 
d’infraccions penals i administratives, i situa Ciutat Vella en el segon districte amb més 
infraccions penals i el primer en infraccions administratives. 

Aquestes dades no ens les hauria d’haver proporcionat només el comissionat de Seguretat, sinó 
vostès quan els demanen dia rere dia aquestes dades. Però no és fins que el nostre regidor Paco 
Sierra ho demana a Casa Gran, i al final després de mesos ho aconsegueix. I això que diuen que 
vostès són transparents. Doncs, menys mal. 

Tots els consellers que estem aquí, l’oposició i el Govern, sabem i coneixem perfectament 
quines són les demandes que fan els veïns sobre Guàrdia Urbana. Volen augmentar els efectius 
d’agents i patrulles, la necessitat de tenir la Guàrdia Urbana de proximitat, i, a més, a la 
Barceloneta demanen una cosa molt senzilla, almenys a priori, i és que l’Oficina de Denúncies, 
no comissaria, estigui oberta tot l’any i que s’atenguin totes les denúncies. 

L’augment de plantilla potser no és possible fer-lo de manera ràpida, ja que vostès el 2016 no 
van convocar les oposicions per augmentar la plantilla, però sí que aquest any les han convocat 
per substituir aquelles persones que es podran jubilar. De fet, des de Ciutadans li hem demanat 
en moltes comissions de Presidència, li hem demanat aquí, i li seguirem demanant propostes 
que tots els grups voten a favor, inclús vostès; la CUP vota en contra, això no és cap novetat. 

Ja, per acabar, l’Oficina de Denúncies és necessària que estigui oberta tot l’any. És un 
equipament que ha costat molt d’aconseguir, i ara que la temporada no és alta vostès no 
saben si la mantindran o no la mantindran. Els recordo que una oficina de denúncies, o 
comissaria, digui-li com vulgui, no s’ha d’analitzar pel número de denúncies, sinó per la funció 
que fa tenir aquesta oficina al barri. És una eina d’actuació, per si passa alguna cosa, però 
sobretot és una eina de prevenció i dissuasòria. 

És per això que votarem a favor, perquè veiem necessari ampliar el cos de la Guàrdia Urbana 
de la ciutat per tal que la Barceloneta i els barris tinguin més agents i aquests coneguin la zona. 
Hem de fer, d’una vegada per totes, que la Guàrdia Urbana sigui un cos de proximitat, i està en 
les seves mans poder-ho fer. 

Gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

De vegades potser la gent projecta fòbies i fílies en la Guàrdia Urbana. Potser la Guàrdia 
Urbana preferiria combatre l’abús de poder o coses així abans d’estar perseguint manters tot el 
dia. Són coses que... No vocalitzo. És que estic avorrit de nosaltres mateixos ja. 



 
 
 

62 

Hi ha una oficina virtual de l’Ajuntament que ens informa de com fer una denúncia. Punt 1: 
adreçar-se a una comissaria amb el DNI vigent. Vam compartir una estona molt agradable, no 
amb els veïns de la Barceloneta, perquè hi havia nou persones, no són els veïns de la 
Barceloneta –jo també sóc veí de la Barceloneta–, no podem dir que «els veïns de la 
Barceloneta deien». Deien aquestes nou persones molt encertadament que la gent gran que 
pot rebre un furt o alguna cosa ha d’agafar un taxi o s’ha de desplaçar fins a la rambla, 43, o 
Nou de la Rambla, 76, per interposar una denúncia. Bé, em sembla que tots sabem que, si 
mires el Tripadvisor de l’Hotel Soho, pots posar una denúncia a la recepció i en menys de mitja 
hora te la vénen a buscar –una denúncia telemàtica. Això és un greuge comparatiu. No ho 
sabíeu? Ho sabíeu. 

Bé, és igual. Votem que no. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Aquesta ciutat té una greu mancança, i és que li falten un mínim de quatre-cents agents més 
de la Guàrdia Urbana, i és necessari que aquestes noves incorporacions siguin majoritàriament 
dones, perquè cal que la perspectiva de gènere sigui eix vertebrador en tots els passos que 
donem i perquè volem l’equilibri de paritat en la plantilla. 

Creiem del tot necessari que el servei públic policial de la ciutat tingui una unitat específica que 
es dediqui a atendre totes les demandes relatives al turisme, una unitat composta per Guàrdia 
Urbana i també per agents cívics d’atenció al turista, de vigilància de l’Ordenança de 
convivència, de control dels habitatges d’ús turístic i un llarg etcètera. 

Nosaltres apostem per l’excel·lència. Necessitem que al cos hi accedeixin els millors i els més 
ben preparats, que es potenciï el desenvolupament de la carrera professional, que hi hagi plans 
de formació i sensibilització continuada en nova ciutadania i diversitat i, finalment, que 
s’impulsi el treball comunitari de la policia de proximitat amb una vessant preventiva i 
afavoridora de l’accés als serveis de seguretat. 

I aprofito l’avinentesa del que ens agradaria que fos per dir que això és justament tot el 
contrari del que es desprèn de la darrera convocatòria de noves places, una convocatòria que 
s’ha fet a tota pressa i amb la precipitació acostumada. Una convocatòria que sols suplirà les 
baixes del cos i que, malgrat s’acabi d’aprovar el nou temari específic per a Barcelona, aquest 
no serà aplicable als policies nacionals, guàrdies civils i mossos d’esquadra que hi accedeixin 
per la via interadministrativa, perquè, segons el criteri d’aquest Ajuntament, no és necessari 
que aquests sàpiguen el nou temari de Barcelona. 

Aquest és el nostre model policial i la senyora Jiménez i la Ley para la racionalización y 
sostenibilidad de la Administración Local que el Govern del PP va perpetrar en el seu dia el 
dificulta enormement, mentre l’Ajuntament de Barcelona no incrementi suficientment les 
places d’agents per bascular-los..., fer bascular-los en un territori deixant desatesos els altres, 
és una irresponsabilitat que el cos mateix demana no exercir. 

Moltes gràcies. 

La presidenta li demana el posicionament de vot. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Si el cos mateix no ho vol, nosaltres tampoc. 
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El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

A nosaltres l’aposta per la seguretat de la Barceloneta crec que no se’ns pot qüestionar. És 
més, vam impulsar nosaltres aquesta Oficina de Denúncies i, de fet, les dades de la Barceloneta 
durant el mandat passat van ser d’una rebaixa del 25% dels fets. Per tant, el compromís en això 
és inqüestionable. 

La qüestió és que la comissaria –jo crec que ho ha exemplificat bé tal com ho explicava el Marc 
Borràs– estem d’acord que podria funcionar millor i que s’ha de dotar de més recursos, però 
per exemple no compartim el punt 2 respecte als Mossos d’Esquadra, perquè penso que, tal 
com ells també han dit, compleixen amb la seva part i la Guàrdia Urbana també. Per tant, aquí 
l’única cosa que és de qüestionar i que ja es va parlar en el seu dia és respecte de les hores que 
ha d’estar obert aquest equipament, i que hi va haver un compromís d’aquest plenari que 
abans reclamava la consellera Jiménez i que, per tant, demanem que es respecti. 

Per tot això, el nostre vot serà, però, d’abstenció. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Bona nit. Com a PSC, la seguretat del nostre barri i del barri de la Barceloneta és molt 
important. Sé que s’està fent una gran tasca com a Guàrdia Urbana. També ampliarem, amb el 
tema del Pla d’estiu. 

I com estem fent una feina correcta votarem en contra d’aquesta proposició. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Bona tarda. A veure, contestarem la pregunta hàmster que ens planteja cada plenari el Partit 
Popular sobre l’Oficina de Denúncies de la Barceloneta fent primer esment d’on és l’origen 
d’aquesta pregunta. 

L’origen està a la Comissió de Seguretat de la Barceloneta, on efectivament els veïns van 
plantejar que d’alguna manera temps enrere tenien agents de policia que els eren més 
identificables i que ara es produïa com un excés de rotació. Doncs, bé, independentment que 
els agents estiguin en permanent relleu, o no, no té per què implicar que el servei policial sigui 
millor o pitjor. Sí que els podem contestar que aquests agents de proximitat hi seran, al carrer, 
aviat. 

D’altra banda, sobre si les necessitats de seguretat estaven cobertes, diem que rotundament sí 
per diferents motius. Un serà que aviat hi haurà l’aterratge de la unitat de platges, després que 
hi ha el reforç dels dispositius de prevenció i seguretat inclosos en el que s’anomenava abans el 
Pla d’estiu, i, en tercer lloc, ja que s’hi ha fet diverses vegades referència, amb l’obertura de 
nou de l’Oficina de Denúncies vint-i-quatre hores durant el període d’estiu. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Miren, nuestro sistema ideal de seguridad de los barrios es la policía de proximidad. Todos los 
gobiernos que han ido pasando por este Distrito se han vanagloriado, la boca muy grande, 
diciendo que han instaurado la policía de proximidad. Es mentira, nadie lo ha hecho. 

Hubo un problema en la iglesia de Santa Ana, que está recogiendo a personas que no tienen 
dónde dormir, los tienen allí. Me avisaron –porque yo ayudo– porque se habían metido unos 
camellos, se había metido muy mala gente, había chicos de la droga, armaban problemas. 
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¿Saben ustedes lo que me costó a mí, consellera de este Distrito, encontrar cómo hacer que 
policía Guardia Urbana acudiesen? Tuve que llamar a una asociación de comerciantes 
importantísima que al final lo pudo… ¡Y al final le mandé un wasap al conseller tècnic! No me 
contestó ni nada. Sencillamente, la persona que me pidió ayuda, me llamó y me dijo: «Gracias, 
Elisabeth, por habernos ayudado.» O sea, lo que no puede ser es que no haya una policía de 
proximidad que realmente sepa los problemas que están pasando. 

Esto no es por falta de personas que se puedan dedicar a esto. Se ha hecho hace poco una 
convocatoria de cien guardias urbanos y ahora, a petición del Partido Popular, aprobado por 
todos los partidos en el Parlament, excepto por la CUP, saldrán a concurso también quinientas 
plazas de mossos d’esquadra. No es por problema de personas. 

En la mesa de Seguridad última se comentó que hacía falta esto, una policía de proximidad. 
Comentaron los propios cuerpos que estar allí haciendo denuncias y unas personas que iban 
rotando no era muy efectivo. Y nosotros, yo comenté: «¿Os ayudaría que políticamente os 
ayudásemos a conseguir una forma de policía que no fuese tan rotativa, que fuese más estable, 
para implicarse en los problemas del barrio?» Dijeron: «Sí, nos ayudaría.» Eso es lo que estoy 
haciendo. Los vecinos de la Barceloneta lo quieren, los cuerpos –yo no sé de dónde ha sacado 
que no lo quieren, señor Borràs– lo quieren, con lo cual nosotros –tampoco nos extraña mucho 
que voten en contra– seguiremos luchando en el Parlament. 

Muchas gracias a todos. 

La presidenta informa que aquesta proposta ha estat rebutjada per 2 vots a favor, 3 
abstencions i 11 vots en contra. 

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem per a què 
s’iniciï immediatament un procés deliberatiu vinculant per al canvi de nom de la plaça 
Antonio López, on veïnes de Barcelona i entitats que hi estiguin interessades, prioritzant 
les panafricanes, puguin votar un nom que substitueixi la humiliació vigent a la dignitat 
humana que representa l’actual, i que sense esperar la realització d’aquest procés es 
retiri immediatament l’estàtua existent i sigui substituïda provisionalment per una placa 
que expliqui el context històric i polític que ha possibilitat la seva existència 

La presidenta comunica que ara debatran la proposta de la CUP, que ha estat transaccionada 
amb el Govern. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Per a la defensa volia fer servir un mot, un terme, que segur que els agradarà als meus 
companys socialdemòcrates, que de vegades diuen sensellarisme i coses així per evitar dir 
capitalisme, que és el que... La paraula és el presentisme, és una paraula que fan servir erudits 
acadèmics, antropòlegs i historiadors, i descriu un judici de valors que ignora la distància 
temporal. Per exemple, com si algú ens fes una fotografia i d’aquí a un temps digués mira que 
eixerits aquesta gent, que simpàtics fent un plenari, però menjaven carn. No sé si d’aquí a cent 
cinquanta anys serà vegana la humanitat, no ho sé. 

Però nogensmenys, recordant que al segle XIX hi havia gent com nosaltres que es manifestava 
per l’evolucionisme i tot això, sentim que és molt contemporani l’Antonio López. L’Antonio 
López és un esclavista que ja dissimulava que era un esclavista en el seu moment. Era un home 
de negocis profundament admirat per la societat barcelonina, com avui en dia els homes de 
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negocis són profundament admirats i com els reconeixem perquè aquest pedestal és 
perfectament present. És la cobdícia sense escrúpols emparada per la legalitat i les institucions. 

Ja ho he defensat. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Senyor Suqué, m’ha deixat obnubilada. Crec que amb el seu discurs ha sigut capaç de 
traslladar-me al segle XIX o a un altre segle, un segle on les llums i les foscors eren presents a 
cada persona d’aquella època, d’aquell moment, d’aquella història. La ciutat que començava a 
créixer gràcies al Modernisme, la burgesia, el desenvolupament de plans urbanístics, una ciutat 
oberta a l’exterior i mirant cap al futur. Encara que li recordo que estem al segle XXI. 

A veure si d’alguna manera som capaços de mirar cap al futur, pensar en el present i deixar una 
miqueta el passat enrere. No estic dient que oblidem el passat, tot el contrari, hem d’analitzar 
el passat per millorar el present i el futur i no ancorar-nos en aquell passat tan tenebrós. No 
podem valorar el passat amb els valors del present. De fet, aquesta proposta ja va ser 
presentada a la legislatura passada per part d’una regidora o d’un regidor d’Iniciativa per 
Catalunya Verds, proposta que va ser acceptada pel senyor Ciurana, que en aquell moment era 
el regidor de Cultura. Per tant, entenc que a la Comissió del Nomenclàtor encara hi segueix, 
tenint en compte que van ser ells, els que ara estan governant. 

Aquesta plaça duu aquest nom d’Antonio López no per ser una persona que traficava amb 
persones, ni per ser esclavista, sinó perquè va ser una persona rellevant per a la ciutat: va crear 
la companyia naval Compañía Trasatlántica Española, va presidir el Banco del Crédito 
Mercantil i va fundar el Banco Hispano Colonial. Tota biografia té llums i foscors. Si només hi 
haguessin noms de persones amb llums, segurament només hi hauria noms de persones santes 
o beates. 

Hi votarem en contra. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Pues, nosotros también vamos a votar en contra, no sin antes mostrar nuestra más profunda 
repulsa por el esclavismo, que desgraciadamente hoy día en nuestro distrito sabemos que 
convivimos con él en forma de mafias que usan a las personas como mercancías. 

Sinceramente, consideramos que el cambio de nomenclátor de las calles, plazas, avenidas de 
nuestra ciudad no es una prioridad, una urgencia más que para determinadas organizaciones 
que parecen no ver las urgencias reales que tienen las personas que viven en nuestros barrios. 

¿Le gustaba al PSC el nombre de la plaza durante los treinta años que ha gobernado en el 
Distrito junto con Iniciativa EUA i els Verds, es decir, al actual Gobierno pero con otro nombre? 
¿Le gustaba a Esquerra Republicana el tiempo que estuvo gobernando con los otros dos 
partidos? ¿Le ha gustado a Convergencia los cuatro años que ha gobernado? 

Pues nosotros consideramos, igual que consideró probablemente el PSC, Iniciativa, Esquerra 
Republicana y Convergencia durante treinta años, que hay problemas mucho más urgentes en 
el distrito que ponerse a buscarle las cosquillas a los nombres de las calles. ¿Quieren dedicar 
ustedes fondos públicos para hacer una consulta? Hagamos una reunión y yo le doy veinte 
ideas por calle y nos dedicamos toda la vida cambiando nombres de calles. 



 
 
 

66 

Además, señor Suqué, una pregunta: ¿por qué deja usted al margen de la consulta que quiere 
hacer a la mitad de los barceloneses? No entiendo por qué solo cuenta con las barcelonesas. 
¿Es usted andrófobo, señor Suqué? ¿Y su partido? 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Per ser realistes, la plaça d’Antonio López i López i la seva estàtua sempre ha estat un 
maldecap per a la ciutat. 

Quan es parla del primer marquès de Comillas indubtablement ja apareixen dos ítems: que fou 
esclavista i que fou protector de Mossèn Cinto. Com si d’equilibris d’una balança es tractés. No 
obstant, com és fàcil d’entendre, a l’estàtua realitzada el 1884, just un any després de la mort 
de López, per l’escultor Venanci Vallmitjana, no hi apareixia la primera referència. És a dir, res 
d’aquest negociat esclavista del marquès hi surt allà. 

Perquè encara que era conegut per tothom, penseu que popularment se l’anomenava amb el 
mal nom de «Negro Domingo», això de l’esclavisme no estava massa ben vist. De fet, estava 
prohibit. Per tant, aquesta cantarella que no té massa importància, que era propi d’una època 
obscura, no és ben bé així. O sigui, el que era propi de l’època, des de 1820, era la prohibició del 
tràfic d’esclaus provinents del nord d’Equador. Per tant, a l’estàtua, els relleus que hi apareixen 
ens parlen de negocis, però en la seva vessant més positiva: tabac, finances, ferrocarrils. 
L’esclavisme no hi apareix. 

Si llegim en aquella època En defensa pròpia, que va escriure Verdaguer, un Verdaguer 
desesperat, i que està format pels compendis «Un sacerdot calumniat» i «Un sacerdot 
perseguit», veurem que el platet de la balança de l’Antonio López com a protector de la gran 
patum de les lletres catalanes perd pes. 

Ras i curt, encara que l’estàtua compti amb uns versos del poeta dedicats al difunt, el sacerdot 
no fou pas calumniat ni perseguit pel moviment obrer, per exemple, sinó per l’establishment de 
l’època, i això era sinònim d’Antonio López i companyia. Penseu que al pedestal hi ha gravat el 
telegrama de condol que va enviar Alfons XII a la família: «España ha perdido a uno de los 
hombres que más servicios le ha prestado.» 

Tornem a l’inici: l’estàtua d’Antonio López sempre ha estat un maldecap per a la ciutat, 
bàsicament perquè la ciutadania mai l’ha volgut. Ja poc després d’erigir-se el monument, el 
setmanari La Campana de Gràcia demanava que es fonés l’estàtua i amb el metall s’hi fes 
monedes per finançar institucions d’ajuda i socors als més necessitats. Finalment no fou així, 
sinó que el 36 els anarquistes del López y López en feren bales. Per tant, el que veiem avui és la 
rèplica que Franco li encarregà a Frederic Marès i que ha seguit sent considerada impròpia per 
la gran majoria de barcelonines i barcelonins. 

Moltes gràcies. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres, amb el tema de la proposta de retirada tant de la placa com de l’estàtua, entenem 
que com aquestes hi ha moltes més places que han vulnerat els drets humans de les persones 
d’aquesta ciutat. I també entenem que rescatar aquesta plaça, que ara mateix està ocupada 
per aquesta estàtua, seria un gran logro per al nostre districte. 

Però ens abstindrem en la proposta. 
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El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Nosaltres, com que estem en una proposició de la CUP, seguirem l’estil CUP i hi votem a favor. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Agrair la transacció que ens ha acceptat, que el senyor Suqué no ha llegit, però que entenem 
que tots teniu. La presentació d’un calendari per a un procés participatiu en què es revisin tant 
el nom com la urbanització com el futur de l’estàtua. I instal·lar una placa de memòria per 
explicar els condicionants que van fer que aparegués aquesta estàtua en el segundo año de la 
victoria en pedra, no fos cas que passés com va passar uns anys abans, que es va fondre 
l’anterior. 

Per nosaltres, mirar el futur és revisar el nostre present. Si abans dèiem que l’espai públic és el 
lloc allà on s’ha d’exercir, on s’exerceix democràcia i on tots hem de ser iguals, és revisar el 
nostre present, i Antonio López, que traficava amb persones, que es va fer ric negant la llibertat 
de centenars de persones, no és un referent ni ètic ni moral per a la nostra societat. No ho és ni 
ho pot ser, financés qui financés. 

Aleshores, avui, que a aquests hores queien tones de bombes sobre Barcelona i sobre aquest 
barri, sens dubte un al·legat a la memòria, votarem a favor d’aquesta proposició. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Un apunt: que és un procés deliberatiu vinculant. Bé, procés participatiu ja el vam fer el 36, van 
pujar una bastida i el van tirar. 

També recordar a les meves companyes de pupitre que som tots racistes en aquesta sala. Sí, 
per defecte. Hem crescut en una societat estructuralment racista. Sí. 

La presidenta informa que aquesta proposta ha estat aprovada per 12 vots a favor, 2 
abstencions i 2 vots en contra. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per tal que el 
Consell del Districte acordi que, un cop acabades les obres a la plaça Vuit de Març, 
s’habiliti un accés per tal que el veïnat del barri Gòtic pugui accedir directament al jardí 
romàntic des de la mateixa plaça 

La presidenta obre el debat de la proposta d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Aquesta proposició és realment molt senzilla. Té com a objecte la defensa del patrimoni i que la 
ciutadania hi tingui accés. Així de fàcil. 

Aquesta iniciativa que avui presento respon a la nostra preocupació davant del que a nivell 
patrimonialístic s’està fent a Barcelona aquests darrers anys. I és que es dóna la circumstància 
que alhora que declamem uns discursos espatarrants sobre memòria, malmetem 
irreparablement molts elements patrimonials pel fet que no es prenen les mesures necessàries. 

No estem davant de casos aïllats, sinó d’un problema estructural. Els interiors de la casa Burés, 
la masia de Ca l’Estruch, la Carboneria així ho constaten. És per això que vam proposar la 
creació d’un institut municipal de patrimoni per tal de disposar d’un organisme autònom i no 
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subsidiari d’altres òrgans municipals que tingui com a objectiu recuperar, preservar i difondre 
el patrimoni de la ciutat. La proposició va ser aprovada, tot i l’abstenció del seu Govern. I saben 
què? El volem al Palau del Marquès d’Alfarràs, als jardins del Laberint d’Horta, perquè és un 
símbol magnífic, un patrimoni magnífic que se’ns està caient literalment a trossos. Però aquest 
se’ns cau perquè ningú fa res perquè no caigui, eh? És a dir, no cau perquè vingui un operari de 
l’Ajuntament amb la seva excavadora i tiri més de mil anys d’història a terra, com va passar 
amb la destrucció del tram del Rec Comtal al seu pas pel districte de Sant Andreu aquest 
octubre passat. O no cau perquè el Govern decideixi que, «escolta, l’arc medieval de la plaça 
Vuit de Març, aquí, al barri Gòtic, no deixa que llueixi prou bé aquesta fantàstica remodelació 
de l’edifici que estem fent allí». 

Els llegiré el tros de l’article que va escriure en Josep Maria Boronat, un veí de Ciutat Vella que 
hi toca bastant, quan tornant cap a casa va veure el dany irreparable que havien fet. Diu així: 
«Enfilo el carrer de Capellans i veig al fons com els “instagrammers” i els turistes es fan fotos al 
mosaic del petó, mentre desconeixen que a sobre d’on es petonegen hi ha un dels pocs jardins 
romàntics que ens queda a la ciutat, un d’aquells racons únics a Barcelona. Allí on sí que encara 
es pot tancar els ulls, sentir rialles de nens, llegir un llibre o fer-se un petó amb el teló de fons 
romàntic de les restes de l’aqüeducte romà i d’un dels arcs del segle XIII de la primera 
universitat laica de la ciutat: els Estudis Generals. La gran llàstima és que aquest racó ja no 
existeix. Ens l’han extirpat. Fa quatre dies aquella cantonada màgica on es trobaven la Barcino 
romana i la Barcelona del XIII ha passat a millor vida amb l’enderroc de l’arc medieval. Calia? 
Alguns diran que n’hi ha molts d’arcs com aquest, que ara es veurà millor l’aqüeducte. L’únic 
que sé és que l’esperit d’aquest lloc ha desaparegut i no se l’ha endut l’aigua de l’aqüeducte, 
sinó unes excavadores.» 

Doncs, aquesta és la proposició tan senzilla. Es tracta justament d’això, que vostès deixin 
aquesta mania tan lletja que han agafat de tirar a terra o deixar caure a trossos el patrimoni 
conservat durant segles d’una història d’allò més convulsa i alhora el facin fàcilment accessible 
als passejants barcelonins perquè descobreixin aquell secret amagat i habilitin una escala des 
de la mateixa plaça que permeti accedir sense haver d’entrar a l’interior de l’edifici i poder 
gaudir d’un dels pocs jardins romàntics que ens queden a la ciutat, dit amb les paraules d’en 
Boronat. 

Moltes gràcies. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Votaremos a favor de esta propuesta como no podría ser de otra manera. 

Una reivindicación que va persiguiendo el señor César Pozo, presidente de la Asociación de 
Vecinos y Comerciantes de la Calle Magdalenes, una reivindicación que ya le hizo al anterior 
Gobierno y que desde la rehabilitación e inauguración del edificio de Ca la Dona lleva 
exigiendo. Pero el Gobierno hace oídos sordos. 

Desde Ciudadanos creemos que es necesario que haya una escalera que lleve desde la plaza al 
jardín que se sitúa en lo alto del terreno, y que por fin puedan acceder a este pequeño jardín 
todos los vecinos que quieran sin entrar ni utilizar el edificio. Este ha de ser un espacio para 
todos los vecinos, no solo para las personas que utilizan los espacios del edificio de Ca la Dona, 
ya que, como ustedes reivindican, el espacio es de todos. 

Por lo que me han comentado, ustedes tienen reticencias para construir una escalera que lleve 
desde la plaza Ocho de Marzo hasta el jardín. ¿Cuáles son los motivos?: ¿motivos de 
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accesibilidad?, ¿motivos económicos?, ¿motivos partidistas?, ¿o motivos de seguir rompiendo 
los vestigios de la historia, como es el arco que ha estado comentando el señor Borràs? Todos 
estos motivos tienen solución, pero me da a mí que no quieren dar una solución a esta 
demanda. 

Por cierto, ya que hablamos de un sitio cercano a la calle Magdalenes, me ha pedido el 
presidente de la calle Magdalenes que les recuerde la situación problemática acerca del tráfico 
en su calle. Afectaciones que ya ha estado comentando la regidora anteriormente, y es que 
mover el sentido de una calle afecta a todas las calles del distrito. El problema es que ustedes 
se lo prometieron. Le prometieron que realizarían ese pequeño trámite, al menos en el papel, 
que en septiembre del 2016 lo harían; luego fue enero de 2017, y ahora parece ser que hasta el 
mes de mayo nada de nada. ¿Lo ven ustedes normal? ¿Cuál es el motivo para no dar una 
respuesta? Si no lo van a hacer, díganle que no lo van a hacer, pero esto ya pasa de castaño a 
oscuro. Meses y meses y el problema de movilidad continúa allí. 

Las respuestas tienen que ser contundentes, tanto si lo harán como si no lo harán. Eso hace que 
aumente la tensión. Es por ello que votaremos a favor de que se construya una escalera desde 
la plaza Ocho de Marzo hasta el jardín para hacer que el espacio del distrito sea de todos los 
vecinos. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Muchas gracias. Pues no es tan sencilla la propuesta, señor Borràs. Entiendo que lo que piden 
los vecinos es que se construya una escalera para poder acceder a los jardines desde la propia 
plaza y no tener que acceder a través del edificio. Hasta ahí estaba enterada de la demanda de 
los vecinos –creo que todos hablamos con el señor Pozo varias veces–, y la comparto, como 
ellos saben que la comparto. 

Pero, señor Borràs, se olvida usted de que desgraciadamente el incivismo existe y a ciertas 
horas convendría tener cerrado ese acceso. Si usted me acepta la transacción de incluir que ese 
acceso tenga un horario y que permanezca cerrado por las noches, yo le voto a favor de la 
propuesta. De hecho, es lo que esta mañana me ha comentado el señor Pozo que quería, que 
se había olvidado usted de pedir que se cerrase para evitar el incivismo en la zona. 

De otra manera –y yo lo veo así, usted no lo sé–, haría usted un flaco favor a los vecinos 
creándoles un punto negro de incivismo, que a lo mejor es difícil de controlar, o no, pero para 
qué crearlo. Le pregunto si lo acepta usted. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Sí, la hi votem a favor. I això que deies de l’incivisme, bé, el mobbing es fa a plena llum del dia. 
No sé si és de nit l’incivisme. Sí, sí. 

I a més recordem que hi ha uns jardins també al carrer de la Boqueria que has de passar per un 
lloc privat per anar-hi, no?, o igual no, no ho sé. És un lloc privat, no? 

Hi votem a favor, ràpidament. 
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La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Bé, el Districte ha fet els estudis tècnics i de funcionament i accessibilitat d’aquest espai i no 
creu convenient un accés directe, sinó que l’accés es farà a través de l’equipament. Ha de 
continuar sobretot sent un espai per als veïns i les veïnes del nostre districte, i l’accés públic ja 
hi és. 

Per això hi votarem en contra. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Nosaltres hi estem a favor. De fet, el projecte inicial no és que constava d’un accés, però sí que 
ja tenia previst que tota aquesta planta baixa fos del barri. Per tant, si hagués sorgit aquest 
tema, l’haguéssim acceptat. I, per això, hi votem a favor. 

Desgraciadament el projecte actual no preveu que aquest sigui un equipament per al barri, sinó 
que han canviat l’ús que hi havia inicialment previst, i, per tant, tot i que tingui accés o no 
tingui accés, sabem que tindrà un ús diferent de ser un espai per al barri. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

Tot i que compartim el rerefons de la proposició, o sigui guanyar espai públic per a usos veïnals 
al barri Gòtic, curiosament hi votarem en contra, i per diversos motius. 

Primer, per qüestions tècniques. Com que ja ens hem trobat l’ascensor i la porta d’accés a 
l’edifici, resulta que ara no ens podem plantejar fer una escala al costat, perquè això 
comportaria també ascensor, i s’arriba tard. Perquè, a més, hi ha una cosa que està molt ben 
resolta en aquest edifici. Nosaltres no hem canviat els usos, són els mateixos que vau plantejar, 
però hem recollit molt bé el plantejament d’aquesta primera planta conjunta amb el pati i que 
està independent de la resta de l’edifici i que s’ha plantejat i pensat intentant fer que això sigui 
un espai públic i eixamplant aquesta plaça. 

Nosaltres volem un espai públic veïnal de qualitat, no saturat, i a Ciutat Vella i al Gòtic amb 
especial intensitat tenim poc espai, a més de sobreutilitzat. I no volem guanyar més espais per 
a usos privatius amb finalitat econòmica. 

Així, doncs, plantegem un eixamplament per a usos veïnals i un espai públic per a les famílies i 
els joves del barri Gòtic impulsant mecanismes i projectes per a recuperar i utilitzar el jardí com 
un espai de trobada, un espai per generar comunitat i veïnatge, un espai públic tranquil i net, 
cosa que en el context actual, amb tan a prop que estem de la Rambla i els mals usos de l’espai 
públic vinculats a la centralitat urbana o a la massificació turística..., són un problema greu per 
als nostres barris. Prova en tenim en espais com la plaça Villa de Madrid o la plaça de Frederic 
Marès, que han esdevingut tancats i restringits els seus usos o directament en alguns casos 
planejats per a usos turístics no veïnals. 

El que plantegem amb aquesta unitat de jardí, espai de 350 metres i plaça és que sigui la 
comunitat la que obre aquest espai a la gent, el que fa de porta... 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Bé, per resoldre l’intríngulis de la senyora Jiménez. Nosaltres no som tècnics, ni estem manant. 
Jo no li he de dir si ha de tancar, si ha d’obrir... Això és el que fa vostè amb els parcs aquests 
infantils, i crec que s’imbueix de tecnicisme i tot això. 
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El mateix els dic a vostès: sí, home, el que ens fa falta és voluntat política, i per això estem 
nosaltres aquí, i ara aquí dient: «No, no, que és una qüestió dels tècnics de tal, de la tanca 
de...» Escolti, facin una tanca ben feta o posin l’escala del revés, jo què sé. Obrin l’espai públic 
als veïns des de la plaça; és a dir, és això, és voluntat política o no. Tecnicismes, és molt fàcil, és 
una excusa. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señor Borràs, yo no soy técnica, pero tampoco soy tonta. Y sé que si hay una escalera que sube 
a un sitio que está escondido se convertirá en un foco de incivismo. Pregúntele usted a quien 
quiera. ¿Es que usted no lo ve? ¿De verdad que no lo ve? No, no, a ti no. Te pregunto a ti, al 
señor de Esquerra Republicana, que, bueno, en principio...  

Nos abstenemos. 

La presidenta anuncia que aquesta proposta ha estat rebutjada per 9 vots en contra, 6 a favor i 
1 abstenció. 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata per a què el 
Govern del Districte de Ciutat Vella acordi que el Govern del Districte recuperi el 
Contracte per Ciutat Vella com a mecanisme de compensació de les activitats turístiques i 
de recuperació i millora d’espais per als veïns de Ciutat Vella 

La presidenta obre el debat de l’última proposta, en aquest cas del Grup Municipal Demòcrata. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Bé, és una proposta també senzilla, com deia el company d’Esquerra. 

En l’últim Pla estratègic aquest que van presentar l’any 2016, tot i que porta per títol 2015, i 
que ha sigut dilatat en el temps, una de les principals accions que es preveu és la revisió de la 
fiscalitat de les activitats turístiques i buscar mecanismes de compensació. Llavors, tot i que no 
està previst, es van inventar un tema de l’IBI dels HUTS, així a la roda de premsa, que li van 
donar molta volada, però que no surt enlloc. I jo el que els proposo és que facin mesures reals 
de compensació del territori. I en aquest sentit nosaltres teníem el Contracte per Ciutat Vella, 
que vostès en el seu dia van liquidar, a més sota obscures sentències, com que aquí hi havia 
contrapartides ocultes i no sé quin... Ja no recordo les frases que utilitzaven. 

En tot cas, nosaltres els demanem que el recuperin, que recuperin aquest Contracte per Ciutat 
Vella. Si no volen, no en els termes exactes amb què estava plantejat, són lliures de modificar-
lo, però sí amb la filosofia que tenia, que era que les activitats econòmiques de Ciutat Vella 
reverteixin més enllà de la part impositiva ordinària, que reverteixin en el barri i que puguin 
col·laborar, que, de fet, en tenen ganes i no sempre són criminals i aquestes coses que aquí se 
senten de tant en tant. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Votarem a favor d’aquesta proposta per tal que el Govern recuperi el Contracte per Ciutat Vella 
com a mecanisme de compensació de les activitats turístiques i de recuperació i millora dels 
espais del districte. 

Aquest contracte és un acord entre unes empreses privades i l’Ajuntament, i és una bona eina 
per millorar un espai concret del districte, sempre que es faci de manera clara i transparent. 
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Com a Administració pública, hem de trobar complicitats amb empreses privades sempre 
pensant en l’interès general dels ciutadans. La col·laboració publicoprivada no és dolenta, no és 
el dimoni, és una eina que s’utilitza en totes les administracions i pot ser beneficiosa per a 
ambdues parts, però sobretot per a la part pública, i així trobar beneficis per a la ciutadania. 

El Govern hauria d’aprofitar-se d’aquests contractes, i, si no ho fan, és per la seva obsessió que 
tenen que les coses privades són dolentes. 

Amb aquest tipus de contractes es podria millorar la plaça del Duc de Medinaceli i també la 
plaça d’Antonio López –que el conseller se n’acaba d’anar– i altres tantes places i carrers que 
necessiten una millora. 

Aquests contractes haurien de ser un gran projecte per tal de millorar algunes zones del barri i 
rehabilitar i mantenir espais concrets del Raval, del Gòtic, de la Barceloneta i de Casc Antic. De 
veritat, aprofitin-se. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señor Puigví, pues tampoco es tan sencilla. La idea obviamente nos gusta, porque estamos a 
favor de la colaboración público-privada, como no podía ser de otra manera, pero lo hemos 
consultado con el grupo municipal y entendemos que, si no nos presentan unos mecanismos 
claros de transparencia, no podemos votar a favor. Preséntenoslo y votaremos a favor. 

Nos abstenemos. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Hi votem en contra. 

Això no té res a veure, o una mica... A Mediapro, davant, hi ha un roure, no?, On és un espai 
municipal del Jaume Roures, o no? 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Bé, primer de tot, sort i encerts, Puigví, en la nova etapa, que no m’he acomiadat abans, i ara 
és el moment. 

I, després, bé, ja saps que et votaré que no. A mi em sembla que ens compliquem una mica 
l’existència amb això de la recuperació d’aquesta mesura. I cito literalment: «mecanisme de 
compensació de les activitats turístiques», perquè resulta que ja hi ha inventat un mecanisme 
compensatori, des de fa una pila d’anys, tot i que sabem que als liberals no els acaba de fer 
massa el pes. 

Aquest mecanisme s’anomena impostos i han d’estar vinculats al principi tributari d’equitat, és 
a dir, a la justa capacitat contributiva de cadascú. Creguin-me: quan s’ha aplicat correctament 
aquest mecanisme ha donat els millors anys de benestar al món occidental. Per tant, no cal que 
cadascú es pagui part del seu hortet, la vorera de davant o quatre fanalets, sinó que cal aplicar 
les taxes i els impostos que correspongui. No calia que l’Hotel Ohla contribuís amb 300.000 
euros en el projecte d’urbanització del Triangle Comtal –vostès fan noms més macos que el nou 
Govern: Triangle Comtal–, el qual, tal com es diu en la memòria del projecte, tenia un cost total 
de 550.000 euros. L’hotel el que ha de donar és el millor servei possible als seus clients, pagar i 
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tractar correctament els seus empleats i els seus proveïdors i intentar que el negoci rutlli al 
millor possible, i l’Ajuntament, per la seva part, havia d’urbanitzar per ell mateix tot allò que 
cregués necessari urbanitzar per a l’òptim desenvolupament de la ciutat i fixar les taxes i 
tributs necessaris per a dur a terme el bon govern. És que és molt senzill, eh? 

Moltes gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Nosaltres votarem en contra, perquè aquest contracte està emmarcat en una política molt 
determinada i tenia una visió política molt determinada. 

Amb el Govern de Convergència i Unió es va obrir el Pla d’usos de Ciutat Vella i es va obrir la 
limitació que el Pla d’usos anterior havia posat a un creixement il·limitat de certs usos que 
malmetien la diversitat d’activitats als nostres barris. Per equilibrar aquesta obertura del Pla 
d’usos i també equilibrar que des del Govern de la Generalitat no es vulgui donar a la ciutat de 
Barcelona el cent per cent de la taxa turística ni modificar els àmbits que per a aquesta es pot 
designar, el Govern de Convergència i Unió va posar en marxa aquest contracte perquè privats 
fossin els que decideixin què li donen o no al barri. 

Nosaltres creiem en un nou pla d’usos, creiem en una taxa turística per a la ciutat i creiem en la 
inversió pública. Per això hi votarem en contra. 

La regidora 

Tot i que no és molt costum en la política institucional, diré que em sumo al que diu Esquerra, i 
no ho repetiré. Sobretot posaré èmfasi que hi ha una cosa que es diu redistribució i que passa a 
través dels impostos. Digui’ns estatalistes, si volen, però ha de ser aquesta la via. 

Gràcies. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Bé, agrair el vot de Ciutadans. Lamentar que, allò..., ni que fos per deferència, l’últim Ple, algun 
dia sortiria amb alguna cosa positiva. 

Jo també comparteixo que hi ha els impostos i que s’han d’aplicar de la millor manera possible i 
que això és la millor manera de redistribuir la riquesa. Jo crec que això no hi ha ningú aquí que 
no ho comparteixi, excepte la CUP, que no deu voler ni sistema, però és que això no va d’això. 
Això va de construir les coses entre tots. 

I és veritat que hi ha els impostos, però és veritat que, per exemple, vostès llueixen orgullosos el 
Raval Cultural, aquelles bosses patrocinades per la Caixa. Doncs, és això. És això en termes més 
urbanístics, si m’apura, però és el mateix. I, en canvi, del Tot Raval estem tots molt orgullosos, 
vam fer aquesta campanya del Nadal i les llums, i tots estem molt satisfets que això sí que ho 
pagui la Caixa. Ara, que un hotel o una botiga de roba ajudin a millorar l’entorn, que no només 
els pot beneficiar a ells, sinó que beneficia tots els veïns de l’entorn, això no ens agrada. 

Que, per exemple, el Triangle Comtal –hi estic d’acord–..., és que la responsabilitat és evident 
que és de l’Administració. Però, com sabem, l’Administració no ha passat pels anys 
econòmicament millors. I, per tant, si es poden fer tres coses en un any en lloc de dos, perquè hi 
ha gent que contribueix de forma especial... De fet, als pobles, quan això passa, se’n parla de 
contribucions especials dels particulars, i tothom ho troba normal. No entenc aquí que entrem 
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en aquesta mena de..., com si tot això fos dolent. Jo crec que no. I m’agradaria que 
m’expliquessin per què el Tot Raval sí, Raval Solidari sí, campanya de Nadal sí i el Contracte per 
Ciutat Vella no. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Es solo una apreciación sobre lo que ha presentado y acaba de hablar del Triángulo de Comtal-
Magdalenes-Via Laietana. Desconocía que el hotel hubiese participado en la remodelación de 
algo de la plaza, pero le recuerdo que ese triángulo salió del pacto de inversiones que hizo el 
Partido Popular con Convergencia y Unión en el mandato pasado, 200.000 millones para toda 
Barcelona, y eso salió de allí, lo hemos dicho 220.000 veces, y la señora ex regidora Mercè 
Homs nos dio las gracias aquí, en este Pleno. 

La regidora 

A la pregunta del conseller, per mi una gran diferència és qui ho impulsa. 

I només per tancar, com que tots creiem en els impostos, el que diu el Contracte per Ciutat 
Vella és: «En el cas que les aportacions econòmiques siguin realitzades per una persona 
jurídica, tindran la consideració de despeses deduïbles per determinar la base imposable de 
l’impost sobre societats.» És a dir, reduir impostos, justament el contrari del que estàvem dient, 
que és el mecanisme de redistribució de riquesa. 

La presidenta informa que aquesta proposta ha estat rebutjada per 11 vots en contra, 1 
abstenció i 4 vots a favor. 

b)  Precs 

6.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què es faciliti a tots els 
Casals de Gent Gran fullets informatius en els qual s’expliqui de manera clara i fàcilment 
entenedora com deuen utilitzar la nova xarxa d’autobusos en els recorreguts més 
freqüents que realitzen les persones grans 

La presidenta anuncia que passen a l’apartat de precs i els recorda que els temps d’intervenció 
són de dos minuts per al ponent i de dos minuts per al Govern.  

Tot seguit, dóna la paraula a la consellera de Cs perquè exposi el seu prec. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Passo a llegir el primer prec que presentem avui. 

Des de Ciutadans volem que es faciliti en tots els casals de la gent gran fulletons informatius en 
els quals s’expliqui de manera clara i entenedora com deuen utilitzar la nova xarxa de bus en 
els recorreguts més freqüents que realitzen les persones que hi assisteixen. 

La Sra. Llum Ventura Gil 

Moltes gràcies. Evidentment que acceptem el prec. 
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Segons les previsions que hem anat explicant, està previst que la cinquena fase de la nova 
xarxa d’autobusos es posi en marxa el novembre. Si és així, la difusió als barris començarà a 
finals de setembre o a principis d’octubre. 

En tot cas, un mes i mig abans de la posada en funcionament començarem la difusió dels 
fulletons prioritzant que arribin als casals de la gent gran. Aquests fulletons seran pedagògics i 
farem esment dels trajectes més habituals per als veïns i les veïnes, tal com ja vàrem fer a la 
sessió del passat 1 de febrer, que justament la vam fer en un casal de gent gran, perquè som 
sensibles, com vostès, a aquest punt. 

Estem treballant també amb la possibilitat d’incorporar persones que informin in situ els veïns i 
les veïnes. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

La idea d’aquest prec és que les persones que assisteixen als casals de la gent gran estiguin 
informades de quina manera poden fer els seus recorreguts, ja que a la passada sessió 
informativa de l’1 de febrer sobre la nova xarxa de bus les persones grans estaven atabalades 
perquè no sabien anar des del casal a cap lloc. És per això que amb aquests fulletons podrien 
ajudar que no s’atabalessin i millorar el dia a dia. 

Esperem que els fulletons siguin més pedagògics dels que es van presentar, ja que tenien 
errates. 

Gràcies per l’acceptació del prec. 

La Sra. Llum Ventura Gil 

Dir que ho tenim molt en compte i ho farem segurament molt bé, perquè tenim molt d’interès –
molt d’interès– que la gent gran estigui ben informada. 

Gràcies. 

La presidenta manifesta que s’ha acceptat el prec. 

7.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a què el Govern presenti 
en el proper Consell Municipal un pla de salubritat de Districte, junt amb un protocol 
d’actuació. 

La presidenta comunica que en aquest segon prec hi havia demanada una intervenció del 
públic, del senyor Antonio Peñalver, però que ha marxat. A continuació, dóna la paraula a la 
consellera de Cs per a l’exposició del prec. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Ateses les deficiències de salubritat dels barris del districte com les plagues de rates al carrer 
Lancaster, Arc del Teatre o Valldonzella, i plagues d’erugues de la zona Maquinista a la 
Barceloneta, tal com ens va explicar el veí, Ciutadans demana que se’ns presenti en el pròxim 
plenari el pla de salubritat del Districte amb el seu protocol d’actuació. 
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La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Primer, sorprèn una mica això de la salubritat, que és un concepte una mica de fa més de cent 
anys. No sé si vol que fem clavegueres o alguna cosa així. 

Dit això, compartim la preocupació per la salut dels veïns de Ciutat Vella per la presència que 
podia haver-hi de plagues i els problemes d’habitabilitat que hi ha. Llavors, no acceptem el prec 
en el sentit que no ens comprometem a fer una cosa que ja es fa. El que podem fer és donar-los 
informació exactament de quin és el sistema que tenim de vigilància epidemiològica i 
d’actuació, que és molt potent a Barcelona. 

En aquest sentit, la processionària, quan es va detectar, s’han anat fent intervencions –i es va 
comentar– des del setembre, el mes d’octubre, ara fa tres setmanes es va tornar a fer. O sigui, 
a mesura que es va detectant, es va intervenint. 

Quant a les rates, el 2015, quan vam arribar, va haver-hi un pla de xoc, que vam augmentar un 
75% de recursos humans, el 2016 un altre cop, sobretot a l’estiu, que hi ha molta calor, amb 10 
persones més i gairebé 400.000 euros més, i a Ciutat Vella tenim un reforç de 2 tècnics 
permanents. 

Lancaster, que planteges, hi ha un solar que evidentment hi ha molta acumulació. El solar 
aquest, que n’hem parlat moltes vegades, un solar privat, que no ens donen la cessió, però que 
sí que hem anat treballant els últims mesos i ja estem entrant a netejar-ho més o menys cada 
tres setmanes. 

I després comentar-li que també amb això del pla de veïnatge que comentàvem, i amb altres 
intervencions que estem fent de reforçar les polítiques d’habitatge amb l’augment de 170% de 
la inversió d’habitatge que estem fent, una de les coses és també entrar a les cases per a tots 
aquests temes de salubritat, que li diu vostè, que el Marc parlava d’habitabilitat, i que realment 
tenim un problema en aquest districte, i hem de ser molt més proactius per garantir el dret de 
l’habitatge i poder preveure problemes de salut. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Quina novetat que no acceptin el prec. No em sorprèn, després del seu posicionament a la 
proposta que els hem presentat. 

Vostès es deuen prendre a broma aquests temes de salubritat. M’és igual com li diguin. Tenim 
un problema, i és molt greu. Tenim rates que arriben i entren a les cases. De fet, l’altre dia un 
veí em va explicar que no va poder entrar a casa seva per la mida de les rates. Tenim un 
problema que el veí de la Barceloneta, la Maquinista, ens ha explicat i ens va portar les erugues 
aquí, que feia fàstic ja només de veure-les. 

I si tenen un pla de xoc, no funciona –no funciona. Li poden dir pla de xoc, pla d’històries, com li 
vulguin dir, però no funciona. De fet, pel que fa a la neteja, ja que hem entrat, encara seguim 
esperant el Pla d’avaluació dels serveis de neteja, cosa que deien que ja estaven preparant, 
però seguim encara sense resposta. 

Hi ha una cançó que es diu: «Fumando espero», doncs, més o menys el mateix: esperant que 
arribin les respostes. Vostès no contesten les preguntes per escrit, i li he fet les mateixes 
preguntes. Posin-se les piles, perquè la neteja és un problema greu i que afecta greument la 
salut. 
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Gràcies. 

La presidenta indica que aquest prec ha estat rebutjat. 

8.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per a què s’inspeccioni de 
forma immediata la Residència Assistida per a la Gent Gran Bertran Oriola de la 
Barceloneta per part dels serveis socials de l’Ajuntament de Barcelona, s’aixequi una acta 
documentada de totes les deficiències que trobin en el centre i es realitzi la consegüent 
denúncia al jutjat amb la finalitat que es depurin responsabilitats i es restableixi de forma 
immediata un servei digne per a totes les persones que viuen en aquest centre 

La presidenta dóna la paraula a la consellera del PP perquè exposi el seu prec. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

En el último Consejo de Barrio de la Barceloneta todos los asistentes escuchamos el relato de 
familiares de personas que viven en la Residencia Bertran Oriola de la Barceloneta, una 
residencia pública, que viven en unas condiciones realmente preocupantes: la comida de una 
calidad ínfima; deficiencias graves de limpieza; falta absoluta de personal –una sola persona, 
no sanitaria, se encarga de cuatro plantas de la residencia durante las noches– y la directora de 
la residencia, en vez de dirigir, está haciendo las camas por falta de personal. 

Creemos que uno no debe llegar a mayor para verse atrapado en un suplicio. Ante la 
posibilidad de que se esté poniendo en peligro la salud y la integridad de las personas mayores 
que viven en esta residencia, realizamos el siguiente ruego, y es que se inspeccione de forma 
inmediata la Residencia Asistida para la Gent Gran Bertran Oriola de la Barceloneta por parte 
de los servicios sociales del Ayuntamiento de Barcelona, se levante un acta documentada de 
todas las deficiencias que se encuentren en el centro y se realice la consiguiente denuncia en el 
juzgado con el fin de que se depuren responsabilidades y se restablezca de forma inmediata un 
servicio digno para todas las personas que viven en dicho centro. 

Gracias. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

A veure, no li acceptem el prec. No perquè no compartim la preocupació, sinó... –no cal que 
posi aquesta cara–, li explicaré exactament per què no li acceptem aquest prec. 

No li acceptem aquest prec, però coneixem de primera totes les deficiències aquestes que els 
familiars ens van explicar directament fa cosa d’una setmana, perquè quan al Consell de Barri 
va sorgir aquell tema immediatament els vam agafar la paraula i ens vam reunir amb ells 
perquè ens expliquessin aquesta situació. 

I, aleshores, quin és el nostre paper? Més enllà d’inspeccionar un equipament que depèn de la 
Generalitat, cosa que d’entrada ja sona una miqueta estrany, nosaltres estem per... Sí, igual 
d’estrany que si ens demanessin que hi ha un suposat «machisme» en un quarter de l’exèrcit i 
que inspeccionéssim el quarter de l’exèrcit d’abaix de la Rambla. La resposta seria la mateixa. 

Ara bé, això no vol dir que no atenem i acompanyem les famílies en aquest cas, que hem fet tot 
el que un ciutadà que es trobi en aquestes circumstàncies ha de fer: en primer lloc, denúncies 
individuals, ajuntar-se amb altres veïns, fet totes les queixes formals que tenen a l’abast fins 
arribar al Consell de Barri. Dir que des de Benestar i Família no se’ls ha donat encara resposta i 
que nosaltres simplement farem l’acompanyament perquè tinguin, primer, la informació que 
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demanen, que no la tenen a dia d’avui, sobre el plec i el seu compliment per part de l’empresa 
gestora, i, per una altra banda, també que es resolguin totes aquestes mancances que tenen en 
especial la gent amb més necessitats, amb dificultats. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

¿Han ido ustedes? ¿Han ido a mirarlo? No han ido, me lo hubiese dicho. O sea, ustedes hace 
una semana escuchan que hay un montón de personas mayores que están con una comida que 
es una auténtica basura, que están descuidados por las noches –cuatro plantas, una sola 
persona–, que la limpieza no está bien, ¿y ustedes no van a verlo ni por curiosidad? O sea, ¿a 
ustedes las únicas emergencias sociales que les importan son las que tienen que ver con la 
PAH? Pero, si hay personas mayores que lo están pasando mal, ¿ustedes no van ni siquiera a 
verlo? ¿De verdad que en la ciudad de Barcelona hay un sitio que les están diciendo los 
familiares que esas personas que están allí pueden estar sufriendo cada noche, y ustedes no 
van a comprobarlo? ¿De verdad de la buena me lo está diciendo? 

Bueno, les define bastante la contestación que me ha dado y las actuaciones que han hecho en 
una semana de conocer que esto podía estar pasando. Seguiremos luchando desde el 
Parlament. 

Muchas gracias. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Bueno, que sepan que la regidora del Districte fue a verlo. Yo llamé por teléfono a la directora 
del centro y me reuní con los familiares de los usuarios. 

La presidenta informa que aquest prec ha estat rebutjat. 

9.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP per a què en el proper 
Plenari de Districte se’ls presenti una auditoria completa de l’estat de les deficiències de 
manteniment i reparacions necessàries de tots els centres educatius i escoles bressol de 
Ciutat Vella, així com un cronograma per a resoldre-les abans que comenci el següent curs 
escolar 2017-2018 

La presidenta obre el debat del següent prec, presentat pel PP. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Ante las numerosas quejas por parte de los centros escolares y guarderías de Ciutat Vella sobre 
la falta de mantenimiento y la falta de reparaciones urgentes que se pusieron sobre la mesa en 
el Consejo Escolar de Ciutat Vella, dado que tener unos centros escolares seguros y en buen 
estado es responsabilidad del Consorcio de Educación de Barcelona y dado que no nos consta 
que el Consorcio esté actuando de la forma más responsable posible dada la gravedad de 
muchas de las reclamaciones, realizamos el siguiente ruego: que en el próximo Pleno de 
Distrito se nos presente una auditoría completa del estado de las deficiencias de 
mantenimiento y reparaciones necesarias de todos los centros educativos y guarderías de 
Ciutat Vella, así como un cronograma para resolverlas antes de que empiece el siguiente curso 
escolar 2017-2018. 

Muchas gracias. 
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La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

No té sentit, senyora Elisabeth, que ens comprometem a fer coses que ja es fan. S’han fet 
estudis i s’ha fet una auditoria recentment. Sol·liciti la informació al Consorci d’Educació. Però, 
com veig que li interessa, la relació d’obres de millora és pública i totalment accessible a través 
de la web del Consorci d’Educació. S’aproven en el marc del Consell de Direcció i se’n fa 
seguiment en aquest òrgan. 

Però, bé, li explico igualment el que s’està fent recentment. 

S’ha aprovat la rehabilitació de les façanes i la coberta de l’Escola del Parc de la Ciutadella, la 
renovació de la sala de calderes de l’Escola Pere Vila i diverses intervencions de rehabilitació en 
les façanes de l’Escola Oficial d’Idiomes. Aquestes mesures són per a aquest curs i tenen un 
import aproximat de 600.000 euros. 

A part d’aquestes obres planificades per al curs 2017-2018, hem d’afegir el canvi integral de les 
persianes i les fusteries que ja s’han realitzat a l’Escola Alexandre Galí, les adaptacions i la 
millora dels equipaments de l’Institut de Nàutica, a més de diverses millores de manteniment 
que s’han dut a terme en escoles bressol del districte. 

Però, tot i que cada any es planifiquen les mesures de millora per a tots els centres públics de la 
ciutat, des de l’Ajuntament som conscients que no és prou i que per aquest motiu hem destinat 
una partida de 2,5 milions d’euros per impulsar un programa de pintura a les escoles durant 
aquest curs. Es tracta d’un deute històric, que els centres públics de tota la ciutat porten anys 
reivindicant. El que volem és reconèixer aquest deute i volem donar la millor resposta que es 
mereixen, que no han tingut en tots aquests anys. Actualment, s’ha aprovat aquesta actuació 
de pintura específica al districte per a l’escola Cervantes, Pere Vila i Milà i Fontanals. 

I, com deia, no li acceptem el prec, però evidentment ens comprometem a fer un seguiment 
exhaustiu, com ja estem fent, del resultat de les auditories i la planificació de les obres per 
garantir que es tenen en compte les prioritats necessàries del districte. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Creo, señora consellera, que no me ha dicho ninguna obra efectuada en ninguna guardería. 
Creo que no. 

La reunión fue aquí. Se dijeron muchas cosas de guarderías y muchos otros colegios. No 
entiendo que yo pudiera ver las obras que se han hecho, pero no pueda ver el cuadro de 
necesidades. Yo lo que quiero saber es si lo que están pidiendo se está haciendo. Diciéndome 
ustedes las obras que hacen yo no sé si se cubren las necesidades. Por eso quiero una auditoría. 
Ya sé que ustedes hacen obras, pero yo quiero saber que se hacen todas. Y para eso necesito 
una auditoría, un informe completo de todas las necesidades de todos los centros públicos 
escolares de todas las etapas. Y necesito esto. Ustedes no se pueden negar, porque sería la 
segunda propuesta que niegan a los niños en este distrito hoy esta noche. O sea, yo creo que 
no se deben negar. 

Y, luego, aparte lo que les pido es un compromiso de que el próximo curso 2019-2020 las 
escuelas empiecen sin las deficiencias. 
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La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Com li deia, s’han realitzat intervencions a les escoles bressol, ara no li he dit, però pot buscar 
vostè mateixa el detall a la web. Això, cap problema. 

I seguirem treballant perquè es compleixi aquest mandat. Vostè demani la informació al 
Consorci. Aquestes dades són sensibles i entenem que no es poden fer públiques sense 
contextualitzar. 

La presidenta informa que aquest prec ha estat rebutjat. 

10.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per tal que el Districte 
de Ciutat Vella doti els Casals de Gent Gran d’una figura que realitzi tasques de 
consergeria en tots aquells centres que no comptin amb una persona que s’ocupi de la 
rebuda i la derivació dels usuaris 

La presidenta manifesta que el següent prec és d’Esquerra Republicana i que el Govern ha fet 
una transacció in voce a aquest prec.  

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

In voce? 

En les visites als casals de gent gran del districte que hem fet amb la regidora Capdevila i a les 
quals ens ha acompanyat molt sol·lícitament la consellera Llum Ventura, hem pogut constatar 
alguns problemes de control, seguretat i furts en alguns d’ells. Aquests són fruit de la manca de 
personal amb què es compta als casals, que estan articulats mitjançant la figura del voluntari. 

Es dóna la circumstància que durant la franja horària del servei de menjador alguns casals 
sovint es troben amb estones sense cap treballador al centre, com a molt amb els destinats al 
servei de cuina. 

Els casals Pati Llimona i Mediterrània, per la seva banda, no pateixen aquesta problemàtica pel 
fet de compartir part de les seves instal·lacions, especialment una entrada comuna amb serveis 
socials i el centre cívic del barri, respectivament. 

Tenint en compte que els casals de la gent gran són tota l’estona oberts al públic, i que parlem 
d’un servei a un col·lectiu vulnerable, és peremptori dotar d’una figura que realitzi, entre 
d’altres tasques, el servei de consergeria dels centres que no comptin amb una persona que 
s’ocupi de la rebuda i la derivació. 

És per això que preguem que durant aquest mandat se solucioni aquesta deficiència. Tan sols 
això. 

La Sra. Llum Ventura Gil 

Ens agradaria fer-li una transacció perquè tal com està redactat ara mateix no li podem 
acceptar. Però, com que ens preocupa la situació de la gent gran, creiem que és important 
parar atenció en el que ens comenta. I aleshores canviarem el prec comprometent-nos que 
posarem a la pràctica mesures per afavorir la rebuda i derivació dels usuaris dels casals, ja sigui 
dotant de la figura d’un conserge o de modificacions o protocol, o fins i tot modificacions 
estructurals quan els casals ho permetin. 
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Hem de garantir, això sí, el lliure accés als lavabos d’aquests equipaments, que són públics. 

La presidenta pregunta al conseller Borràs si accepta la transacció. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Sí, sí. 

La Sra. Llum Ventura Gil 

En aquest sentit, remarcar que fem un seguiment constant dels incidents que poden passar als 
casals de gent gran, i que aquests són mínims, de baixa intensitat i que no superen els cinc o sis 
a l’any. 

Pel que fa als casals que esmentes –ara faig una informació–, al Casal Josep Tarradellas els 
incidents han sigut molt aïllats i gestionats pel personal del casal. Pel que fa al Casal Trueta, 
deixi’m que li digui que s’està treballant amb el projecte de canvi de la porta del casal de barri 
perquè s’entri per la plaça Folch i Torres i que, agafant el seu prec, podríem veure la viabilitat 
de fer una entrada única per al casal de gent gran i per al casal de barri, i garantir d’aquesta 
manera la presència d’una persona sempre a la porta. 

I pel que fa al casal de Comerç, indicar-los que estem buscant l’emplaçament alternatiu perquè 
la seva situació no és l’adient, i que al nou equipament es tindrà present la petició. 

La presidenta indica que aquest prec ha estat acceptat amb la transacció. 

11.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM per a què el Districte 
de Ciutat Vella insti l’Institut de Barcelona Esports que en els propers concursos públics 
per a la gestió de les pistes esportives del nostre districte es garanteixi la gratuïtat 
d’aquestes pistes de dilluns a divendres entre les 17 i les 22 hores, dissabtes de 9 a 20 
hores i els diumenges de 9 a 14 hores, subvencionant aquests horaris a les entitats 
gestores de les pistes 

La presidenta passa la paraula al conseller d’Esquerra Republicana perquè plantegi el prec 
següent. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Al nostre districte els clubs de base i les entitats esportives de barri es troben amb una clara 
dificultat d’accés a les instal·lacions esportives, especialment a les pistes. Si per a la pràctica 
esportiva de base dels clubs federats aquesta dificultat ja els porta a assumir uns costos molt 
elevats en concepte de lloguer d’instal·lacions, que limiten el seu creixement i sovint posen en 
perill la seva viabilitat econòmica, a Ciutat Vella encara més. 

És per això que el passat plenari ens vam manifestar en contra del requeriment de l’Institut de 
Barcelona Esports, que vostès van apujar el lloguer d’alguns equipaments esportius, incomplint 
el que vostès duien al seu PAD. El Bordas es va queixar amargament. 

És per això que avui els demanem que el Districte de Ciutat Vella insti l’IBE que en els propers 
concursos públics per a la gestió de pistes esportives es garanteixi la seva gratuïtat en 
determinades franges horàries perquè les entitats esportives i els clubs de base dels nostres 
barris no es trobin amb la penosa situació actual, entengui’s que no poden desenvolupar la 
pràctica esportiva en el seu propi barri i haver de marxar a instal·lacions fora del districte, 
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perquè no deixa de ser paradigmàtic de la situació actual que, per exemple, el club de futbol del 
Raval, quan jugui a casa, sigui a Sants. Doncs, justament això. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Bona nit. En principi nosaltres ja estem cobrint la gratuïtat de les pistes de cinc a vuit de dilluns 
a divendres, dissabtes i diumenges de nou a quatre, ja són gratuïtes per a totes les entitats del 
barri del districte. 

Després tenim el tema de la promoció esportiva, que aquelles entitats esportives que tenen 
necessitats econòmiques les cobrim d’aquesta manera. I després tenim un altre tema, que al 
plec de condicions que actualment està vigent no podem fer aquest tipus de modificació. 

Sí que és veritat que tenim una mancança de pistes al nostre districte, però és un tema que 
intentarem solucionar i que estem en això. 

No acceptem el prec. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Em sap greu. 

La presidenta anuncia que aquest prec ha estat rebutjat.  

12.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata per a què el 
Govern de Districte es comprometi a mantenir l’escultura Carmela de Jaume Plensa en 
el seu emplaçament actual 

La presidenta obre el debat del prec 12, del Grup Municipal Demòcrata. 

La Sra. Anna Lliuró Serra 

Nosaltres el que demanem al nostre prec és que el Govern del Districte es comprometi a 
mantenir l’escultura Carmela, de Jaume Plensa, en el seu emplaçament actual, ja que no ha 
estat garantida per part del Govern. 

Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Bé, l’acord a què ha arribat l’Ajuntament de Barcelona i l’autor de l’escultura, el Jaume Plensa, 
és que aquest cedeix gratuïtament a l’Ajuntament la peça durant vuit anys, cessió que pot ser 
prorrogable, i el pacte inclou que, si hagués un possible trasllat de la peça durant aquest temps, 
sempre seria amb el consentiment de l’autor, que és el que cedeix la peça a la ciutat. 

Acceptem el prec. 

La Sra. Anna Lliuró Serra 

Sincerament, nosaltres esperàvem una altra resposta per part del Districte, més que res 
perquè, si Jaume Plensa, l’autor, cedeix l’escultura aquí, a la ciutat de Barcelona, és perquè hi 
ha una demanda popular, una demanda dels veïns del barri, que ho mouen a la xarxa, i arriba a 
l’autor aquesta demanda i per això Plensa cedeix gratuïtament l’escultura a la ciutat de 
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Barcelona. Per tant, nosaltres pensem que els veïns de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, a 
banda que ens regalin aquestes escultures feixistes que ens van regalar davant del Born i que 
ens regalin vostès, Districte, aquesta exposició de carros al Fossar de les Moreres, ens 
mereixem poder tenir aquests vuit anys –i si és prorrogable, fantàstic– aquesta escultura en el 
seu emplaçament actual, que és davant del Palau de la Música. 

Justament, en paraules del mateix Plensa, es refereix a aquest emplaçament: «Per una banda 
la música, no hi ha millor lloc per a la Carmela que el Palau, dialogant amb Domènech i 
Montaner.» Per tant, nosaltres pensem que..., bé, ens hauria agradat que ens haguéssim desfet 
aquesta ambigüitat que ja va expressar el tinent d’alcalde Jaume Collboni i ens haguessin 
donat com a resposta que l’escultura es quedava aquí. 

Ja està. Gràcies. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

L’última paraula sempre la té l’autor. 

Gràcies. 

La presidenta informa que aquest prec ha estat rebutjat. 

c) Preguntes 

13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP-Capgirem sobre 
quines mesures ha pres el Districte per garantir els drets elementals de les veïnes i els 
veïns amenaçats, coaccionats i violentats per empreses com Desokupa i similars que van 
acumulant intervencions a Ciutat Vella 

La presidenta assenyala que en aquesta pregunta, presentada per la CUP, hi ha dues 
sol·licituds de paraula per part del públic. Indica que l’ordre d’intervenció és, primer, el ponent 
planteja la pregunta, el Govern respon i, finalment, intervenen les persones del públic que han 
demanat la paraula. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

La Zebida vol parlar, perquè la fan fora de casa i ho hem d’explicar, la deixem per a última 
hora. Clar que vol parlar i marxar. Normal. 

Res, que és un despropòsit preguntar el que preguntem. Ja ho vam preguntar una altra vegada; 
és un despropòsit tot plegat. Hi ha una pàgina web que es diu milanuncios.com i hi ha 
empreses de seguretat o de detectius. Permetin-me que canviï una part del seu text: «empresa 
especialitzada en», jo hi posaria «la usurpació de les funcions policials», perquè «en setanta-
dues hores desocupem el seu habitatge, i eficàcia en el 90% dels casos». 

Hi ha un consens a la premsa, La Directa o L’Accent o així els diuen «paramilitars d’extrema 
dreta o feixistes», i El Periódico i La Vanguardia els diuen «militars dels països de l’Est», que no 
sé què vol dir. Però suposo que estarem d’acord amb el rigor legalista, a què tants cops ha 
apel·lat aquest Govern. Bé, ja sabem que estem allà, estem astorats, molta gent està astorada. 
I, no ho sé, que ens ajudeu. Si no ens ajudeu a combatre el capitalisme, almenys ens ajudeu a 
combatre el feixisme. I que no sé si es permetria al moviment popular fer piquets davant de les 
immobiliàries per coaccionar-hi els treballadors o... No ho sé. És un despropòsit tot plegat. I 
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més enllà de denunciar-ho, que em sembla que no ho heu denunciat, ha hagut de ser 
l’Observatori DESC, il·legalitzar aquesta organització, o aquestes organitzacions, i anar a l’arrel 
d’aquest problema. 

Ja està. 

La regidora 

La pregunta que hem fet..., i el que hem fet és un protocol amb fiscalia, i es tracta d’un protocol 
intern per poder intervenir. Jo crec que tots som conscients que la proliferació d’aquest tipus 
d’empreses té a veure amb la pressió immobiliària i amb la voluntat de treure rèdit de manera 
ràpida. Aquí el problema que ens trobem per poder actuar legalment és que necessitem que 
sigui la mateixa gent afectada la que denunciï, i, per tant, el protocol intern de funcionament 
de l’Ajuntament està orientat a poder aconseguir totes les proves que siguin possibles. 

Només un petit matís. Us ajudem a combatre el feixisme? Us ajudem? Perdona, però crec que 
en aquest Districte molts de nosaltres hem estat combatent la pressió immobiliària des de fa 
molts mesos. Aquesta voluntat que té la CUP de capitalitzar els moviments socials crec que 
comença a ser perillosa. 

Dit això, tenim un problema greu de pressió immobiliària al districte, per al qual no tenim totes 
les competències per poder intervenir. I entenc que aquí hauríem de fer pinya tots plegats. 

La Sra. Zebida Saci 

Mi pregunta va a ser simple de contestar, espero. Los vecinos de Lancaster, números 7, 9 y 11, 
estamos sometidos a visitas diarias, hombres y mujeres que vienen en grupos de cuatro, de 
cinco, alegando venir de una propiedad, de una empresa propietaria de las fincas, que a día de 
hoy todavía no se han identificado. Vienen cada día, día sí, día no. Estamos sometidos a 
preguntas, a gente que dice que, bueno, vienen a pasar una ITE sin una documentación, sin un 
nada, sin modales. Somos conscientes de que se quieren aprovechar de nuestra situación: pisos 
antiguos, familias con escasos medios. Se hacen llamar inversores. Bueno. 

¿De qué manera está dispuesto el Ayuntamiento a ayudarnos, a proteger nuestros hogares? 
Simplemente queremos eso, sentirnos protegidos delante de esta lucha, porque nos 
encontramos solos. Bueno, nosotros, solos, en contra de MKPremium, de la gente que viene a 
picar a la puerta, de la gente que quiere entrar para coger medidas de unos pisos que están al 
lado del Parc Güell, bueno, del Palau, al lado de Ramblas, al lado de discotecas, al lado de un 
foco de turismo y de dinero que obviamente eso es lo que le interesa al inversor, a estos fondos 
buitres, a MKPremium, coger los pisos que están mal, porque están muy mal, renovarlos, subir 
los alquileres y a nosotros sacarnos fuera, nosotros, familias que llevan treinta años, como es el 
caso de mi madre. Yo he nacido ahí, tengo veintidós años, tengo una hija que ha nacido en esa 
casa. No hemos vivido, hemos sobrevivido en esos bloques. ¿Qué respuesta da el Ayuntamiento 
para protegernos? 

El Sr. Ernest Morera 

Són dues coses molt ràpides. Tenen a veure de forma tangencial amb el tema..., fer fora a les 
veïnes, però com vostès a vegades també aborden els nostres problemes de forma similar, 
doncs, m’atreviré a fer els dos apunts. 

Primer, en nom del Gimnàs Sant Pau, hem començat quatre projectes nous amb el casal 
d’infants, Peracamps i un amb els nois de la cola, amb molta por, perquè teníem tot un 
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imaginari. I de sobte ens hem trobat una realitat que hi ha nens que dormen al carrer, que els 
estan fent fora del barri, però també hem descobert un grup de mares que a vegades els fa el 
dinar, que un grup de suport entre veïns han vingut al gimnàs, són socis, amb un professor de 
boxa que hem ficat i vénen de forma gratuïta i ens hem trobat amb uns nois amb ganes de fer 
coses. I nosaltres en quinze dies, «escarbant» un poquet, hem trobat tota aquesta xarxa de 
solidaritat i una altra realitat. Els dic de posar-se les piles, perquè sí que ho hem fet amb por pel 
relat que hi ha, però sí que ens hem trobat que té moltes «aristes» i que hi ha molta feina per 
fer que no és la que s’està fent. 

I després, bé, molt ràpid, si m’ho permeten. Potser no és molt intel·ligent, però tampoc destaco 
per ser-ho. I us confessaré sóc un decebut de la política i que em vaig preocupar de la política 
institucional pel context del Sant Pau. En aquest temps he tornat a creure en la política de 
barri. Molta culpa la té una persona ideològicament molt allunyada de mi, perquè en qualsevol 
projecte jo estic amb molts al barri, ens ha ajudat d’una forma desinteressada i sincera. I si em 
preguntessin què és la política o què he après pel que m’han ensenyat els seus partits, diria que 
la política és l’art de ficar en valor la presumpció d’innocència. És el que m’han ensenyat tots 
els vostres partits repetint aquest mantra any rere any. Jo, si m’he de posicionar, ho faré quan 
tingui informació. 

És molt senzill. Simplement voldria agrair el treball que ha fet el senyor Jordi Bordas, 
exconseller d’Esquerra Republicana, per la feina que ha fet al barri i pel seu esforç per millorar 
el territori. 

Moltes gràcies. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

No em referia a la CUP de cap de les maneres. Em referia al mateix que deia ella quan deia si 
ens ajudareu, que també t’ho deia. La CUP és només una eina que tenim alguna gent, altra 
gent no la fa servir, per fer el que volem. Al final sempre estem allà quan hi ha Desokupa, 
sempre hi ha algú de vosaltres que ve, parla amb els mossos i diu: «Què ha passat?» És que és 
astorant. «–Què ha passat? –No, la gent ja està dintre de la casa. –Ah, d’acord, perfecte. 
Vinga, adéu.» No. Les denúncies ja les fem, nosaltres no parem... No només Desokupa, sinó 
això que diu aquesta noia, a tot arreu, que hi ha gent amenaçant i deixant notes amb el seu 
telèfon. Les denúncies estan fetes. Jo tinc el mòbil ple de fotografies de documents i de 
fotografies de persones. Denúncia, no ho sé... 

La regidora 

Molt ràpid. Joan, el que t’explicava és que la denúncia cal que la faci la gent afectada i per això 
el protocol per poder recopilar proves de manera més ràpida, perquè, si la fem gent que no 
som l’afectada, no s’accepten aquestes denúncies. Ja, ja, però és que no depèn de nosaltres 
que les denúncies s’acceptin o no s’acceptin. 

A la Zebida, que ens vam reunir el 25 de gener, de fet, tenim una proposta de l’advocat que ens 
ha de presentar a l’equip la setmana que ve i després us citarem també per a proposta d’acció, 
sabent el que ja li he dit al Jordi moltes vegades, que nosaltres tenim un marc d’acció bastant 
curt. 

En aquest sentit, estem en contacte amb el Jordi i alguna vegada que ens heu trucat perquè hi 
havia gent hi ha anat algun tècnic del Districte, i més enllà de poder millorar aquest protocol, 
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aquest mecanisme, aquest circuit, no tenim cap altre mecanisme ara mateix. No podem posar 
un tècnic allà esperant a veure si ve l’administrador o si ve l’empresa. 

Jo crec que aquí –i això ja ho hem dit–, tota la informació i tot l’assessorament per part de 
l’Oficina d’Habitatge que calgui, sobretot perquè la gent sàpiga que no està obligada a deixar-
los entrar a casa seva, que no està obligada tampoc a signar absolutament res, i que 
d’aquestes mesures de pressió i coacció és important recopilar proves, però també és veritat 
que és difícil que un jutge ho admeti a tràmit perquè generalment considera que no tenen prou 
consistència, per dir-ho d’alguna manera. Però sí que crec que és important mostrar cap a 
aquesta gent que intenta coaccionar que un està informat i que a més està recopilant proves, i 
que no va allà a trobar-se amb un «mindundi», per entendre’ns. 

14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata sobre quina va 
ser la seqüència que va seguir l’aprovació de la instal·lació dels carros de la compra al 
Fossar de les Moreres i per què no es va impedir des del Govern del Districte 

La presidenta dóna la paraula al Grup Demòcrata perquè plantegi l’última pregunta. 

El Sr. Josep M. Julià Martínez 

A veure, és una pregunta, no sé a qui li haig de fer ni qui em contestarà. No em convenceran ni 
que em contesti la consellera Ventura, per a qui tinc una especial predilecció, ni el mestre 
Sancho. 

Escolteu, què pot haver passat amb això dels carrets de la compra al Fossar de les Moreres? Jo 
no ho puc entendre de cap manera. Em sap greu que la que probablement sigui la meva última 
intervenció en aquest plenari de Districte sigui per una qüestió que realment m’enfada molt. 
Quan jo era petit recordo que el pare ens explicava històries del general Moragues i de com els 
notaris van defensar ferotgement fins a la seva última gota de sang aquesta ciutat i com tants 
nens i tantes mestresses de casa moriren defensant la terra. No ho entenc. 

Jo aquell dia era un matí de dissabte del mes de febrer –gràcies al canvi climàtic, primavera–, i 
estava just en una reunió amb moltíssimes persones que com jo anhelen la recuperació de les 
llibertats del poble català, i tot de cop es va començar a sentir un xiuxiueig de gent mirant el 
seu telèfon, perquè vostès ho entenguin un rum-rum, i la gent..., us ho juro, fa gràcia i pudor, 
però estic profundament indignant i decebut. Vostès tenen una especial sensibilitat i ho han 
demostrat en moltes ocasions per la sensibilitat de les persones. Com és possible que amb els 
mecanismes que té l’Ajuntament de Barcelona se’ls escapi que una cosa com aquesta pot ferir 
tant la sensibilitat d’unes persones que probablement som majoritaris en aquesta terra 
catalana avui en dia? 

Ho sento, i a veure qui m’ho contesta. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Servidor, li contestarà. El festival Llum Bcn és un festival promogut per l’ICUB, a nivell de ciutat. 
El programa era públic des de finals del mes de gener. Aquesta instal·lació havia d’anar al 
Convent de Sant Agustí. Per problemes tècnics, finalment es va decidir que no hi anés i que 
anés al Fossar, que és una plaça molt concorreguda de la ciutat i del barri de la Ribera. Hi 
insisteixo, finals de gener. El dijous dia 9, cap a les quatre de la tarda, s’instal·la: no passa res. 
El dia 10 no passa res. I el dissabte dia 11 a les 12.32 del migdia hi ha un tuit amb què es 
comença una espiral, una deriva patriòtica, identitària, totalitària, que provoca que des de 
l’ICUB es decideixi retirar-la –i el Districte– erròniament, perquè, bé, senzillament la plaça és 
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una plaça que el que nosaltres el que volíem és que sigui una plaça viva. Es va privar els 
barcelonins i barcelonines d’una instal·lació artística d’uns joves que s’havia de treure al cap de 
pocs dies, i volia interpel·lar la societat sobre la pobresa, les desigualtats, etcètera. 

El meu pare i el meu avi també m’explicaven moltes coses de les que li explicaven a vostè. I el 
respecte absolut per la defensa per Barcelona hi és, però les places són vives i perquè hi hagi 
una instal·lació temporal uns dies no passa res. 

El Sr. Josep M. Julià Martínez 

No, també l’estimo molt, al conseller Rabassa, però és impossible que em convenci. 

d) Seguiment de Proposicions 

15. Seguiment de la Proposició presentada pel Grup Municipal ERC-AM aprovada al Consell 
de Districte del 12 de maig de 2016 sobre instar l’Ajuntament de Barcelona a garantir la 
realització de les obres de la façana de l’edifici d’estibadors del carrer Mar, 97, amb les 
ajudes en foment de la sostenibilitat de Paisatge Urbà (25% del cost de l’obra) i d’altra 
banda mitjançant els recursos del mateix sindicat i del Districte de Ciutat Vella 

La presidenta constata que el conseller d’Esquerra Republicana dóna per substanciat el 
seguiment. Tot seguit passa la paraula al Govern perquè respongui. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Contestaré jo mateix molt breument, en un minut. 

Dir que, d’acord amb el compromís que va haver en aquest plenari, estem treballant perquè 
realment les reformes que li calen a l’edifici del carrer del Mar tirin endavant. De fet, em 
sembla que anem per la tercera reunió amb l’organització d’estibadors portuaris, en què, en 
una primera, se’ls va sol·licitar que ens presentessin diferents pressupostos, i en la que vam 
mantenir fa justament, si no em falla la memòria, una setmana els vam dir que, d’altra banda, 
la part de l’Institut de Paisatge Urbà l’havien d’activar ells. Està pendent encara de quantificar 
la part de l’aportació que farà el Districte via conveni. I, finalment, remarcar que potser no és el 
millor moment, perquè els estibadors fins a dia d’avui han estat en una situació molt tensa, que 
potser ha fet que s’endarrerissin aquestes decisions que finalment han de prendre ells 
mateixos, perquè no tenen recursos propis i, per tant, hauran de fer una... 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Miri, li diré el que crec, el que sospito: que aquest gener l’organització d’estibadors portuaris de 
Barcelona els van venir a buscar perquè havien rebut un requeriment per pagar en un termini 
de trenta dies la quantitat de tres mil euros en concepte de multa per l’estat de la façana del 
sindicat. Justament això va succeir en el moment en què aquests reprenien la lluita per 
defensar els seus drets laborals contra l’ofensiva del Govern espanyol del PP, de la senyora 
Jiménez, que vol deixar mitja Barceloneta a l’atur, per cert. ¿Esto no lo has comentado, ¿eh?, 
Jiménez. I, és clar, van despertar-se del somni dels justos, i això que passa als plenaris... Bé, 
bàsicament això. Els van fotre la multa i vostès es van despertar i van dir: «Oi, si hi havia una 
cosa aprovada fa un any en un plenari!», que no se’l miren massa. I aleshores han fet tres 
reunions fa una setmana. 
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Doncs, anem un any tard. Això el que crec, eh? Segurament m’equivoco. I, si m’equivoco, em 
sap greu. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

A veure, establir una connexió entre l’avís aquest de multa i el fet que estiguessin en lluita 
contra el decret llei, de cap de les maneres, eh? 

e) Seguiment de Precs 

16. Seguiment del Prec presentat pel Grup Municipal PP, aprovat al Consell de Ciutat Vella 
el 20 d’octubre de 2016, en relació a presentar un projecte d’ordenació de les terrasses 
dels Pòrtics de la Boqueria de manera consensuada amb els restauradors i veïns, i en el 
termini de dos mesos a comptar des d’aquell Plenari (retirat) 

E) Declaracions institucionals 

1. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal ERC-AM 

La presidenta informa que hi ha tres declaracions institucionals presentades. En aquest sentit, 
demana que cada grup proposant es limiti a llegir estrictament la declaració, per poder anar 
més ràpid. 

Recorda que van acordar que, quan no hi hagués unanimitat, el grup proposant havia de fer la 
lectura de la seva declaració institucional. Tot seguit, dóna la paraula al conseller d’Esquerra 
Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

És veritat. No hi ha unanimitat. El PP no ha volgut. 

Que l’Ajuntament de Barcelona emprengui les accions necessàries per denunciar i aturar la 
campanya que l’associació Hazte Oir preveu realitzar a Barcelona a Barcelona sota el lema 
«Los niños tienen pene. Las niñas tienen vulva. Que no te engañen», degut al seu missatge 
homòfob i transfòbic. 

Instar la Generalitat a donar compliment a la Llei 11/2014 comunicant aquesta campanya a la 
Fiscalia de Delictes d’Odi per si constitueix causa de delicte i a obrir un expedient, a banda de 
recollir denúncies de persones o col·lectius afectats. 

Sol·licitar al Ministeri Fiscal que actuï en cas que aquesta campanya vulneri la legalitat vigent i 
al Govern espanyol a iniciar el procediment de revocació de la declaració d’utilitat pública a 
l’entitat Hazte Oir, ja que aquesta associació no compleix les finalitats que marca la llei per ser 
considerada com a tal. 

Declarar l’associació Hazte Oir i la seva campanya com a non grata a Barcelona, tal com 
reclamen les associacions de lesbianes, gais, transexuals i bisexuals, LGTBI, de la ciutat. 

Fer arribar aquesta declaració al Govern de la Generalitat, al Síndic de Greuges, al Govern 
espanyol i a les associacions LGTBI de la ciutat. 
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2. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal PSC 

La presidenta dóna la paraula a la consellera del Partit Socialista perquè llegeixi la seva 
declaració institucional. 

La Sra. M. José Arteaga Muñoz 

Rebutjar tota forma de violència vers les dones, sexual, masclista i la derivada de totes les 
formes de desigualtat, laborals, salarials, de salut i socials que perduren en la nostra societat i 
alertar sobre la urgent necessitat de no normalitzar en els mitjans de comunicació aquestes 
situacions. 

Reposar els organismes i polítiques específiques d’igualtat desmantellades i dotar-les de 
recursos, reforçant la prevenció en violència de gènere, especialment entre els i les joves. 

Instar que la lluita contra el terror masclista sigui una qüestió d’estat i que es revisin i es 
reformin les lleis existents, tenint com a referent les aportacions dels col·lectius de dones. 

Instar que es garanteixi una major cobertura i atenció estable i de qualitat en condicions 
d’àmplia accessibilitat, confidencialitat i de protecció que inclogui la recuperació i 
l’apoderament de les dones i dels seus fills i filles, així com l’avaluació dels serveis per a la 
igualtat i contra tots els tipus de violències masclistes. 

Reclamar que la prevenció de les violències sigui una prioritat en la política educativa, 
garantint l’aplicació real de la coeducació de manera transversal, i oferint formació 
específicament acreditada per als membres de la magistratura especialitzada prèviament a 
ocupar el càrrec. A més de garantir el manteniment dels jutjats de violència sobre la dona. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Es una pena que cada vez que se hace una declaración institucional para el tema de la mujer se 
tenga que politizar hasta el punto de que alguien no pueda sentirse… Yo como mujer no me 
siento reflejada, porque no entiendo que se tenga que ofrecer formación específicamente 
feminista a todo el personal que interviene en los procesos educativos. No lo puedo entender. O 
sea, si se quiere hacer algo para todos, pues no se mete la política y todos hubiésemos firmado.  

Gracias. 

3. Declaració institucional presentada pel Grup Municipal Barcelona en Comú 

La presidenta dóna la paraula a la regidora perquè llegeixi la declaració institucional. 

La regidora 

Bé. En suport al sector de l’estiba. 

Primer, instar el Ministerio de Fomento a deixar sense efecte l’aprovació de l’esborrany del 
Reial decret llei pel qual es modifica el règim legal del servei de manipulació de mercaderies –
estiba i desestiba–, i impulsar un projecte normatiu que compleixi la sentència sense destruir 
ocupació ni precaritzar les condicions de treball en un sector d’alta productivitat i 
competitivitat internacional com l’estiba portuària. 
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Segon, sol·licitar a la totalitat de grups polítics amb representació a les Corts espanyoles que 
exigeixin diàleg al Ministeri de Foment fent públic el seu compromís de no donar suport a la 
convalidació del Reial decret que modifica el sector de l’estiba en els termes presentats i que, 
per contra, consensuïn un règim jurídic que suposi la compatibilitat entre la sentència del 
Tribunal de Justícia de la Unió Europea d’11 de desembre de 2014 i l’estabilitat laboral, deixant 
sense efecte els elements essencials del nou contingut material normatiu del Ministerio de 
Fomento. 

I, tercer, traslladar tot el nostre suport al sector de l’estiba i mostrar tota la nostra solidaritat 
als estibadors i estibadores en aquests moments d’incertesa que estan vivint respecte al seu 
futur laboral. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Me parece horrible que presenten esto y que se haya alegrado usted, nada más empezado el 
Pleno, de que se hayan roto las negociaciones entre estibadores y el Gobierno. 

Gracias. 

2. Donar compte de l’acord de substitució del conseller Sr. Roger Puigví Fernàndez pel Sr. 
Marc Rodès i Salanqueda, i donar compte del cessament del conseller Jordi Bordas i 
Villalba 

La presidenta comunica que recuperen el punt 2 i, tot seguit, dóna la paraula al conseller 
Roger Puigví.  

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Abans de res, una qüestió, ell ha de prometre...? 

La presidenta li respon que sí. 

El Sr. Roger Puigví Fernàndez 

Bé, jo crec que ja ho hem dit. La veritat, un plaer haver estat aquí, a Ciutat Vella, especialment 
els quatre anys de govern, aquests dos no han estat tan divertits. Però, en tot cas, agrair a 
tothom l’acollida, l’ajuda, i nomes una frase, especialment dirigida al Govern, però jo crec que 
va per a tothom, que és un desig, i és que entre tots obrim els ulls, que deixem els dogmes a 
banda i que tots els que volem construir ens escoltem els uns als altres. 

Merci. 

La presidenta li dóna les gràcies i manifesta que el trobaran a faltar.  

A continuació, demana al conseller Marc Rodès que s’aixequi i que, des del seu lloc, respongui 
la pregunta següent perquè pugui prendre possessió del càrrec: «Jureu o prometeu, per la 
vostra consciència i honor, complir fidelment les obligacions del càrrec de membre del Consell 
de Districte de Ciutat Vella, amb lleialtat i respecte i fer respectar la Constitució i l’Estatut de 
Catalunya?» 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Sí, ho prometo per imperatiu legal. 
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Torn obert per al públic 

La presidenta informa que l’últim punt és una intervenció sol·licitada pel públic, pel senyor 
Walter San Joaquín, que té dos minuts per poder parlar. 

 

El Sr. Walter San Joaquín (en nom de l’Asociación República de las Estatuas Humanas de la 
Rambla de Barcelona) 

Hola. Gracias, presidenta. Yo quería acotar la cultura y arte de calle en el Distrito de Ciutat 
Vella. A partir del año 2012 pasó a llamarse «venta ambulante». Esto ocasionó que las 
personas fueron sometidas y obligadas a dirigirse a la Seguridad Social y a Hacienda, donde 
este epígrafe no existe. Al Gobierno de Barcelona en Comú le digo que este epígrafe no existe y 
no ha sido legislado. Es decir que cuando algo no ha sido legislado y un gobierno pretende 
someter a un grupo, a un colectivo, es algo anticonstitucional, porque lo único que figura en la 
Constitución es que el arte y la cultura de calle es libertad de expresión. 

Si bien lo van a considerar venta ambulante, no hay ningún elemento físico que tenga un valor 
intrínseco donde existe un comprador y un vendedor. Los artistas de calle están por voluntad en 
la calle y no venden nada. La señora regidora nos dijo en la reunión que es un acto de comercio 
y que debemos seguir pagando el tema de autónomos y todo lo que conlleva una disciplina que 
es imposible. Hemos estado reunidos ambas instituciones, y dicen «Es que es una locura lo que 
les piden, ¡porque no los podemos inscribir! ¿Dónde quieren que los pongamos, si ustedes están 
a la voluntad? Si ustedes vendiesen algo, si esto fuese un teatro y uno paga la taquilla, pues sí, 
la cultura paga. Pero aquí es libre y están en un espacio libre, un espacio público.» 

La cultura sobre la Rambla de Barcelona tiene más de ciento diez años, que este documento se 
lo hemos acercado a la regidora. 

Y, para terminar, le quería decir que todo este tema viene a colación de que dicen que los 
artistas tienen un bote. Bueno, bote tienen las iglesias, la Cruz Roja, cuando está, la Unesco, y 
un montón de entidades que hacen a la voluntad de las personas. Esto es un poco lo que hacen 
los artistas de calle. 

Gracias. 

La presidenta dóna la paraula a la regidora perquè respongui. 

La regidora 

Molt ràpidament. Como con el Walter ya nos vimos la semana pasada y también se ha ido 
reuniendo con Jordi, de las tres cosas que planteas, una es…, ya os dijimos que algunas de las 
propuestas que hacíais, como por ejemplo lo de que no se hable de «venta ambulante», sino 
que sea otro epígrafe, que eso se podía recoger, pero que cuando estamos hablando de espacio 
público y de sacar un beneficio económico del espacio público, porque entiendo que estáis en la 
Rambla porque es el sitio en el que aparte de poder desarrollar el arte, es también un sitio que 
sale económicamente rentable, si no sería igual ponerse en la calle Sant Pau o en cualquier otra 
calle donde no estáis. Cuando hay un beneficio económico, se tiene que pagar una tasa, y es el 
caso de las estatuas, de las terrazas, de los pintores. Quiero decir, no es una cuestión con las 
estatuas, sino es una cuestión con el tipo de actividad y cuando hay una recaudación 
económica a base de usar el espacio público, que es un espacio que es de todos. 
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